
دليل عمده متروكه شدن كالاها

يادداشت-3يادداشت-2

 همه راه ها 
به FATF  ختم مي شود

 نقد شاخص 
كل بورس تهران

روند جديدي كه برخي افراد 
و جريانات مخالف برجام يا 
ب��ه ناچار يا به دليل كس��ب 
تجربه در پي��ش گرفته اند، 
اميدوار كننده است. آقايان 
در دولت و مجلس اصولگرا 
به اين نتيجه رس��يدند كه 
بهتر است مسائل و مشكلات 
با كش��ورهاي منطقه حل و فصل شود، همچنين با 
غرب مذاكره و زمينه تبادلات زنداني فراهم ش��ود، 
با آژانس انرژي هس��ته اي گفت وگوهاي سازنده اي 
صورت گيرد، مذاك��رات محرمانه اي با امريكا انجام 
گي��رد و توافق موقتي اجرايي ش��ود. ام��ا علي رغم 
اين گزاره ها، دولت و مجلس و س��اير مس��وولان به 
خوب��ي مي دانند اگر هم��ه اين تلاش ه��ا منجر به 
رفع تحريم هاي بانكي نش��ود و ايران نتواند از نقل و 
انتقالات بانكي بهره مند شود، همه اين گفت وگوها، 
گش��ايش ها و بهبود ه��ا فايده اي نخواهد داش��ت. 
پيوس��تن ايران به ش��انگهاي و بريكس و... هرچند 
خوب است اما در اس��ناد مبادله شده ميان ايران و 
اين س��ازمان هاي ذكر ش��ده كه ايران نبايد تحريم 
سازمان ملل متحد و... باشد و بايد قواعد بين المللي 

را رعايت كند.
به اين دليل اس��ت كه چيني ها و روس ها و... اعلام 
كرده اند تا زمان پيوس��تن ايران به FATF حاضر به 
همكاري مشترك و سرمايه گذاري در ايران نيستند. 
بنابراين مس��وولان دولتي به اين نتيجه رسيده اند 
 FATF كه به هر قيمتي بايد روند عملياتي ساختن
فراهم ش��ود. حتي قبل از س��فر رييسي به سازمان 
ملل شايعاتي هم مطرح شد كه رييس جمهوري در 
ديدار با رهبري جمع بندي ها را خدمت ايشان مطرح 
كرده است. در واقع اشاره شده كه سود پيوستن به 
اف اي تي اف بيش��تر از ضررهاي احتمالي آن است 
و از رهبر انقلاب خواس��تند كه دستور دهد مجمع 
تش��خيص دوباره بحث پذي��رش اف اي تي اف را در 

دستور كار قرار دهد.
در ادام��ه هم عنوان ش��د كه ظاهرا رهب��ري با اين 
درخواست موافقت كرده و قرار شد تا موضوع دوباره 
در دستور كار قرار بگيرد. قبلا دو نفر از اعضاي مجمع 
تش��خيص مصاحبه كردند و سه ش��نبه هم مجيد 

انصاري در گفت وگويي اعلام ك��رده بود، اين افراد 
و جريانات فهميده اند اش��تباه كرده اند و ديگر لازم 
نيست معركه گرفته ش��ود و به اين مخالفان برجام 
و FATF انتقاد ش��ود كه چرا در زمان دولت قبل تا 
اين اندازه مخالفت مي كردند ام��ا امروز از آن دفاع 
مي كنند. اين مصاحبه آقاي انصاري موضوع بسيار 
مهمي است و تصويري از آسيب هاي ايران به دليل 
رويكردهاي جناحي و سياس��ي را نمايان مي كند. 
FATF  ايران اگر در زمان دول��ت روحاني عضويت

را پذيرفته بود، امروز مي توانست با بانك هاي درجه 
دو روسي و چيني و هندي و برخي بانك هاي ديگر 
همكاري داشته باش��د. در اين صورت اقتصاد ايران 
ش��رايط بس��يار متفاوتي را با امروز داشت. مشكل 
اين است كه امروز حتي امكان ارتباط و همكاري با 
بانك هاي كوچك و درجه 2 هم وجود ندارد. بنابراين 
اگر مجموعه تلاش هاي صورت گرفته منجر به حل 
مش��كل نقل و انتقال بانكي نش��ود، فايده اي ندارد. 
حتي لغو تحريم ها، احياي برجام و... بدون پيوستن 
به FATF فايده اي ندارد. براي از ليست سياه بيرون 
آمدن از FATF هم يك س��ال زمان نياز اس��ت. به 
نظرم در حال حاضر ايران آماده مذاكرات اس��ت اما 
طرف مقابل س��ر ميز گفت وگو نمي آي��د. هر زمان 
شرايط فراهم شود و غرب پاي ميز مذاكره بنشيند 
و روند قبلي مذاكرات عراقچي دنبال ش��ود، ظرف 
يك م��اه مي توان برجام را احيا ك��رد؛ اما از آنجا كه 
احياي برجام كمكي به نقل و انتقال بانكي نمي كند، 
FATF  عاقلانه آن اس��ت كه ابتدا دو بخش مانده از

پذيرفته شود و روند بازگشت از ليست سياه استارت 
بخورد. در اين مرحله ايران در ليست خاكستري قرار 
مي گيرد و س��پس تلاش براي خارج شدن كامل از 

ليست سياه آغاز مي شود.
بنابراي��ن قب��ل از احياي برج��ام و پاي��ان دادن به 
تحريم ها، پيوستن به FATF، عضويت در بريكس و 
شانگهاي و... ايران بايد زمينه پيوستن به FATFرا 
فراهم سازد تا بتواند از منابع مذاكرات خود بهره مند 
ش��ود. در غير اين ص��ورت، ايران بايد آس��يب ها و 
ضررهاي بس��ياري را متحمل شود و گفت وگوهاي 
بي ثمري را با غ��رب ادامه دهد. مجموعه مذاكرات، 
گش��ايش ها و... زماني ارزش��مند اس��ت ك��ه روند 

عضويت ايران در FATF محقق شود.

بيان وضعيت و ارائه گزارش از 
بازار سرمايه در جلسات رسمي 
و تصميم گير و همچنين براي 
اس��تحضار عامه با ارايه عددي 
تحت عنوان شاخص كل و ميزان 
تغييرات آن در يك مقطع زماني 
مش��خص به منظور مقايسه و 
محاس��به بازدهي كسب شده 
صورت مي گيرد. در واقع ن��گاه تصميم گيران به بازدهي 
ش��اخص كل بيش از توجه به ش��رايط موجود در صنايع 
مختلف بازار سرمايه است كه اين مساله همواره مورد انتقاد 
فعالان و آگاهان حوزه سرمايه گذاري بوده است. براي درك 
بيش��تر چرايي انتقادها ضرورت دارد تا بيشتر با مفهوم و 
نحوه مصاحبه شاخص كل آشنا ش��ويم. شاخص كل با 
نماد TEDPIX نش��ان داده مي شود كه در واقع شاخص 
قيمت و بازده نقدي است و سال ۱۳۶۹ به عنوان سال پايه 
يا مبنا در محاسبه آن اعمال مي شود. عدد و تغييرات اين 
ش��اخص بيان كننده بازده كل بورس است و از بازدهي و 
تغييرات قيمتي تمامي نمادهاي سهام موجود در بورس 
تاثير مي پذيرد. به زبان ساده شاخص كل بورس در هر روز 
كاري برابر است با نسبت ارزش جاري بازار سهام در همان 
روز به ارزش جاري بازار سهام در روز مبدا كه در سال ۱۳۶۹ 
بوده و در عدد ۱۰۰ ضرب مي شود. با توجه به آنچه گفته 
شد، مي توان نتيجه گرفت كه بزرگي و كوچكي شركت ها 
به واسطه ميانگين وزني بودن شاخص كل تاثيرگذار است، 
يعني احتمال دارد 2۰ درصد شركت هاي بورس مثبت و 
۸۰ درصد ش��ركت ها منفي معامله شوند اما چون آن 2۰ 
درصد شامل شركت هاي بزرگ است در نتيجه شاخص كل 
مثبت باشد و بالعكس. از آنجايي  كه شاخص كل به عنوان 
جامع ترين و مهم ترين المان در توصيف وضعيت بورس بيان 
مي شود و در گزارش هاي دولتي و وزارت اقتصاد و سازمان 
بورس نيز به آن استناد مي شود همواره مورد نقد سهامداران 
خرد است چرا كه نگاه به سابقه عملكرد مسوولان سازمان 
بورس و وزراي اقتص��ادي، بهره برداري به عنوان عملكرد 
شخصي و سازماني از شاخص كل را يادآور مي سازد. پس 
نوعي ذهنيت در فعالان بورسي شكل گرفته كه شاخص 
كل ذي نفعي به نام دولت و س��ازمان بورس دارد كه براي 
ارائه رزوم��ه خوب از خود احتمال دارد به مهندس��ي آن 
روي بياورد! عدم تطابق بازدهي شاخص كل با پرتفوي 
س��هامداران و وضعيت كلي بازار س��رمايه به ويژه در 
زمان هاي ريزش به ميزان انتقادات مي افزايد و خريدهاي 
مقطعي در برخي نمادهاي تاثيرگذار بازار كه در دقايق 
خاصي از جلس��ه معاملاتي انجام مي شود بلافاصله به 
عاملي جهت انتشار شايعه و شائبه شاخص سازي تبديل 
مي شود كه در ماه و سال هاي اخير نماد هولدينگ خليج 
فارس همواره زير نظر و مورد توجه فعالان در اين زمينه 
بوده اس��ت. اگر بخواهيم علت حساسيت هاي اخير را 
بررسي كنيم نگاهي موشكافانه به شرايط واقعي بورس 
ادامه در صفحه 3 اهميت پيدا مي كند.   

حسن حسين نياسيد حميد حسيني

بنگاههايتوليديبهخوابزمستانيميروند؟

افتاقتصاديغرب،بهنوظهورهاميدانميدهد؟

اقتصاد ايران براي سومين ماه پياپي در سال ۱۴۰2 براساس 
جديدترين اظهارات فعالان اقتص��ادي با افت صادرات و 
فروش داخلي كسب و كارها روبرو است. ارزيابي ها نشان 
مي دهد، شامخ كل در شهريور روي عدد 5۴.۳۴ نشسته، اما 
شاخص ميزان فروش روي عدد ۴۹.۹۳ متوقف شده است. 
در حالي كه از نگاه بخش خصوصي برخي ش��اخص هاي 
كسب و كار بهبود يافته است، اما هنوز در حوزه »صادرات 
و فروش، تأمين مواد اوليه، سرمايه در گردش و استخدام 
نيروي كار متخصص« بنگاه هاي اقتصادي نگران كننده 
اس��ت. اطلاعات حاصل از نظرسنجي از فعالان اقتصادي 
در شهريورماه نشان مي دهد كه در اين ماه، مساله تأمين 
مواد اوليه و قيمت فزاينده آن همچنان از مسائل اساسي 
بخش صنعت بوده، مشكل كمبود نقدينگي براي تأمين 

سرمايه در گردش موردنياز شركت ها و مشكلات مربوط به 
پيمان سپاري ارزي، در تضعيف بخش توليد نقشي اساسي 
داشته و عدم تمايل نيروي انساني متخصص به اشتغال، به 
مشكلي فراگير در اقتصاد )به ويژه بخش صنعت( تبديل 
شده اس��ت. آخرين نظرس��نجي گردآوري شده، نشان 
مي دهد كه ش��اخص تركيبي مديران خري��د براي كل 
اقتصاد ايران در شهريورماه 5۴.۳۴ در مقايسه با مردادماه 
)۴۹.۹7( افزايش يافته و بيشترين ميزان چهارماهه اخير 
را به ثبت رس��انده اس��ت. پس از س��ه ماه انقباض شديد 
در تقاضاي مشتريان، ش��اخص ميزان سفارشات جديد 
)55.۰2( در ش��هريورماه افزايش داشته، اگرچه تقاضاي 
بخش صنعت همچنان با كاهش روبرو است. باوجود بهبود 
در شرايط توليد و انتظارات خوش بينانه كسب وكارها براي 

ماه آينده، شاخص ميزان استخدام و به كارگيري نيروي 
انساني )۴۸.2۰( در شهريورماه كاهش داشته و به كمترين 
ميزان هشت ماهه اخير رسيده است. عليرغم بهبود تقاضا 
در مقايسه با ماه قبل، بس��ياري از كسب وكارها با كمبود 
نيروي كار به دليل عدم تمايل نيروي انس��اني به اشتغال 
و مهاجرت نيروي كار متخصص روبرو هستند. شاخص 
ميزان صادرات كالا و خدم��ات )۴۸.77( براي دومين 
ماه متوالي روند كاهشي داشته است. بر اساس نظرات 
فعالان اقتصادي، محدوديت ه��اي صادراتي ازجمله 
مش��كلات مربوط به پيمان س��پاري ارزي از يك سو و 
كاهش صادرات شهريورماه به خصوص در مرز عراق از 
سوي ديگر )به ويژه در بخش صنعت( بر ادامه اين روند 
صفحه 7 را بخوانيد كاهشي تأثيرگذار بوده است.  

»كشورها ذخاير خود را به دلار نگه مي دارند براي اينكه 
راحت تر و در مقياس وس��يع تري قادر به هزينه كرد آن 
باشند اما اكنون وضعيت برعكس ش��ده و دولت امريكا 
از وابس��تگي ديگر كش��ورها به دلار ب��راي بلوكه كردن 
دارايي ها و محدود كردن معاملات آنها استفاده مي كند. 
دلارزداي��ي از تجارت جهان��ي خدمتي ب��زرگ به رفاه 
ملت هاي در حال توسعه است. اعضاي بريكس نيازمند 

س��رمايه گذاري مش��ترك روي كريدورهايي هس��تند 
كه به عنوان ش��ريان هاي مبادله كالا، خدمات و انرژي، 
ايفاي نقش كرده و مديريت آنه��ا در انحصار قدرت هاي 
بزرگ غربي نباشد؛ ما همچنين نيازمند عزم ژئوپلتيكي 
جديد هستيم كه راه حل هاي صلح آميز براي بحران هاي 
بين المللي و جنگ ها را پيشنهاد داده و مناقشات مرزي 
را با گفت وگو حل و فصل كند. بريكس قبل از هر چيز بايد 

تلاش هاي خود براي ايجاد يك زيرساخت مالي مستقل 
بين المللي كه متمركز ب��ر حذف انحصارها در حوزه هايي 
مانند بانك و پيام رسان هاي مالي بين المللي باشد را تقويت و 
شرايط مشاركت كشورها در آن را آسان تر كند.« اين بخشي 
از صحبت هاي محمدباقر قاليباف، رييس مجلس ايران در 
اجلاس اخير بريكس در آفريقاي جنوبي است. صحبت هايي 
صفحه 2 را بخوانيد كه نشان مي دهد كه...  

نگراني 4 گانه صنعت

دورخيز بريكس براي دلارزدايي
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خط و نشان »مخبر«
براي واردكنندگان برنج

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
                                                             به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود
 درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

 در باب معافيت
شركت هاي دولتي

يكي از خبرهايي كه طي 
روزهاي اخير منتشر شده 
اما رس��انه ها توجه لازم را 
به آن مبذول نداش��تند، 
اخب��اري اس��ت ك��ه در 
خص��وص معافيت هاي 
ت��ي  ليا ما ه  د گس��تر
شركت هاي دولتي منتشر 
ش��د. يكي از نمايندگان مجلس اعلام كرد كه »۴۰ 
ش��ركت دولتي از ۱5۰ هزار ميليارد تومان تخفيف 
مالياتي استفاده مي كنند.« عجيب تر اينكه بر اساس 
اعلام نماينده مذكور »اين شركت ها كه از ۱5۰ هزار 
ميليارد تومان تخفيف مالياتي اس��تفاده مي كنند، 
محصولات خود را با قيمت جهاني در ايران به فروش 
مي رس��انند.« موضوع به همين جا ختم نمي شود، 
بسياري از شركت هاي دولتي از انرژي ارزان يا رايگان، 
آب، برق، گاز و... ارزان و سوبسيدي، همچنين نيروي 
كار ارزان قيمت بهره مند هس��تند. اما در زمان عرضه 
محصولات، شركت هاي دولتي كالاهاي توليدي خود 
را به قيمت هاي جهان��ي در داخل عرضه مي كنند و 
حاضر به تعديل قيمت و تخفيف به مردم داخل نيستند. 
بنابراين از يك طرف به اين شركت ها، معافيت مالياتي 
داده مي شود و از سوي ديگر اين شركت ها اقلام خود را 

با قيمت هاي بسيار گزاف به فروش مي رسانند.   
اينك بايد ديد كه اين ميزان معافيت هاي مالياتي به 
شركت هاي دولتي چه تبعاتي در اقتصاد كلان كشور 
به بار مي آورد و از سوي ديگر چگونه مي توان اين روند را 
اصلاح كرد؟ اساسا در همه دنيا از معافيت هاي مالياتي 
استفاده مي كنند تا زمينه جذب سرمايه هاي خارجي و 
بخش خصوصي فراهم شود. برخي از همسايگان ايران 
)مثلا دوبي( اين معافيت ه��اي مالياتي را به اندازه اي 
فراگير كرده اند كه س��رمايه گذاران خارجي اساس��ا 
مالياتي پرداخت نمي كنند. اين روند معافيت ها بدون 
ترديد در ايران بايد با وس��عت بيشتري دنبال شوند. 
چرا كه ايران در ش��رايط تحريم ها با مش��كل جذب 
س��رمايه گذاري خارجي روبه روست و معافيت هاي 
مالياتي يكي از روش هايي است كه از طريق آن مي توان 
اين بن بست سرمايه گذاري را شكست. اما مساله آن 
است كه هيچ كشوري در سطح جهان به شركت هاي 
دولتي معافيت مالياتي نمي دهد. معافيت مالياتي اساسا 
به شركت هاي دولتي معنا ندارد. آن هم در اقتصادي 
كه با كسري بودجه 5۰۰ تا 7۰۰ هزار ميليارد توماني 
روبه روس��ت. در واقع دولت سيزدهم مي تواند حدود 
يك سوم كل كسري بودجه خود را از طريق پايان دادن 
به معافيت مالياتي شركت هاي دولتي جبران كند. اما 
اين ضرورت مورد توجه مسوولان دولتي قرار نمي گيرد. 
دولت از يك طرف معافي��ت مالياتي مي دهد، بعد با 
كسري بودجه بالايي مواجه مي شود، كسري بودجه 
منجر به استقراض دولت از بانك مركزي يا سيستم 
بانكي مي شود، تورم بالا مي رود و نهايتا اين مردم هستند 
كه بايد هزينه اين معافيت مالياتي را پرداخت كنند. اين 
در حالي است كه در ساير كشورها اين نوع معافيت هاي 
مالياتي و... به بخش خصوصي داده مي شود نه بخش 
دولتي. دولت ها در كشورهاي ديگر، فقط در بخش هايي 
از اقتص��اد ورود پيدا مي كنند كه بخش خصوصي به 
دلايل گوناگون از جمله به صرفه نبودن، حاضر به ورود 
نيست. در ايران اما دولت و نهادهاي حاكميتي سايه 
سنگين خود را در همه بخش هاي اقتصادي مي اندازند. 
حتي در بخش هايي كه فعالان بخش خصوصي مايل به 
مشاركت، سرمايه گذاري و فعاليت در آنها هستند، به 
دليل اينكه كارتل ها و شركت هاي دولتي و حاكميتي 
خواستار حضور در آنها هستند، امكان رقابت پيدا نكرده 
و آرام آرام كار به جايي مي رسد كه عملا بخش خصوصي 
ديگر معناي خود را در اقتصاد ايران از دست مي دهد. 
اين گونه است كه ميزان جذب سرمايه گذاري خارجي 
و خصوصي در اقتصاد ايران در محدوده صفر درصدي 
قرار دارد، بدون اينكه كسي اعلام كند اين عدم حضور 
به دليل سيطره بخش هاي دولتي در اقتصاد است. اين 
در حالي است كه از طريق مشاركت بخش خصوصي 
و فعال شدن آن، رشد اقتصادي كشور تكان خورده و 
صادرات بهبود مي يابد. اساسا توليد متعلق به بخش 
خصوصي اس��ت. اما در اي��ران مهم ترين بخش هاي 
توليدي يا متعلق به دولت اس��ت يا اينكه خصولتي 
هستند. در ايران دولت بسياري از اقلام غيرضروري و 
لوكس را توليد مي كند. تازه براي اين حضور غيرمبارك 
و ناميمون براي خود معافي��ت مالياتي، پاداش هاي 
نجومي و حقوق هاي هنگفت در نظر مي گيرد. بسياري 
از موسسات دولتي، شبه دولتي و متعلق به شركت هاي 
سهام عدالت در اقتصاد ايران ارزش افزوده واقعي ايجاد 
نمي كنند و بيشتر باري بر اقتصاد تلنبار مي كنند. اين 
شركت ها از معافيت هاي مختلف بهره مند شده، انرژي 
رايگان يا ارزان دريافت مي كنند، پاداش هاي نجومي 
مي گيرند و بدتر از همه كالا و خدمات توليد شده را با 
قيمت هاي جهاني و بالا به فروش مي رسانند. در بحث 
پتروشيمي ها كه بخشي از آنها خصولتي بودند، ديديم 
كه براي زمين زدن بخش خصوصي ناگهان قيمت مواد 
اوليه رشد پيدا كرد و بدون اعلام قبلي بخشنامه هاي 

دستوري صادر شد.

يادداشت-1

مرتضي عزتي

رس��انه KHAMENEI.IR در گفت وگ��و ب��ا دكتر 
سيداحسان خاندوزي، وزير امور اقتصادي و دارايي، 
به بررس��ي اقدامات انجام شده در زمينه تحقق شعار 
س��ال ۱۴۰2 »مهار تورم، رش��د تولي��د« و وضعيت 

شاخص هاي كلان اقتصادي كشور پرداخته است.
خان��دوزي در پاس��خ به س��والي درب��اره مهم ترين 
ش��اخص هاي اقتصاد كلان اظهار كرد: اجازه بدهيد 
قبل از اينكه به وضعيت شاخص هاي اقتصادي اشاره 
بكنم، به نقطه شروع حركت دولت و آخرين وضعيتي 
كه بعد از دو سال قرار داريم، بپردازم. فراموش نكنيم 
دولت سيزدهم در ش��رايطي كار خودش را آغاز كرد 
كه به تعبير رهبر انق��لاب يك دهه عقب افتادگي در 
اقتصاد ايران وجود داشت. تقريبا تمام شاخص هاي 
مهم اقتصاد ايران - غير از يكي، دو سال در ميانه دهه 
۹۰ - دچار توقف و ترمز و بلكه پس��رفت بود. اثر اين 
عقب افتادگي اقتصادي، در زندگي مردم و در قدرت 
دولت براي اينكه بتواند اقتصاد را ادامه بدهد، محسوس 
بود. چون به هر حال يك ايده اي پيش از دولت آقاي 
رييسي در سرلوحه كار بود كه بسياري از امور را نسبت 
به روابط اقتصادي ايران با غرب و مساله برجام شرطي 
كرده بود. دولت سيزدهم در عرصه اقتصادي ابتدا بايد 
خط تمايز گفتماني خودش را در عمل نشان مي داد؛ 
اينكه مي توان اقتص��اد اي��ران را اداره كرد، همزمان 
مساله مذاكرات هم ادامه داد و بلكه مي توان بسياري 
از اصلاحات س��اختاري اقتصاد ايران را هم در دستور 
كار ق��رار داد. در آن چند هفته اي كه آقاي رييس��ي 
رييس جمهور بودند اما هنوز كابينه جديد ملحق نشده 
بود، بسياري از دولتمردان گذشته اشاره مي كردند كه 
ماه هاي بسيار سختي پيش روي دولت است. »اداره 
امر جاري دولت«، »پرداخت حقوق كاركنان دولت«، 
»مساله تورم هاي سه رقمي«، اين عبارت هايي بود كه 

به صراحت خدمت آقاي رييس جمهور مي گفتند.
وي ادام��ه داد: ت��لاش دولت در عرص��ه اقتصادي 
ابتدا اين بود كه بتواند بر آن ترس نس��بت به مساله 
اداره اقتصاد غلبه بكند. در هفت ماهه اول شروع به 
كار دول��ت، نرخ تورم نزديك ب��ه ۶۰ درصد - طبق 
گزارش ه��اي بانك مركزي - بود و دولت توانس��ت 
تا پايان اسفند ۱۴۰۰ و حتي فروردين ۱۴۰۱، نرخ 
تورم نقطه به نقطه را به  شدت كاهش بدهد. همچنين 
دولت اصلاحات اقتصادي را در ارديبهشت ۱۴۰۱ 
شروع كرد. ارز ۴2۰۰ توماني را حذف كرد، زيرا ارز 
۴2۰۰ توماني تبعاتي داشت در حوزه تضعيف توليد 
داخل و رانتي كه به واردكنندگان و... داده مي ش��د. 
دولت همزمان با سياست حذف ارز ۴2۰۰ توماني، 
بازتوزيع و جبران را براي مردم در نظر گرفت. چون 
پيش از دولت هم، ارز ۴2۰۰ توماني كالاهاي ديگري 
حذف ش��ده بود اما معادلي در سفره مردم نداشت. 
تأكيد دولت اي��ن بود كه منافع ح��ذف ارز ۴2۰۰ 
توماني بايد به س��فره مردم برگ��ردد. همين اتفاق 
موجب شد كه فاصله نابرابري و شكاف طبقاتي در 
كشور در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ كاهش 
پيدا بكند. ضريب جين��ي كاهش و فاصله دهك ها 
بهبود پيدا كرد و اينها به رغم سختي هايي بود كه در 

حوزه قيمت كالاهاي خوراكي بود و همزمان شده بود 
با موج تورم جهاني خوراكي ها و فشاري كه در سفره 

مردم وجود داشت.
سخنگوي اقتصادي دولت درباره تعاملات بين المللي 
نيز تصريح كرد: در تمام اين دوران، مذاكرات با غرب 
در موضوع برجام ادامه داش��ت. هم در موضوع الحاق 
ايران به پيمان شانگهاي، هم در مورد آزاد شدن منابع 
بلوكه شده ارزي كش��ور، هم در مورد ملحق شدن به 
كشورهاي عضو بريكس و... اولويت سياست دولت اين 
بود كه اگر به سمت انفتاح و گشايش اقتصادي مي رود 
و انتظارات تورمي را مي خواهد كاهش بدهد، باز نقطه 
شروعش كشورهاي همسو و همسايه ما است كه در 
بلندمدت مي شود بيشتر با اتكا بر شركاي راهبردي 
عمل ك��رد. اگر بخواهيم تا امروز خيلي س��ريع مرور 
بكنيم به لحاظ گفتمان و دستور كار كلان اقتصادي و 
سياسي دولت، يك چنين مسيري طي شده است. اما 
به جهت شاخص هاي اقتصادي اگر بخواهم دقيق تر 
خدمت تان عرض بكنم، در دهه عقب افتادگي اقتصاد 
كش��ور، يعني دهه ۹۰، نزديك به ۸ سال، پنج صدم 
درصد نرخ رشد اقتصادي داش��تيم، چيزي نزديك 
به صفر. يعني نه تنها بنيه توليدي و صادركنندگان و 
شركت هاي توليدكننده بخش هاي مختلف صنعت و 
كشاورزي تضعيف شده بودند بلكه رفاه عمومي مردم 
و درآمد سرانه ايرانيان هم به  شدت كاهش پيدا كرده 
بود. خب، حركتي كه آقاي رييس جمهور ايجاد كردند 
در بخش هاي اقتصادي و توليدي كشور موجب شد 
كه در سال ۱۴۰۰ نرخ رشد اقتصادي فراتر از ۴ درصد 
و در سال ۱۴۰۱ نرخ رش��د اقتصادي ۴ درصد بشود 
و ما از رش��د پايين اقتصادي و رش��د نزديك به صفر 
عبور بكنيم. س��خت ترين بخش هاي افزايش توليد 
و ص��ادرات، حوزه هاي تحريمي ما بود كه عبارت بود 
از ص��ادرات نفت. برخي از آقاي��ان مي گفتند كه اگر 
كسي مي تواند ۴۰۰ هزار بشكه نفت صادر بكند، بيايد 
مسووليت وزارتخانه را به عهده بگيرد و اظهار عجز و 
ناتواني مي كردند. گفتمان خوداتكايي و ما مي توانيم 
نشان داد كه مي شود ظرف كمتر از يك سال، افزايش 
قابل توجهي در صادرات نفتي و غيرنفتي ايجاد كرد. در 
تمام دولت هاي گذشته هيچ  وقت صادرات غيرنفتي 
به اندازه س��ال ۱۴۰۱ نداش��تيم و يك ركورد در نوع 
خودش محسوب مي شد. اينها در حوزه شاخص رشد 

اقتصادي اتفاق افتاد.
او درباره آخرين وضعيت شاخص رشد اقتصادي بيان 
ك��رد: طبق گزارش مركز آمار، بي��ش از هفت درصد 
و طب��ق گزارش بانك مركزي، ۶.2 درصد نرخ رش��د 
اقتصادي بهار ۱۴۰2 اس��ت كه نويدبخش اين است 
كه در س��ال ۱۴۰2 ه��م از آن تله ركود و رش��دهاي 
صف��ر عبور خواهيم كرد. علاوه بر مس��اله رش��د كه 
محص��ول كوتاه مدت رونق اقتصادي اس��ت، يكي از 
عوامل بلندمدت - كه از الان براي رشدهاي سه سال 
بعد، چهار سال بعد و پنج سال بعد مي تواند به ما خبر 
بدهد - شاخص سرمايه گذاري است. هر چقدر تشكيل 
سرمايه بيش��تر باشد، ثمراتش در س��ال هاي آينده 
خودش را نشان خواهد داد.  ادامه در صفحه 6

صفحه  5    



»كشورها ذخاير خود را به دلار نگه مي دارند براي اينكه 
راحت تر و در مقياس وس��يع تري قادر به هزينه كرد آن 
باشند اما اكنون وضعيت برعكس شده و دولت امريكا از 
وابستگي ديگر كشورها به دلار براي بلوكه كردن دارايي ها 
و محدود كردن معاملات آنها استفاده مي كند. دلارزدايي 
از تجارت جهاني خدمتي بزرگ به رفاه ملت هاي در حال 
توس��عه اس��ت. اعضاي بريكس نيازمند سرمايه گذاري 
مشترك روي كريدورهايي هستند كه به عنوان شريان هاي 
مبادله كالا، خدمات و انرژي، ايفاي نقش كرده و مديريت 
آنها در انحصار قدرت هاي بزرگ غربي نباشد؛ ما همچنين 
نيازمند عزم ژئوپلتيكي جديد هس��تيم كه راه حل هاي 
صلح آميز براي بحران هاي بين المللي و جنگ ها را پيشنهاد 
داده و مناقش��ات مرزي را ب��ا گفت وگو حل و فصل كند. 
بريكس قبل از هر چيز بايد تلاش هاي خود براي ايجاد يك 
زيرساخت مالي مستقل بين المللي كه متمركز بر حذف 
انحصارها در حوزه هايي مانند بانك و پيام رسان هاي مالي 
بين المللي باشد را تقويت و شرايط مشاركت كشورها در 

آن را آسان تر كند.«
اين بخش��ي از صحبت هاي محمدباقر قاليباف، رييس 
مجلس ايران در اجلاس اخير بريكس در آفريقاي جنوبي 
است. صحبت هايي كه نش��ان مي دهد كه در چارچوب 
آن، ايران به ش��كل جدي به ايده عبور نظام بين الملل از 
دلار تاكيد دارد و اميدوار اس��ت كه اي��ن ايده را بتواند در 
چارچوب بريكس به حقيقت نزديك كند. سلطه دلار بر 
اقتصاد جهاني به جنگ جهاني دوم و جايي باز مي گردد كه 
در آن، امريكا با پيروزي در جنگ توانست خود را به عنوان 
محور اقتصادي جهان مطرح كند. هرچند در دوران جنگ 
سرد، شوروي به عنوان رقيب امريكا، تلاش كرد كه قدرت 
را توزيع كند اما در نهايت امريكا توانست اقتصاد خود را به 
جهان ديكته ك��رده و پس از آن دلار را به عنوان ارز معيار 
جهاني فعال كند. در چنين بستري حتي يورو به عنوان ارز 
رسمي اتحاديه اروپا نيز نتوانست زير پاي دلار را خالي كند.

در سال هاي گذشته، امريكا با استفاده از اين حربه توانسته 
تحريم هاي خود را عليه كشورهاي مختلف اعمال كند و 
به اين ترتيب راهي جديد براي فشار بر آنها باز كند. به اين 
ترتيب كشورهايي مانند ايران و روسيه تلاش كرده اند كه 
زير سايه تحريم ها راه هايي را براي عبور از دلار پيدا كنند 
كه البته تاكنون جز مواردي محدود، اين ايده به ش��كلي 

گسترده به ثمر ننشسته است.
به اين ترتيب ايده دلارزدايي از بريكس كه در آن تعدادي 
از اقتصادهاي نوظهور جهاني فعال هستند، مي تواند راهي 
براي اين ايده باشد و تحليل هاي جهاني نيز از اين حكايت 

دارد كه لااق��ل ايده اين موضوع در ذهن رهبران بريكس 
 ،Watcher. Guru وجود دارد. بر اساس گزارش وبگاه
حاصل اين برنامه سه س��اله دلارزدايي، تسويه حس��اب 
تجاري اعضاي بريكس به ارزهاي محلي به جاي دلار امريكا 
خواهد بود. بانك توسعه جديد در حال يافتن راه هايي براي 
پايان بخشيدن به سلطه دلار امريكا بر بخش مالي جهان 
است. اين بانك جزيياتي را در اختيار رهبران بريكس قرار 
خواهد داد كه در آنها ابزارهاي كاهش معاملات انجام شده با 
دلار امريكا را مشخص مي كند. بانك توسعه جديد تاكنون 
ايده وام دادن به ساير كشورهاي در حال توسعه با ارزهاي 
محلي را ارايه كرده است. اين بانك پيشنهاد داد پرداخت 
وام به دلار امريكا متوقف و تسويه حس��اب  به دلار امريكا 
محدود ش��ود؛ اين اقدام ضمن فشار آوردن به دلار باعث 
مي شود تقاضاي آن با حاشيه كمتري كاهش يابد. با اين 
حال، ممكن است ضرباتي كه طرح سه ساله دلارزدايي به 
چشم انداز دلار امريكا وارد مي كند، از اين هم بيشتر باشد. 
بانك توسعه جديد دس��تورالعمل هايي را براي افزايش 
استفاده از ارزهاي محلي و تقويت اقتصاد بومي كشورهاي 

عضو بريكس ارايه خواهد كرد.
اين احتمال وجود دارد كه كسب وكارها در كشورهاي در 
حال توسعه در صورت استفاده كشورها از ارزهاي محلي 
رونق گيرد؛ زيرا آنها در معاملات فاركس ضرر نمي كنند؛ 
بنابراين، بخش مالي جهاني ممكن است تا سال ۲۰۲۶ 
ميلادي به سرعت تغيير كند و به سوي يك نظم جديد 
جهاني جديد پيش برود. اين احتمال وجود دارد كه قدرت 
مالي از غرب به ش��رق متمايل شود و كشورهاي در حال 
توسعه قدرت را در دست گيرند. در حال حاضر، بريكس 
۳۰ درصد از اقتصاد جهاني را كنترل مي كند و اگر اتكاي 
كشورهاي عضو اين بلوك اقتصادي به دلار امريكا به طور 
كامل پايان يابد، ممكن اس��ت اين مي��زان افزايش يابد. 
اقتصاد امريكا احتمالًا سقوط خواهد كرد؛ زيرا اين كشور 
هيچ وسيله اي براي جبران كسري بودجه خود نخواهد 
داش��ت. قيمت همه كالاها به طور سرسام آوري افزايش 
خواهد يافت كه به بي ثباتي اقتصاد اين كشور در سال هاي 
آينده منجر خواهد شد. در خاتمه، اگر اقدامات كشورهاي 
بريكس تا سال ۲۰۲۶ ميلادي با موفقيت پيش برود، دلار 
امريكا قدرت خود را در بازارهاي بين المللي از دست خواهد 
داد، ارزهاي محلي بر بخش مالي تسلط خواهند يافت و 

يكي از آنها احتمالًا ارز ذخيره جهاني خواهد شد.
همچنين مالزي با هدف مقابله با س��لطه دلار امريكا، راه 
بريكس را در زمينه دلارزدايي دنبال مي كند. انور ابراهيم، 
نخست وزير مالزي، روز سه شنبه اعلام كرد كه اين كشور 

قصد دارد به وابس��تگي به دلار امريكا در تجارت جهاني 
پايان بخشد. ابراهيم فاش كرد كه مالزي به شدت در جهت 
دلارزدايي تلاش مي كند و از ارز محلي خود، رينگيت، براي 

معاملات جهاني استفاده خواهد كرد.
وي گف��ت: مالزي اولي��ن قدم هاي خود را ب��راي پايان 
بخشيدن به اتكا به دلار امريكا برداشته است. نخست وزير 
مالزي اذعان كرد كه اين كش��ور نمي تواند به طور كامل 
معاملات با دلار امريكا را متوقف كند؛ اما به شدت تلاش 
خواهد كرد كه اس��تفاده از رينگيت را در دادوس��تدها 
افزايش ده��د. وي توضيح داد كه مال��زي قراردادهاي 
تجاري نزديكي با اندونزي، تايلند و چين دارد و استفاده 
از رينگيت را در معاملات خود با اين شركاي تجاري آغاز 
خواهد كرد. ابراهيم به مجلس مالزي گفت: راهبرد جديد 
شامل افزايش اس��تفاده از رينگيت مالزي در دادوستد 
با چين )از اعضاي بريكس( و كاه��ش معاملات با دلار 
امريكا است. نخست وزير مالزي به سوالات نمايندگان 
مجلس اين كش��ور درباره اقدامات دولت براي تضمين 
ثبات رينگيت پاس��خ داد. مجلس اين كشور به موضوع 
كاهش بي س��ابقه ارزش رينگيت در براب��ر دلار امريكا 
پرداخت، زيرا امسال ارزش رينگيت در برابر دلار امريكا 
۷.۶ درصد كاهش يافت. مالزي براي توقف اس��تفاده از 
دلار امريكا از رويكرد بريكس پيروي مي كند. اين كشور 
قدم در راه كش��ورهاي عضو بريكس گذاشته است تا به 
سوي كاهش ارزش دلار امريكا حركت كند. اگر مالزي 
رينگيت را در بازارهاي بين المللي براي معاملات تجاري 

به ارزش ميلياردي اس��تفاده كند، ممكن است ارزش 
رينگيت تثبيت شود. اين كشور اكنون در حال اصلاحات 
ساختاري است و در نهايت ممكن است استفاده از دلار 
امريكا را به مرور كاهش دهد. ابراهيم توضيح داد: مالزي 
اين اصلاحات س��اختاري را اجرا خواهد كرد كه ممكن 
است س��رمايه ها را جذب و اقتصاد و ارز محلي را تقويت 
كند. ائتلاف بريكس الهام بخش بسياري از كشورهاي در 
حال توسعه در زمينه كنار گذاشتن دلار امريكا و استفاده 

از ارزهاي محلي است.
پيش از اين نيز يك پايگاه آلماني به طور جدي به موضوع 
دلارزدايي در بريكس پرداخته بود. در اين تحليل به قلم 
»ويبكه ديل« با عنوان »به سوي دلارزدايي« آمده است: 
»امروزه قدرت هاي نوظهور اقتصادي موسوم به بريكس 
متش��كل از برزيل، چين، هند، روسيه و آفريقاي جنوبي 
مي كوش��ند با تقويت قدرت اقتصادي و مالي خود، چه با 
ارزهاي ملي و چه ارزهاي واسطه ديگر از زير سلطه سيستم 
مالي امريكا خارج ش��ده و از دلار اين كشور بيشتر فاصله 
بگيرند. با اين وجود اگرچ��ه همكاري در جنوب جهاني 
براي قطع وابس��تگي به شمال جهاني به سرعت در حال 
رشد اس��ت، اما هنوز موانع زيادي براي تحقق كامل اين 
مهم وجود دارد. به طور مثال، امروزه بريكس تا حدودي 
به دليل پذيرش تعدادي از اعضاي جديد در ميان خود و 
شكل گيري وزن اقتصادي بسيار نابرابر در ميان اعضاي آن 
مورد انتقاد است. چون در حال حاضر، بيش از ۷۰ درصد از 
توليد ناخالص داخلي دروني اين ائتلاف توسط يك عضو 

آن يعني چين توليد مي ش��ود. يا درآمد سرانه روسيه ۵ 
برابر بيشتر از درآمد هند است. در عين حال كه بعضا تضاد 
منافع و مناقشاتي نيز بين اعضاي اين ائتلاف وجود دارد 
كه همكاري بين خودشان را تحت الشعاع قرار مي دهد و 
حتي يكي از آنها را به سمت امريكا مي كشاند، مثلا تا زماني 
كه درگيري هاي مرزي ملموس بين دو ابرقدرت هسته اي 
هند و چين وجود داشته باشد، وحدت و همبستگي كامل 
بين اعضاي بريكس براي مقابله دلار امريكا شكننده خواهد 
بود. به رغم همه اين موارد، امروزه جنوب در رد نظم جهاني 
تك قطبي كه امريكا در آن حرف آخر را مي زند متحد است. 
چون علاوه بر دلارزدايي، ايجاد راه هاي تجاري مشترك و 
موافقت نامه هاي تجارت آزاد نيز از جمله راه ها براي مقابله 

با جهان تك قطبي با محوريت امريكا تبديل مي شود.
البته حتي در مورد پايان وابس��تگي كشورهاي جنوب 
جهاني به شمال جهاني، افزايش ارتباط در جنوب جهاني 
لزوماً با دور شدن آنها از »غرب« همراه نيست. در عوض، 
اكثر دولت ها بسته به اينكه چگونه مي توانند به نحو احسن 
منافع خود را پيش ببرند، بين جبهه هاي مختلف مانور 
مي دهند. مثلا، هند روابط اقتصادي خود را با روسيه و به 
ويژه با واردات انرژي از آن كشور گسترش داده است – اما 
در عين حال همكاري نظامي خ��ود را با امريكا و پيمان 
آتلانتيك شمالي )ناتو( نيز گسترش مي دهد تا با اعمال 
فش��ار بر چين، در عين حال رقابت اقتصادي با چين به 
عنوان رقيب امريكا را نيز حفظ كند. كشورهاي خليج فارس 
نيز كه به تازگي درخواست پيوستن به بريكس را مطرح 
كردند، همچنان به تسليحات و آموزش نظامي از امريكا 
وابسته اند، اما اين مانع از گسترش شديد روابط اقتصادي 
آنها با روسيه يا چين و جلوگيري از كاهش چندباره توليد 
نفت توسط »اوپك پلاس« به رغم درخواست هاي مكرر 
امريكا نمي شود. در هر صورت بريكس با اعضاي اصلي و 
اعضاي احتمالي جدي��د آن در آينده نزديك، يك نقطه 
عطف در تاريخ ائتلاف و اتحاد كشورهاي در حال توسعه 
اس��ت كه در سال ۲۰۰۱ تأسيس ش��د: طبق اطلاعاتي 
كه از سفارت روس��يه در كنيا منتشر شد، ۵ عضو اصلي 
و فعلي آن قصد دارند ي��ك ارز جديد را معرفي كنند كه 
توس��ط طلا و ساير كالاهاي خام مانند نقره يا فلزات نادر 

پشتيباني مي شود.
هرچند به نظر مي رسد كه لااقل فعلا اين موضوع در 
حد ايده مطرح ش��ده اما در نهايت به نظر مي رسد كه 
ايران با استفاده از ظرفيت بريكس به دنبال پيگيري 
يكي از اهداف كلان خود است و بايد ديد كه آيا سرانجام 

روياي دلارزدايي به واقعيت ختم مي شود يا خير. 

ايـران2   Thu. Oct 12. 2023    2606   پنجشنبه 20 مهر 1402     26 ربیع الاول 1445    سال دهم      شماره

سیاست

جوابیه

به وظايف خود در قبال
جنايات صهيونيست ها عمل كنيد

رييس جمهور با محكوم كردن جنايات صهيونيست ها 
در غزه اظهار داش��ت: صهيونيست ها در مقابل چشم 
جهانيان مرتكب جنايت عليه بشريت مي شوند و همه 
س��ازمان ها و نهادهاي بين المللي بايد به وظايف خود 
در اين زمينه بدون هيچ استثنا و تبعيضي عمل كنند. 
وزراي ارتباطات و فناوري اطلاعات، صنعت، معدن و 
تجارت و نيرو در جلسه روز چهارشنبه هيات دولت كه به 
رياست سيد ابراهيم رييسي برگزار شد، در گزارش هايي 
جداگانه ، آخرين اقدامات انجام شده در دستگاه متبوع 
خود در راستاي پيشبرد برنامه ها و تحقق اهداف دولت 
مردمي را بيان كردند. وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
در اين جلسه با اعلام خبر انعقاد قرارداد فاز اول ايجاد 
منظومه فضايي جمهوري اسلامي ايران با كنسرسيومي 
از شركت هاي خصوصي داخلي و آغاز پرتاب هاي لازم 
براي ايجاد اين منظومه از سال آينده، گفت: با اجراي 
اين قرارداد، ايران جزو معدود كشورهايي خواهد شد كه 
توانمندي منظومه سازي در فضا را دارند. در ادامه وزير 
صنعت، معدن و تجارت در گزارشي از اجراي طرح انتقال 
آب از درياي عمان به استان هاي سيستان و بلوچستان، 
خراسان جنوبي و خراسان رضوي، اين طرح را يكي از 
بزرگ ترين طرح ها در مقياس جهاني دانست و افزود: 
تاكنون طرح مشابهي در اين مقياس و براي انتقال ۲.4 
ميليارد مترمكعب آب )برابر با ۲ برابر مصرف آب سالانه 

استان تهران( در هيچ كشور ديگري اجرا نشده است.
طول اين خط انتقال آب در نهايت به ۱8۰۰ كيلومتر 
خواهد رسيد و در مسير آن ۱9 ايستگاه پمپاژ و يك تونل 
انتقال آب تحت فشار به طول ۱۲.۲ كيلومتر احداث 
خواهد شد كه يكي از طولاني ترين تونل هاي انتقال آب 
تحت فشار محسوب مي شود. عملكرد صنعت برق كشور 
موضوع گزارش وزير نيرو در جلسه امروز هيات دولت 
بود و مهندس محرابيان با اشاره به ركوردشكني مصرف 
برق در تابستان امسال، تامين برق و جلوگيري از تكرار 
خاموشي هاي گسترده  سال هاي قبل از استقرار دولت 
سيزدهم را دستاوردي عظيم دانست و افزود: تامين برق 
در تابستان امسال در شرايطي بود كه در كشور تا ۳ درجه 
افزايش دماي بالاتر از متوسط بلندمدت داشتيم. اين 
مساله باعث افزايش متوسط 4 هزار مگاواتي برق و در 
ايام پيك تا ۵ هزار و ۷۰۰ مگاوات شد. وي افزود: علاوه 
بر شكستن ركورد مصرف، در ۲ سال گذشته ۲ ميليون 
مشترك جديد و 9۱8 روس��تاي جديد نيز به شبكه 
برق كشور اضافه شدند كه با مديريت مناسب توليد 
و مصرف، برق لازم تامين و از تكرار خاموش��ي هاي 
گسترده س��ال هاي قبل از ۱4۰۰ جلوگيري شد. 
وزير نيرو در گزارش خود اعلام كرد كه در تابستان 
امس��ال، در بخش خانگي 4۰ درصد مشتركين با 
وجود گرماي شديد نسبت به سال گذشته مصرف 
كمتري داش��تند و در بخش اداري نيز با مديريت 
خوب اعمال شده، 8۵۰ مگاوات برق صرفه جويي شد 
كه  رييس جمهور نيز در ادامه جلسه ضمن قدرداني 
از تلاش ها و خدمات انجام شده، تداوم تلاش و جهاد 
شبانه روزي مسوولان را در زمينه اجراي برنامه هاي 
دولت در راستاي تامين نيازها و رفع مشكلات مردم 
خواستار شد. رييسي با اشاره به ثبات ايجاد شده در 
عرصه اقتصادي كشور تصريح كرد: لازمه حفظ ثبات 
فعلي اين است كه همه بخش هاي مرتبط به خصوص 
وزارتخانه هاي جهادكش��اورزي و صمت با تقويت 
اتحاديه ها و اصناف، مديريت و كنترل موثرتري بر 
قيمت ها داشته باشند. رييس جمهور با بيان اينكه 
اس��تانداران نمايندگان عالي دولت در اس��تان ها 
هستند، هماهنگي همه مس��وولان دستگاه هاي 
اجرايي با استاندار در جهت هم افزايي و همكاري براي 

رفع مشكلات مردم را ضروري دانست. 

پاسخ بانك مركزي به »تعادل«
مدير مسوول محترم روزنامه تعادل

با سلام، 
احتراما پيرو انتشار گزارش��ي با عنوان »سياست كور 
پيمان ارزي« در تاريخ ۰۵ /۰۷ /۱4۰۲ در آن روزنامه در 
راستاي تنوير افكار عمومي توضيحاتي به شرح زير ارايه 
مي شود كه طبق قانون مطبوعات مي بايست در همان 

صفحه و با همان اندازه قلم منتشر شود: 
سياست ها و اقدامات بانك مركزي در راستاي ثبات در 

بازار ارز است
يكي از اهداف مهم صادرات در شرايط تحريمي فعلي ، 
ارزآوري به چرخه اقتصاد كشور جهت تأمين ارز مورد 
نياز ب��راي واردات كالا ، خدمات و اج��راي پروژه هاي 
زيربنايي كشور است . نتيجه عدم برگشت ارز، اخلال در 
تحقق امر فوق، رشد خروج سرمايه ، اخلال در بازار ارز ، 
تامين مالي قاچاق كالا و غيره خواهد بود كه مشخصاً 
منجر به بروز آثار منفي در مديريت ذخاير ارزي كشور 
خواهد گرديد. در همين راس��تا طبق تبصره )۶( ماده 
)۲( مكرر قانون مبارزه با قاچ��اق كالا و ارز و آيين نامه 
اجرايي ذيل تبصره مزبور )مصوبه ش��ماره ۱۷۰۶۲۳  /

ت۶۰۰۷ مورخ ۱۵  /۰9  /۱4۰۱ هيات محترم وزيران( 
مبني بر اينكه »همه صادركنندگان موظفند ارز حاصل 
از صادرات خود را به بانك مركزي بفروش��ند يا با تأييد 
بانك مركزي نسبت به فروش آن به ساير اشخاص اقدام 
يا جه��ت تأمي��ن ارز واردات كالاي خود يا بازپرداخت 
بدهي تسهيلات ارزي استفاد نمايند«. بانك مركزي 
موظف به اجراي تكليف ف��وق گرديد. طبق آيين نامه 
اجرايي فوق الذكر تعيين م��وارد و مصاديق معافيت از 
ايفاي تعهدات ارزي صادراتي، تعيين مهلت برگشت ارز، 
تعيين حد آستانه برخورداري از مشوق ها و معافيت هاي 
موضوع قانون فوق و... بر عهده كارگروهي تحت عنوان 
كارگروه بازگشت ارز حاصل از صادرات است كه اعضاي 
آن نمايندگاني از ده دستگاه اجرايي از حوزه هاي ذيربط 

از جمله نماينده بخش خصوصي است.
اداره روابط عمومي

افتاقتصاديغرب،بهنوظهورهاميدانميدهد؟

رييسقوهقضاييه:

دورخيز بريكس براي دلارزدايي

سازمان بازرسي تحقق عدالت اجتماعي را در اولويت  قرار دهد
رييس قوه قضاييه گفت: تحقق عدالت صرفاً منحصر به 
صدور احكام عادلانه در محاكم نيست بلكه عدالت بايد امري 
ساري و جاري در همه شؤون و ساحت ها باشد و چنانچه 
عدالت در جامعه گس��ترش نيابد ممكن است به تبع آن، 

ناهنجاري هايي اجتماعي ايجاد شوند.
حجت الاسلام والمسلمين محسني اژه اي طي سخناني در 
جمع مديران سازمان بازرسي كل كشور به مناسبت چهل و 
دومين سالگرد تأسيس اين نهاد نظارتي، اظهار كرد: تاكيد 
من آن است كه در اين قبيل جلسات به صورت تخصصي 
و موش��كافانه، معايب و نواقص حوزه هاي كاري مان مورد 

بررسي و مداقه قرار گيرند و از كلي گويي اجتناب شود.
رييس قوه قضاييه با تش��ريح اصل ۱۵۶ قانون اساسي و 
بندهاي ذي��ل اين اصل، گفت: قوه قضاييه قوه اي اس��ت 
مستقل كه پشتيبان حقوق فردي و اجتماعي و مسوول 
تحقق بخش��يدن به عدالت مي باش��د؛ در وهله نخست 
بايد معنا و الزامات اين استقلال تعيين و تبيين شود؛ بايد 
مشخص شود كه الزامات ناظر بر استقلال دستگاه قضايي 
براي انجام مسووليت هاي ذيل اصل ۱۵۶ موجود مي باشد يا 
خير؟ اگر اين الزامات موجود نيست، آيا ما مقصريم كه براي 

تعبيه آنها، اقدامات مقتضي را ترتيب نداديم؟
محسني اژه اي تصريح كرد: براي تحقق برخي از بندهاي 
ذيل اصل ۱۵۶، در خودِ قانون اساسي سازوكارهايي تعيين 
شده اس��ت؛ في المثل در بحث »نظارت بر حُسن اجراي 
قوانين « كه در بند س��وم اصل ۱۵۶ درج ش��ده، سازمان 
بازرس��ي كل كش��ور به موجب اصل ۱۷4 تشكيل شده 
است؛ اما در خصوص برخي ديگر از بندهاي اصل ۱۵۶ از 
جمله »احياي حقوق عامه و گسترش عدل و آزادي هاي 
مشروع« متأسفانه هنوز سازوكار جامع و كاملي تعبيه نشده 
است و ما با قوانين و مصوبات و دستورالعمل هاي پراكنده اي 
در اين خصوص مواجهيم؛ اين نقيصه بايد با اقدامي جامع 
و مس��توفا برطرف شود تا در قبال مقولاتي مهم همچون 
احياي حقوق عامه و گسترش عدل و آزادي هاي مشروع، 
امور به نحو احسن و با جامعيت به پيش رود؛ براي نمونه، بايد 
مشخص شود كه متولي تعريف و تبيين آزادي هاي مشروع 
و حمايت از اين مقوله كيست؛ يا در بحث احياي حقوق عامه 
بايد سازوكار نهادينه اي مستقر شود تا امر صيانت از حقوق 
عمومي با سازماندهي و هم افزايي مطلوبتري به پيش رود 

و از اقدامات پراكنده در اين حوزه جلوگيري به عمل آيد. 
رييس قوه قضايي��ه افزود: يكي از محوره��اي ذيل اصل 
۱۵۶، ناظر بر وظايف و تكاليف قوه قضاييه، عبارت است 
از »اقدام مناسب براي پيش��گيري از وقوع جرم و اصلاح 
مجرمين«؛ در اي��ن رابطه، بعد از مدت ها بحث و فحص و 
اختلاف بين مجلس و ش��وراي نگهبان و ارجاع موضوع 
به مجمع تشخيص، نهايتاً »ش��وراي عالي پيشگيري از 
وقوع جرم« به عنوان يك نه��اد فراقوه اي زيرنظر رييس 
قوه قضاييه تشكيل ش��د؛ حال سوال اساسي آن است كه 
آيا شوراي مزبور از كارس��ازي و اثربخشي لازم برخوردار 
است يا خير؟ طبق قانون، مصوبات اين شورا بايد به امضاي 

سران سه قوه برسد و علاوه بر آن، سازوكارهاي ديگري نيز 
بر قانون ناظر بر پيشگيري از وقوع جرم مترتب است؛ اينجا 
نيز سوال پيش مي آيد كه اين سازوكارها و تدابير آيا براي 
تحقق امر مهم پيشگيري از وقوع جرم كفايت مي كنند؟ 
يك ذهنيتي در برخي از مردم و حتي مسوولان وجود دارد 
كه قوه قضاييه متولي همه تدابير ناظر بر پيشگيري از وقوع 
جرم است! آيا اين ذهنيت مقرون به صحت و صواب است؟ 
در زمينه پيش��گيري از وقوع جرم نياز به فرهنگ سازي و 
علاج مشكلات معيشتي و ده ها اتخاذ تدبير ديگر است كه 
اين امر هماهنگي و هم افزايي همه دستگاه هاي متولي در 

هر سه قوه را مي طلبد.
محسني اژه اي در ادامه اين نشست بيان داشت: سازمان 
بازرسي به خصوص در سال هاي اخير در ايفاي مسووليت ها 
و تكاليف خود، با برنامه ريزي، روحيه جهادي، اولويت بندي 
و همكاري با ساير دستگاه هاي نظارتي، توفيقات خوبي را 
كسب كرده است؛ اما نبايد قانع باشد و بايد هر چه بيشتر 
نسبت به ايفاي تكاليف خود اهتمام بورزد و جهد به خرج 
دهد؛ بايد در امر خطير اجراي تكاليف قانوني خود اعم از 
تكاليف ذيل قانون اساسي و تكاليف مندرج در سياست هاي 

كلي، مشكلات و خلاء ها را شناسايي و برطرف كنيم.
رييس قوه قضاييه تصريح كرد: مسوولان سازمان بازرسي 
با همكاري مركز رس��انه قوه قضاييه، از طرق مختلف و به 
شيوه هاي هنرمندانه و مدبّرانه مبادرت به تدوين و انتشار 
مكرر دستاوردهاي خود كنند تا اين دستاوردها به سمع 
و نظر مردم برسد؛ بسيار براي مردم و جامعه و حتي خودِ 
مديران دستگاه ها مفيد و سودمند خواهد بود كه بدانند 
براي نمونه اين هشدار و تذكر از ناحيه سازمان بازرسي به 
فلان دستگاه ابلاغ ش��د و با ترتيب اثر دادن به آن، از وقوع 
يك خسارت و آسيب جلوگيري به عمل آمد يا بالعكس با 
عدم توجه به آن تذكر، پيامدهاي نامطلوبي واقع گشت؛ با 
اين كار يك فرهنگ س��ازي جمعي و يك حس احساس 
مسووليتِ تقويت شده در متوليان دستگاه ها پديد مي آيد.

محسني اژه اي گفت: س��ازمان بازرسي در مباحث ناظر 
بر نظارت هاي مستمر و مداوم خود، قوه قضاييه را نيز در 
اولويت قرار دهد و نواقص را به ما مسوولان دستگاه قضايي 
گوشزد كند. رييس قوه قضاييه بيان داشت: سازمان بازرسي 
جلسات و نشست هاي مستمري كه با مسوولان وزارتخانه ها 
و دستگاه هاي مختلف برگزار مي كند را با شيوه هاي مناسب 
و از طرق مختلف به سمع و نظر مردم برساند تا اين ذهنيت 
در مردم شكل گيرد كه كار سازمان مچ گيري نيست بلكه 
رس��الت و هدف سازمان، اصلاح امور با جلب هماهنگي و 
هم افزايي وزارتخانه ها و دستگاه ها در راستاي منافع مردم 
است. محسني اژه اي در ادامه به اهميت مقوله بازديدهاي 
ميداني مديران اشاره كرد و گفت: رييس سازمان بازرسي 
و مديران اين سازمان، بازديدهاي ميداني خود از حوزه هاي 
كاري و نظارتي شان را مستمراً در دستور كار داشته باشند 
چرا كه اين بازديدها داراي اثرات و منافع زيادي مي باشد؛ 
همچنين با هماهنگي و همكاري مركز رسانه، اين بازديدها 
را با پيوست رس��انه اي قوي همراه سازيد تا براي مردم نيز 
اطلاع رس��اني هاي لازم صورت گيرد و آنها از اس��تمرار و 
پويايي امر نظارت و بازرسي در همه امور آگاه شوند؛ البته 
بايد توجه داش��ت كه حضور ميداني مدير در صحنه بايد 
با برنامه و حساب شده باشد چرا كه حضور بدون برنامه و 
بدون هدف واجد آن اثرات مطلوب نخواهد بود و چه بسا 
اثر سوء نيز در پي خواهد داشت. رييس قوه قضاييه تصريح 
كرد: شما مديران ومسوولان سازمان بازرسي اگر اقدامي 
اثربخش را در حوزه هاي كاري خودتان با همكاري ساير 
بخش ها و دستگاه هاي نظارتي انجام داديد، از ذكر نام آن 
دستگاه ها نيز پرهيز و احتراز نكنيد و در اين مقوله خسّت 
به خرج ندهيد؛ هدف ما اصلاح امور در راستاي منافع مردم 
است نه خودنمايي؛ چنانچه هر دستگاه نظارتي درخصوص 
تحقق يك امر مهم، گزارش اختصاصي خود را ارايه دهد 
آنگاه تجميع و تطبيق اين موارد س��خت مي گردد و چه 
بسا اشتباهات آماري و محاسبه اي پديد مي آيد و در ارايه 

گزارش به مردم خطا صورت مي پذيرد، آنگاه ممكن است 
تلاش هاي ما زير سوال برود. محسني اژه اي گفت: در بحث 
ناظر بر آمار نيز بايد بر اين نكته تاكيد كنم كه آمارهاي ارايه 
ش��ده از سازمان بازرسي و ساير دستگاه هاي نظارتي بايد 
متقن و دقيق و غيرقابل خدشه باشند؛ ارايه آمار مغلوط براي 
همه دستگاه ها و بخش ها، عيب و ناپسند است اما براي قوه 
قضاييه و دستگاه نظارتي آن يعني سازمان بازرسي عيب تر 

و ناپسندتر است.
رييس قوه قضاييه در ادامه اين نشس��ت بيان داش��ت: با 
توجه به مسووليت هاي مهم و متنوعي كه برعهده سازمان 
بازرسي است و همچنين با توجه به عِدّه و عُدّه اين سازمان، 
ضرورت اولويت بندي امور در س��ازمان بازرسي به شدت 
احساس مي شود؛ بر همين مبنا بايد امور و تكاليف خود را 
اولويت بندي كنيد و در عين اينكه از ايفاي تمامي تكاليف تان 
چشم پوشي نمي كنيد، به امور ناظر بر سلامت جسمي و 
روحي مردم، امور مرتبط با امنيت ش��هروندان، امور ناظر 
بر اقش��اري كه به هر دليلي خود نمي توانند از حقوقشان 

به درستي دفاع كنند، توجه و اهتمام ويژه داشته باشيد. 
محسني اژه اي اظهار داشت: سازمان بازرسي، امر تحقق 
عدالت اجتماعي را نيز در زمره اولويت هاي كاري خود قرار 
دهد؛ تحقق عدالت صرفاً منحصر به صدور احكام عادلانه در 
محاكم نيست بلكه عدالت بايد امري ساري و جاري در همه 
شؤون و ساحت ها باشد؛ چنانچه عدالت در جامعه گسترش 
نيابد ممكن است به تبع آن، ناهنجاري هايي اجتماعي ايجاد 
شوند؛ لذا در امر تحقق و گسترش عدالت در قانونگذاري، 
سياست گذاري، ساختار، توزيع و قس عليهذا بايد اقدامات 

مجدانه بيشتري را در دستور كار قرار دهيم.
رييس قوه قضاييه تصريح كرد: سازمان بازرسي به عنوان 
يكي از اعضاي شوراي دستگاه هاي نظارتي، نهايت همكاري 
و هم افزايي را در اين شورا با ساير دستگاه هاي نظارتي اعمال 
كند و از آسيب شناسي روندها و فرآيندهاي نظارتي در خودِ 
اين شورا غفلت نورزد؛ گاهي ممكن است يك رويه نظارتي 
مورد انتقاد جامعه باشد؛ اين امر بايد در شوراي دستگاه هاي 
نظارتي مورد بررسي قرار گيرد و چنانچه آن نقد وارد است 
در جهت اصلاح گام برداشته شود و چنانچه نقد مزبور وارد 
نيست، شفاف سازي و تبيين لازم براي مردم صورت گيرد. 

محسني اژه اي گفت: مسوولان و مديران سازمان بازرسي 
علاوه بر نظارت هاي نهادينه و ساختارمند خود، به صورت 
موردي نيز نظارت ها و بازرسي هايي را اعمال كنند؛ اين امر 
در شناسايي آسيب ها و نواقص بسيار موثر است؛ خودِ من 
نيز به اين شيوه متوسل مي شوم و مرتب اين نظارت هاي 
رندمي را نسبت به بخش ها و پرونده هاي مختلف اعمال 
مي كنم؛ همين اخيراً پرونده اي را خواستم و مورد مطالعه 
قرار دادم؛ براي فرد مته��م در اين پرونده بلافاصله حكم 
جلب و حكم بازرسي از منزل و ضبط وسايل الكترونيكي 
صادر شده بود و قاضي كشيك براي او قرار وثيقه اي صادر 
كرده بود كه به سبب عجز از توديع، به بازداشت متهم اين 
پرونده ختم شده بود؛ اگر چه در ذيل قرار صادره امضايي 

درج شده بود، اما ذكر نشده بود كه آيا متهم اين قرار را قبول 
دارد ي��ا به آن اعتراض دارد؟ عل��ي ايحال من با ضابط اين 
پرونده تماس گرفتم و به او متذكر شدم كه دليل متقني 
ناظر بر انتساب اتهام به اين فرد در پرونده موجود نيست؛ 
همچنين به بازپرس مربوطه نيز متذكر ش��دم چرا وقتي 
اين فرد از تاريخ 9 مهر در بازداشت است، در پرونده زمان 
بازداشت او مورخ ۱۵ مهر درج شده است؟ اينها آسيب ها و 
نواقصي است كه با بازرسي ها و نظارت هاي موردي و رندمي 
مي توان به آنها پي برد و در جهت رفع آنها به صورت مدوّن 

و سازمان يافته اقدام كرد. 
رييس قوه قضاييه در اين نشست با اشاره به اهميت صيانت 
از مجموعه گفت: شيطان صفتان بسيار به دنبال وسوسه 
و لغزش ما هس��تند؛ لذا بايد نهايت مراقب��ت را از خود و 
خانواده خود و مجموعه خود داشته باشيم؛ من معتقدم 
يك همكارِ دلسوز و خيرخواه، بهتر و موثرتر از بخش هاي 
حفاظتي مي تواند از آسيب و لغزش همكارش در مجموعه 
جلوگيري و پيشگيري كند. لغزش هر كارگزاري در نظام 
اسلامي ناپس��ند و مذموم اس��ت اما لغزش ما مسوولان 
قضايي ناپس��ندتر و مذموم تر اس��ت.  محس��ني اژه اي 
همچنين در بخشي از سخنانش در اين نشست با اشاره به 
عمليات سلحشورانه و پيروزمندانه مقاومت فلسطين عليه 
دشمن غاصب و سفاك صهيونيستي اظهار كرد: دشمن 
صهيونيستي از سال ۱94۷ انواع و اقسام جنايت ها را عليه 
مردم مظلوم فلسطين روا داشته و عمليات اخير مقاومت 
عليه آنها كه به يك توفان تبديل شده عكس العملي طبيعي 
است؛ از خداوند توفيق هر چه بيشتر مقاومت فلسطين را 
خواستاريم و وظيفه داريم هر چقدر كه مي توانيم به آنها 
كمك كنيم.  پيش از سخنان رييس قوه قضاييه، خداييان 
رييس سازمان بازرسي كشور با بيان اينكه چنانچه يك 
دستگاه نظارتي از شأن و منزلت برخوردار نباشد، اقداماتش 
بازدارنده نخواهد بود، گفت: در دوره تحول و تعالي قضايي، 
ارتقاء شأن و جايگاه سازمان بازرسي را در دستور كار قرار 
داده ايم. وي با بيان اينكه سعي ما در سازمان بازرسي اين 
است كه هشدارها، پيشنهادات و تذاكرات مان، از اتقان، 
استدلال و استناد كافي برخوردار باشد، گفت: اهتمام ما بر 
آن است كه هشدارها، پيشنهادات و تذاكرات مان قابليت 
اجرايي داشته باش��ند تا با مقاومت دستگاه هاي اجرايي 
مواجه نشوند. خداييان تصريح كرد: سازمان بازرسي امروز 
صرفا به دنبال شناسايي و پيدا كردن فساد در دستگاه  هاي 
اجرايي نيس��ت بلكه به دنب��ال كمك به دس��تگاه ها و 
سازمان ها، پيشگيري از وقوع فساد و در مرحله آخر برخورد 
با مفاسد و سوءجريانات است. رييس سازمان بازرسي با 
اش��اره به تعامل مثبت اين سازمان با دولت، وزارتخانه ها 
و دس��تگاه هاي اجرايي نيز عنوان كرد: ظرف مدت زمان 
سپري شده از سال جاري، جلسات تعاملي مثبت و خوبي 
را با اكثر وزراي دولت و معاونين آنها برگزار كرده ايم و در 
فضايي تعاملي، ضمن استماع نقطه نظرات آنها، گزارشات 

آسيب شناسي خود را به اطلاع آنها رسانده ايم.



گلناز پرتوي مهر|
تجارت انرژي ايران به ش��دت به تجارت نفت خام متكي 
است كه در برابر تحريم هاي آمريكا آسيب پذير بوده است. 
ايران براي تنوع بخشيدن به بخش انرژي و توسعه صنعتي، 
اهميت فزاينده صادرات گاز را درك كرده است. گاز طبيعي 
به عنوان منبع س��وخت تطبيق پذي��ري ارايه مي دهد و 
گزينه اي جذاب براي كشورهايي است كه به دنبال كاهش 

اتكا به سوخت هاي فسيلي آلاينده هستند. 
به گزارش خبرنگار »تعادل«، به گفته سعيد عقلي مدير 
ديسپچينگ شركت ملي گاز ايران، در سال ۱۴۰۱ نسبت به 
۱۴۰۰ تحويل گاز به صنايع ۱۳ ميليارد متر مكعب افزايش 
يافت و در ۶ ماهه امسال نسبت به سال قبل ۱۶ درصد گاز 

بيشتري به نيروگاه ها داديم. 
سوآپ گاز تركمنستان به آذربايجان طبق برنامه در حال 
انجام اس��ت و واردات گاز از تركمنستان نيز تا سقف ۱۰ 
ميليون متر مكعب در روز انجام ش��ده و به طور ميانگين 

تاكنون ۷.۵ ميليون مترمكعب بوده است.
واردات گاز از تركمنستان و پتانس��يل آن براي بازسازي 
سياست هاي تجاري ايران اهميت ويژه دارد و اين موضوع 
كه ايران با بهره برداري از ذخاير عظيم گاز طبيعي خود و 
استفاده از اهرم روابط با كشورهاي همسايه و توسعه روابط 
گازي با اين كشورها، مي تواند خود را به عنوان يك قطب 

انرژي منطقه اي قرار دهد.
در همين زمينه، ناديا محرابي، كارش��ناس حوزه انرژي، 
در رابطه با اهميت گاز طبيع��ي و تنوع كاربردهاي آن در 
گفت وگو ب��ا خبرنگار »تعادل«، گف��ت: گاز طبيعي يك 
منبع سوخت همه كاره است كه مي تواند براي كاربردهاي 
مختلف از جمله گرمايش، پخت و پز، توليد برق و حمل و 
نقل استفاده شود. با گسترش صادرات گاز، ايران مي تواند 
تركيب انرژي خود را متنوع كن��د و اتكا به صادرات نفت 
را كاهش دهد. اين تنوع، امنيت انرژي كش��ور را افزايش 
مي دهد و خطرات مرتبط با نوسانات قيمت نفت و تنش هاي 

ژئوپليتيكي را كاهش مي دهد.
وي در ادامه با اشاره به اهميت صادرات گاز براي بازطراحي 
تج��ارت انرژي ايران، گفت: فرصتي را ب��راي ايران فراهم 
مي كند تا توسعه صنعتي را پيش ببرد. ايران با عرضه گاز 
طبيعي به ساير كشورها مي تواند سرمايه گذاري خارجي 
را جذب كند، رشد اقتصادي را تقويت كند و فرصت هاي 
شغلي ايجاد كند. صنايع مبتني بر گاز، مانند پتروشيمي ها 

و توليد كود، مي توانند رشد كنند و به منابع طبيعي ايران 
ارزش افزوده و اقتصاد پايدارتر و متنوع تر را تقويت كنند. 

ايران با تبديل شدن به يك بازيگر اصلي در تجارت انرژي، 
مي تواند خود را به عنوان قطب انرژي منطقه قرار دهد. 

اين وضعيت باعث افزايش نفوذ ژئوپليتيكي ايران، تقويت 
روابط ديپلماتيك با كشورهاي همسايه و ايجاد فرصت هايي 
براي همكاري هاي منطقه اي در بخش انرژي مي ش��ود. 
همچنين به ايران اجازه مي دهد تا از موقعيت جغرافيايي 
و زيرساخت هاي موجود خود براي تسهيل انتقال گاز بين 

مناطق مختلف استفاده كند.
اين كارشناس انرژي در رابطه با لزوم همكاري بيشتر دو 
كشور ايران و تركمنستان در جهت توسعه تجارت گازي 
هر يك از اين كشورها گفت: ايران مي تواند از كشور همسايه 
خود تركمنستان كه داراي ذخاير گاز قابل توجهي است، 

استفاده كند. با واردات گاز از تركمنستان، ايران مي تواند 
آن را ب��راي مصارف داخلي در دوره هاي اوج تقاضا ذخيره 
كند و از ناترازي گازي نيز جلوگيري كند. نكته بسيار مهم 
در اين زمينه، وابستگي شبكه گازي دو كشور به يكديگر و 
لزوم توسعه تعامل و همكاري دو كشور با يكدگير در جهت 

توسعه تجارت منطقه اي گاز است. 
همچنين واردات گاز از تركمنستان و تسهيل تجارت گاز 
بين ايران و روس��يه مي تواند جايگاه ايران را در بازار انرژي 
منطقه تقويت كند. ايران مي تواند به عنوان يك كش��ور 
ترانزيت، گاز تركمنس��تان و روس��يه را به جنوب خود و 
كشورهاي حاشيه خليج فارس يا جنوب آسيا وصل كند 
و حتي به طور بالقوه تبادل گاز بين روسيه و هند را تسهيل 
كند. اين نقش به عنوان يك ه��اب منطقه اي انتقال گاز 
باعث افزايش نفوذ ايران، جذب سرمايه گذاري بين المللي و 

كمك به رشد اقتصادي كشور مي شود. وي در پايان گفت: 
واردات گاز از تركمنستان گام مهمي براي ايران براي رفع 
ناترازي گاز در مناطق ش��مالي خود در فصول سرد سال 
و همچنين بازسازي سياست هاي تجاري خود و تبديل 
ش��دن به قطب انرژي منطقه در فصول گرم س��ال است. 
ايران با تنوع بخشيدن به مبادي ورودي شبكه انرژي خود 
در بخش گاز و همچنين بهره برداري از ذخاير گاز طبيعي 
خود، مي تواند موقعيت اقتصادي خود را در جهت توسعه 
جايگاه خود به عنوان تامين كننده پايدار انرژي تقويت كند، 
واردات گاز از تركمنستان و اتصال خطوط انتقال گاز بين 
ايران، تركمنستان، روسيه و حتي ساير كشورها، ايران را 
قادر مي سازد تا پتانسيل انرژي خود را به حداكثر برساند 
و خود را به عنوان يك بازيگر كليدي در بازار جهاني انرژي 

معرفي كند.
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ذخاير نفت اوپك براي پشت سر 
گذاشتن توفان خاورميانه

به بازار نفت كمك مي كند
اوپك مخصوصاً عربس��تان و امارات بيش از ۴ ميليون 
بشكه در روز ظرفيت مازاد در سال جاري و سال آينده 
ميلادي دارند كه مي تواند به بازار براي مقابله با بحران 
خاورميانه كمك كن��د. به گزارش تس��نيم به نقل از 
بلومبرگ، بازارهاي نفت دنيا با افزايش خطر تنش هاي 
خاورميانه مواجه هس��تند، اما نس��بت به بحران هاي 
گذشته، ابزارهاي بيشتري براي مقابله با اين شرايط دارند. 
عربستان و متحدان آن در ائتلاف اوپك پلاس به خاطر 
سياس��ت كاهش توليد در سال جاري جهت بالا بردن 
قيمت ها، ذخاير قابل توجهي از نفت دارند. غير از بحران 
كرونا كه باعث سقوط تقاضاي جهاني به خاطر قرنطينه ها 
شده بود، اين بيشترين ذخاير نفت اوپك  پلاس طي يك 
دهه گذشته است. طبق گزارش اداره اطلاعات انرژي 
آمريكا، اوپك مخصوصاً عربس��تان و امارات بيش از ۴ 
ميليون بشكه در روز ظرفيت مازاد در سال جاري و سال 
آينده ميلادي دارند كه حدود ۴ درصد از عرضه جهاني 
نفت را تشكيل مي دهد. ذخاير فعلي اوپك پلاس تقريبا 
دو برابر ذخاير مازاد آن در س��اير بحران هاي منطقه اي 
مانند بمباران ميدان نفتي بقيق عربستان در 2۰۱9 يا 
تصرف منابع نفتي عراق توسط داعش در 2۰۱۴ است. 
اين ذخاير همچنين 2۰ درصد بيش��تر از دوره سقوط 
توليد ليبي در 2۰۱۱ است. قيمت نفت بيش از ۵ درصد 
به دنبال حمله حماس به رژيم صهيونيستي در چند روز 
گذشته افزايش يافت، ولي بعد دوباره تا زير 88 دلار در هر 
بشكه پايين آمد. دليل اين كاهش قيمت را مي توان عدم 
تهديد جدي براي عرضه نفت يا ذخاير قابل توجه اوپك 
دانست. عربستان از ابتداي سال جاري ميلادي تا حالا 
عرضه نفت خ��ود را كاهش داده و قيمت آن را تا حدود 
۱۰۰ دلار در هر بشكه در ماه گذشته بالا برده است. اما 
عامل تاثيرگذار در حال حاضر احتمالًا ايران به عنوان 
اصلي ترين حامي حماس اس��ت. تشديد تحريم هاي 
آمريكا عليه صادرات نف��ت ايران به دنبال بحران اخير 

مي تواند تعيين كننده باشد.

نقد شاخص كل بورس تهران 
شناوري پايين سهام شركت ها و درصد پايين مالكيت 
سهامداران خرد در مقايسه با سهامداران عمده از جمله 
عوامل تاثيرگذار و ايجاد كننده دوقطبي و تضاد منافع 
بين بازدهي س��هامداران خرد و عمده اس��ت وقتي از 
مالكيت تقريبا 8۰ درصدي چند شركت و نهاد خاص 
در بازار سرمايه صحبت مي شود قطعا تعريف كيفيت 
بازدهي براي اين قش��ر با س��هامداران حقيقي و خرد 
متفاوت خواه��د بود و زماني كه ارزش معاملات پايين 
باشد كه توان رشد قيمتي در كليت بازار را فراهم نمي كند 
شائبه شاخص س��ازي بر بستر حمايت از چند شركت 
بزرگ بيشتر به اذهان متبادر مي شود. از سال 99 و پس 
از طرح سناريوي معرفي كردن بورس به عنوان عامل 
تورم، بحث كنترل بورس بيشتر در فضاي بازار سرمايه 
و بين فعالان مطرح شد كه وجود و ماهيت شاخص كل 
كه در سايت tsetmc  نيز با اولويت ذكر مي شود به بسط 
و تعميق اين ذهنيت افزوده است هر چند بارها از سوي 
مسوولان سازمان انكار شده اما فرمولاسيون آن همواره 
باعث تش��كيك مي باشد. فارغ از ش��رايط داخلي بازار 
سرمايه، وجود تورم در اقتصاد كشور و رشدهاي شارپ 
در مقاطع زماني مختلف در بازارهاي رقيب و مقايسه آن 
با شاخص كل كه از نظر سهامداران منطبق بر وضعيت 
واقعي بورس نيست و بازدهي سهام را پايين تر از شاخص 
كل مي دانند به انتقادات و هجمه ها با كليدواژه مهندسي 
شاخص افزوده و ناكارآمدي بازار سرمايه در تامين منافع 
سهامداران را مرهون دخالت و كنترل بازار مي داند كه 
شاخص كل ظاهري زيبا از آن به نمايش گذاشته اما در 

درون از بيماري هاي متعدد رنج مي برد.

اضافه شدن 2 ميليون
مشترك جديد به شبكه برق كشور

وزير نيرو با اشاره به اضافه شدن 2 ميليون مشترك و 
نيز الحاق 9۱8 روستاي جديد به شبكه برق كشور، 
گفت: رشد ۱۰ درصدي توليد سيمان و سبقت عرضه 
ميلگرد از تقاضا در تابستان امسال از نتايج مديريت 
مصرف برق در كش��ور است.به گزارش وزارت نيرو، 
»علي اكبر محرابيان« در جلسه هيات دولت، درباره 
آخرين اقدامات انجام ش��ده در صنع��ت آب و برق 
كشور براي پيشبرد برنامه ها و تحقق اهداف دولت 
مردمي گ��زارش داد و رييس جمه��ور نيز بر تداوم 
جهاد شبانه روزي براي رفع مشكلات مردم تأكيد 
كرد.وزير نيرو با اشاره به ركوردشكني مصرف برق 
در تابستان امسال، تأمين برق و جلوگيري از تكرار 
خاموشي هاي گسترده  س��ال هاي قبل از استقرار 
دولت سيزدهم را دستاوردي عظيم دانست و افزود: 
تأمين برق در تابس��تان امسال در شرايطي بود كه 
در كشور تا ۳ درجه افزايش دماي بالاتر از متوسط 
بلندمدت داشتيم؛ اين مساله باعث افزايش متوسط 
۴۰۰۰ مگاواتي برق و در ايام پيك تا ۵۷۰۰ مگاوات 
شد.وي افزود: علاوه بر شكستن ركورد مصرف، در 
2 سال گذشته 2 ميليون مش��ترك جديد و 9۱8 
روستاي جديد نيز به شبكه برق كشور اضافه شدند 
كه با مديريت مناسب توليد و مصرف، برق لازم تأمين 
و از تكرار خاموش��ي هاي گسترده سال هاي قبل از 
۱۴۰۰ جلوگيري ش��د.وزير ني��رو در گزارش خود 
اعلام كرد كه در تابستان امسال، در بخش خانگي 
۴۰ درصد مشتركان با وجود گرماي شديد نسبت 
به سال گذشته مصرف كمتري داشتند و در بخش 
اداري نيز با مديريت خوب اعمال شده، 8۵۰ مگاوات 
برق صرفه جويي ش��د كه نتيجه آن عدم خاموشي 

برنامه ريزي شده در بخش خانگي بود.

»تعادل« بررسي كرد 

در بحبوحه تحولات فلسطين اشغاليجزييات بررسي لايحه برنامه هفتم توسعه: 

وابستگي دوجانبه ايران و تركمنستان در توسعه تجارت گازي!

صرفه جويي چند ميليارد دلاري چين از واردات نفت تحريمي

مخالفت دولت با ورود شوراي رقابت
به حوزه پتروشيمي ها

روسيه و عربستان درباره بازار نفت
گفت وگو كردند

محاسبات رويترز بر اس��اس داده هاي بازرگانان و 
رصدكنندگان نفتكش نشان مي دهد چين در سال 
ميلادي جاري با خريد كم سابقه نفت از كشورهاي 
تحت تحريم ه��اي غرب، ح��دود ۱۰ ميليارد دلار 

صرفه جويي كرده است.
به گزارش ايسنا، پيامد ناخواسته تحريم هاي وضع 
ش��ده توسط آمريكا و س��ايرين عليه روسيه، ايران 
و ونزوئلا، كاه��ش هزينه ه��اي واردات نفت براي 
پالايش��گاه هاي چين بوده است كه اغلب از چنين 
مجازات هاي يك جانب��ه اي انتقاد مي كند. رويترز 
در بررس��ي صرفه جويي چين در خريد نفت از سه 
كشور تحت تحريم، پولي كه واردكنندگان چيني 
براي خريد گريدهاي نفتي مشابه از توليدكنندگان 
غيرتحريم شده پرداخت مي كردند را مقايسه كرده 
اس��ت. واردات با قيمت پايين تر، توليد و حاش��يه 
س��ود چين كه دومين مصرف كننده و پالايش��گر 
ب��زرگ نفت در جهان اس��ت را تقويت ك��رده و به 
خص��وص به نفع پالايش��گاه هاي خصوصي در اين 

كشور بوده و صادرات سودآور ديزل و بنزين توسط 
پالايشگاه هاي دولتي را تسهيل كرده است. بر اساس 
ميانگين داده هاي فراهم ش��ده توسط شركت هاي 
رصد نفتكش ورتكسا و كپلر، چين در 9 ماهه سال 
ميلادي جاري، 2.۷۶۵ ميليون بش��كه در روز نفت 
خام از طري��ق دريا از ايران، روس��يه و ونزوئلا وارد 

كرده است.
تحليل رويترز نش��ان داد كه اين سه كشور در يك 
چه��ارم واردات چين در فاصله ژانويه تا س��پتامبر 
سهم داشتند كه از حدود 2۱ درصد در سال 2۰22 
بالاتر بوده و دو برابر س��هم ۱2 درصدي در س��ال 
2۰2۰ اس��ت و باعث كاهش سهم نفت خاورميانه، 
غرب آفريقا و آمريكاي جنوبي شده است. كانگ وو، 
مدير جهاني تحقيقات تقاضا در شركت »اس اند پي 
گلوبال كاماديتي اينسايتس« در اين باره گفت: هر 
چند اين صرفه جويي تنها بخشي از هزينه واردات 
نفت چين اس��ت، براي پالايش��گاه هاي خصوصي 
كه خريداران فرص��ت طلب بوده و فعالانه به دنبال 

خريد ارزان هستند، اهميت دارد. بر اساس ميانگين 
داده هاي فراهم شده توسط شركت هاي ورتكسا و 
كپلر، چين در فاصله ژانويه تا سپتامبر، ۱.۳ ميليون 
بشكه در روز نفت از طريق دريا از روسيه، نفت وارد 
كرده است. به گفته منابع تجاري، چين همچنين 
حدود 8۰۰ هزار بشكه در روز نفت اسپو را از طريق 

خط لوله وارد كرده است.
طبق گزارش ورتكسا، از ژانويه تا سپتامبر، مجموع 
واردات محموله هاي نفت روسيه بيش از ۴۰۰ هزار 
بشكه در روز نس��بت به مدت مشابه سال ميلادي 
گذش��ته افزايش يافت زيرا تحريم هاي وضع شده 
بر سر حمله به اوكراين، باعث تغيير مسير صادرات 
نفت اين كشور از اروپا، به هند و چين شد. بر اساس 
مقايس��ه رويترز از تفاوت قيمت ماهانه نفت اسپو و 
نف��ت توپي )Tupi( برزيل و نفت اورال نس��بت به 
نفت عمان، چين امسال با واردات نفت روسيه، ۴.۳۴ 
ميليارد دلار صرفه جويي كرده اس��ت. محاس��بات 
رويترز بر اساس داده هاي بازرگانان نشان مي دهد 

كه چين ب��ا واردات نفت ونزوئلا ك��ه عمدتا گريد 
نفتي سنگين مري بوده است، به طور ميانگين ۱۰ 
دلار در هر بشكه نس��بت به نفت كاستياي كلمبيا 
صرفه جويي كرده است. اين كشور با خريد نفت خام 
ايران، تقريبا ۱۵ دلار در هر بش��كه نسبت به خريد 

نفت عمان، صرفه جويي كرده است.
چين با واردات كم سابقه يك ميليون بشكه در روز 
نفت از ايران در مدت مش��ابه از ايران كه ۶۰ درصد 
بالاتر از ركورد ۶2۳ هزار بش��كه در روز ثبت شده 
توسط گمرك چين در س��ال 2۰۱۷ است، حدود 
۴.2 ميلي��ارد دلار صرفه جويي كرده اس��ت. نفت 
ايران ۱۷ دلار در هر بش��كه ارزان ت��ر از نفت برنت 
عرضه مي ش��ود. در مقابل، نفت عمان، دو دلار نرخ 
بالاتري نس��بت به نفت برنت در 9 ماه نخست سال 
2۰2۳ داشته است. طبق آمار ورتكسا و كپلر، چين 
با واردات ۴۳۰ هزار بش��كه در روز نفت ونزوئلا در 
فاصله ژانويه تا سپتامبر، ۱.۱۷ ميليارد دلار صرفه 

جويي كرده است.

رييس سازمان برنامه و بودجه با پيشنهاد مجلس در 
خصوص ورود شوراي رقابت به حوزه پتروشيمي، گاز، 
برق، نفت، موادغذايي و حمل و نقل مخالفت كرده و 
گفت: چرا مي خواهيد بازار را از كنترل و نظارت دولت 

خارج كنيد.
به گزارش ايرنا، در نشست علني ديروز- چهارشنبه ۱9 
مهر ماه- مجلس شوراي اسلامي ادامه بررسي جزييات 
رسيدگي به لايحه برنامه هفتم در دستور كار مجلس 
قرار گرفت و نمايندگان با بند )ج( ماده ۴8 مخالفت 
كردند و اين بند براي بررسي بيشتر به دستور رييس 

مجلس به كميسيون تلفيق ارجاع شد.
بند )ج(- به منظور تنظيم گري منس��جم، شفاف و 
روان س��ازي مقررات مربوط به زنجيره هاي توليدي 
اعم از مواد خام و نيمه خام و محصولات نهايي اقدامات 

زير انجام مي شود: 
۱- در اجراي ماده )۵9( قانون اجراي سياس��ت هاي 
كلي اصل )۴۴( قانون اساسي، شوراي رقابت مكلف 
اس��ت ظرف ش��ش ماه پس از لازم الاجرا شدن اين 
قانون، اق��دام لازم براي ايجاد نه��اد تنظيم گر را در 
حوزه هاي اولويت دار از جمله نفت و گاز و پتروشيمي، 
برق، كش��اورزي و موادغذايي، زمين و حمل و نقل، 
انجام دهد. دولت مكلف اس��ت بلافاصله پس از اخذ 
پيشنهاد شوراي رقابت، نس��بت به انجام تشريفات 
قانوني لازم اقدام نمايد. چنانچ��ه اجراي اين حكم، 
مس��تلزم تغيير در اساسنامه و ساير قوانين مرتبط با 
دستگاه هاي اجرايي باشد، دولت مكلف است نسبت 
به انجام ترتيبات قانوني ش��امل تعيين تكليف براي 

تمام دس��تگاه هاي ذيربط، ظرف س��ال اول اجراي 
برنامه اقدام نمايد.

2- در صورت جايگزيني ص��ادرات مواد خام و نيمه 
خام با صادرات كالاهاي ساخته شده و با ارزش افزوده 
بالاتر از طريق فرآوري و در طول زنجيره ارزش، دولت، 
مشوق هاي صادراتي يا اعتبار مالياتي معادل آن را به 
واحدهاي توليدي يا تجاري مربوط اختصاص داده و 

در لوايح بودجه سنواتي درج مي نمايد.
داود منظور رييس سازمان برنامه و بودجه در مورد اين 
بند بيان داشت: وظيفه دولت حكمراني است با اين 
ابتكارات به سمت تضعيف حكمراني دولت مي رويم 
و اختيارات دولت را در حوزه هاي مختلف مي گيريم 
به يك تشكيلات غير دولتي غير پاسخگو مي دهيم. 
منظور اضافه كرد: ببينيد شوراي رقابت با بازار خودرو 
چه كرده است. نابساماني بازار خودرو به اين علت است 
كه ما اختيارات را به تش��كيلاتي داديم كه پاسخگو 
نيست . ما مخالف نهادهاي به اصطلاح تنظيم گري 
هستيم كه اختيار حكمراني دولت را به آنها بدهيم و 
التماس كنيم كه فلان نظارت را انجام دهد. اين احكام 
از بين بردن حاكميت دولت است.به اين نوع احكام راي 
ندهيد اين يعني از بين بردن نظارت ها .چرا مي خواهيد 
بازار را از كنترل و نظارت دولت خارج كنيد. وي افزود: 
در ماده ۵9 قانون اجراي سياست ها كلي گفته شده 
اس��ت در موارد انحصار تنظيم گري انجام ش��ود. آيا 
پتروشيمي و حمل و نقل انحصار دارد؟ ما وزراتخانه 
درست كرديم و براي اين كارها نمي توانيم تنظيم گري 

را دست چند نفر بدهيم.

در بحبوحه تشديد درگيري ميان رژيم صهيونيستي 
و نيروهاي مقاومت فلسطيني، عربستان سعودي و 
روسيه درباره وضعيت بازار نفت و قيمت ها گفت وگو 
كردند. به گزارش ايسنا، قيمت نفت هفته جاري در 
پي حمله گسترده نيروهاي مقاومت فلسطيني به 
سرزمين هاي اشغالي، افزايش قابل ملاحظه اي پيدا 
كرد. الكس��اندر نواك، معاون نخست وزير روسيه، 
پيش از كنفران��س »هفته انرژي روس��يه« كه در 
مس��كو برگزار مي شود، از ش��اهزاده عبدالعزيز بن 
سلمان، وزير انرژي عربس��تان سعودي در مسكو، 

استقبال كرد.
نواك گفت: او و شاهزاده عبدالعزيز درباره بازار نفت 
و همكاري در چارچوب گروه توليدكنندگان نفت 
اوپك پلاس، گفت وگو كردن��د. البته، همكاري در 
چارچوب اوپك پلاس در ديدار ما، يكي از مهمترين 
موضوعات��ي بود كه درباره آن بح��ث كرديم. طبق 
گزارش خبرگ��زاري تاس، نواك گفت: ما در تماس 
مداوم هس��تيم و از اين فرص��ت در ديدارمان براي 
گفت وگو درباره وضعيت بازار، استفاده كرديم. هنوز 
معلوم نيست كه آيا نتايج ملموسي از اين گفت وگو، 

حاصل شد. 
نواك پيش تر گفته بود درباره قيمت نفت، گفت وگو 
خواهد شد. عربستان سعودي و روسيه در سال هاي 
اخير براي حماي��ت از قيمت نفت، كاهش عرضه را 

هماهنگ كرده اند. 
ديميتري پسكوف، س��خنگوي كرملين گفت: در 
بحبوحه تش��ديد درگيري در خاورميانه، دش��وار 

است كه برآورد بيش از حدي از همكاري روسيه با 
عربستان سعودي و ساير شركايش در بازارهاي نفت 

جهان داشته باشيم.
وي به خبرنگاران گفت: سفر ش��اهزاده عبدالعزيز 
بن مسكو، فرصتي براي بررسي امور جاري، فراهم 
كرد. البته، بازارهاي نفت جهان بس��يار به تحولات 
مربوط به درگيري ميان نيروهاي فلسطيني و رژيم 

صهيونيستي، حساس هستند.
روس��يه و عربستان س��عودي همچنين ديدارهاي 
كميس��يون بين دولتي خود را برگزار كردند. نواك 
در ابت��داي اين ديدار گفت: روس��يه آماده اس��ت 
عرضه محصولات نفتي به عربس��تان س��عودي را 

افزايش دهد. 
كش��ورهاي منطقه خليج فارس كه پالايشگاه هاي 
نفت بزرگي دارند، معمولا سوخت روسيه را به نقاط 
ديگر، مجددا ص��ادر مي كنند. وي همچنين اظهار 
كرد: روس��يه آماده همكاري با عربس��تان سعودي 
در انرژي هسته اي، اكتشاف ژئولوژي و تامين مواد 

غذايي است.
پوتين قرار اس��ت روز جاري ب��راي اين كنفرانس، 
سخنراني كند. محمد شياع السوداني، نخست وزير 
عراق كه در يك بازديد رس��مي دو روزه، در مسكو 
بسر مي برد و بعضي از نمايندگان اوپك هم در اين 
كنفرانس ش��ركت خواهند كرد. عربستان سعودي 
و روس��يه توافق كرده اند كاهش عرضه اضافي ۱.۳ 
ميليون بش��كه در روز نفت را تا پايان سال 2۰2۳ 

ادامه خواهند داد. 

قيمت نفت با احتمال اختلالات 
طولاني افزايش يافت

قيمت نفت در معاملات روز چهارشنبه بازار آسيا، 
تحت تاثير نگراني س��رمايه گذاران از مختل شدن 
عرضه به دليل تنش هاي ژئوپليتيكي در خاورميانه، 
افزايش يافت. به��اي معاملات نف��ت برنت با 2۶ 
س��نت معادل ۰.۳ درصد افزايش، به 8۷ دلار و 9۱ 
س��نت در هر بشكه رس��يد. بهاي معاملات وست 
تگزاس اينترمدي��ت آمريكا با ۱۷ س��نت معادل 
۰.2 درصد افزايش، به 8۶ دلار و ۱۴ س��نت در هر 
بشكه رس��يد. نفت برنت و ش��اخص نفت آمريكا 
دوشنبه هفته جاري در پي درگيري ميان نيروهاي 
مقاومت فلسطين و رژيم صهيونيستي كه نگراني 
از گسترش اين درگيري را برانگيخت، بيش از سه 
دلار و ۵۰ سنت صعود كرده بودند اما در معاملات 
روز سه شنبه با كاهش بسته شدند. نفت برنت ۵۰ 
سنت و شاخص نفت آمريكا ۴۱ سنت در معاملات 
روز گذشته كاهش داشت. رژيم صهيونيستي، نفت 
بسيار اندكي توليد مي كند اما بازارها نگران تشديد 
درگيري و آس��يب ديدن عرضه نف��ت خاورميانه 
هستند كه باعث بدتر شدن كمبود عرضه تا پايان 
سال 2۰2۳ مي ش��ود. وارن پاترسون و ايوا مانتي، 
تحليلگران بان��ك اي ان جي در يادداش��تي براي 
مشتريان نوشتند: همچنان اين ريسك وجود دارد 
كه تنش ها، تشديد شود و به محدودتر شدن عرضه 
نفت تا پايان س��ال 2۰2۴ منتهي شود. عربستان 
سعودي كه بزرگترين صادركننده نفت خاورميانه 
اس��ت، روز سه ش��نبه اعلام كرد تلاش هايش را با 
شركاي خود مضاعف كرده تا مانع وخامت اوضاع 
در غزه و مناطق پيرامون آن ش��ود و حمايت خود 
براي تثبيت بازارهاي نفت را مجددا تاييد كرد. دلار 
در برابر سبدي از ارزهاي بزرگ، به ۱۰۵.۷۵ واحد 
رسيد كه پايين ترين ركورد دو هفته اخير بود. بازارها 
منتظر گزارش نشس��ت سياست گذاري سپتامبر 
فدرال رزرو آمريكا هستند كه قرار است اواخر روز 
چهارشنبه منتشر شود. دلار ضعيف تر، نفت را براي 
دارندگان ارزهاي ديگر ارزان تر كرده و تقاضا براي آن 
را افزايش مي دهد. چندين مقام بانك مركزي آمريكا 
در روزهاي اخير اظهار كردند كه فدرال رزرو نيازي 
ندارد هزينه هاي اس��تقراض را به ميزان بيشتري 
افزايش دهد. بر اساس گزارش رويترز، در يك نشانه 
مثبت براي عرضه نفت، ونزوئلا و آمريكا مذاكرات رو 
به پيشرفتي داشتند كه مي تواند معافيت هاي جديد 
از تحريم هاي نفتي را براي كاراكاس به همراه داشته 
باشد و به يك شركت نفتي خارجي ديگر اجازه دهد 
نفت ونزوئلا را تحت بعضي شرايط، خريداري كند.

وزير نفت بيان كرد؛

وزير نفت از انجام مذاكرات با شركت هاي روسي براي 
اجرايي  شدن قراردادهاي نفتي بين دو كشور خبرداد. 
به گ��زارش مهر، جواد اوجي، وزي��ر نفت همزمان با 
ورود به مسكو براي شركت در هفته انرژي روسيه و 
مذاكره هاي دوجانبه و چندجانبه با فعالان حوزه انرژي 
با اشاره به اينكه اين هفته، به عنوان هفته انرژي روسيه 
نامگذاري شده است، گفت: من به دعوت الكساندر 
نواك، معاون نخست وزير روسيه در اين رويداد شركت 
كرده ام. وي ادامه داد: در اين رويداد مهم همه فعالان 
حوزه صنعت نفت و گاز و شركت هاي توانمند جهان 
حضور دارند. وزير نفت با اشاره به اينكه ايران و روسيه 
ذخاير غني هيدروكربوري دارند، گفت: از همين رو 
دو كش��ور، از ظرفيت هاي خوبي براي همكاري در 
صنعت نفت و گاز برخوردارند.اوجي با بيان اينكه در 
دولت سيزدهم قراردادها و تفاهم نامه هاي خوبي با 
شركت هاي روس در زمينه بالادستي و پايين دستي 
امضا كرده ايم، افزود: بعضي از اين قراردادها نتيجه داده 
و در بعضي از ميدان هاي نفتي توليد نفت آغاز شده 
است. وي تأكيد كرد: در اين سفر همچنين مذاكراتي 
براي تبديل تفاهم نامه ها به قرارداد كه پيش از اين با 
شركت هاي روس در بخش بالادست و پايين دست 
صنعت نفت امضا ش��ده بود، انجام خواهد شد. وزير 
نفت ادامه داد: از آنجا كه رياست كميسيون مشترك 
اقتصادي ايران و روس��يه به عهده وزي��ر نفت ايران 
است، نشستي هم در حوزه پيگيري مذاكرات ديگر 
وزارتخانه ها و س��ازمان هاي اقتصادي بين دو كشور 
خواهيم داشت، نشست بعدي كميسيون مشترك 
اقتصادي ايران و روسيه در ماه نوامبر )آبان - آذر( در 
تهران برگزار خواهد شد. اوجي افزود: هدف اصلي از 
اين سفر پيگيري تفاهم نامه ها، قراردادها و پروژه ها با 
شركت هاي روس و استفاده از ظرفيت هفته انرژي 
روسيه براي پيش��برد برنامه هاي سرمايه گذاري در 
صنع��ت نفت و گاز ايران اس��ت. وي گفت: در دولت 
س��يزدهم، قراردادهاي مطلوب��ي در زمينه انرژي با 
كش��ورهاي همس��ايه امضا كرديم و در جريان اين 
سفر نيز با نشس��ت هاي دوجانبه مذاكره براي ادامه 
همكاري ه��ا و اس��تفاده از ظرفيت ه��اي موجود را 

پيگيري مي كنيم.

مذاكره ايران و روسيه
براي گسترش همكاري ها

در صنايع نفت و گاز



دو روزي مي ش��ود كه بورس تهران رنگ سبز را مجددا 
تجرب��ه مي كند و به نوعي از محدوده خطر خارج ش��ده 
است؛ با وجود اين سبزبودن شاخص ارزش معاملات بازار 
سرمايه نسبت به روزهاي اخير كاهش محسوسي داشته 
است. به عقيده كارشناسان رشد شاخص و كاهش ارزش 

معاملات خرد بازار با يكديگر همخواني ندارد!
اگر بخواهيم نگاه��ي به ارزش معام��لات روزهاي اخير 
بيندازيم به اعداد جالبي مي رسيم، ارزش معاملات بازار 
سرمايه اولين روز كاري هفته يعني شنبه 15 مهر ماه برابر 
ب��ا 4 هزار و 60 ميليارد تومان، روز يكش��نبه 16 مهر ماه 
5 هزار و 720 ميليارد تومان، روز دوش��نبه 17 مهر ماه 4 
هزار و 415 ميليارد تومان، روز سه شنبه 18 مهر ماه ارزش 
معاملات برابر با 3 ه��زار و 520 ميليارد تومان بود كه در 
نهايت روز گذشته ارزش معاملات بازار در ركوردشكني 
نس��بت به روزهاي گذش��ته خود به عدد 2 دوميليون و 
731 ميليارد تومان رسيد. در مجموع ارزش معاملات اين 
هفته 20 هزار و 446 ميليارد تومان رسيد كه با توجه به 
وضعيت شاخص عدد چندان قابل قبولي نيست. شاخص 
كل بورس در آخرين روز كاري هفته يعني چهارش��نبه 
با رش��د 5 هزار 890 هزار واحدي به تراز دو ميليون و 19 
هزار واحدي رسيد. همچنين شاخص هم وزن نيز رشد 
0.65 درصدي داشت و محدوده 690 هزار و 423 واحدي 
ايستاد. در سوي ديگر بازار ش��اخص كل فرابورس نيز با 
افزايش 105 واحدي در محدوده 25 هزار و 249 واحدي 
ايستاد.  ارزش دلاري بازار سرمايه آخرين روز كاري هفته 
240 ميليارد دلار بود و حدود 68 ميليارد تومان نقدينگي 
خروج پول ثبت شد. همچنين بيشترين بازدهي صنايع 
در اين روز به ترتيب به صنعت چاپ و نش��ر، حمل و نقل 
بار زميني، هتل و رستوران، پيمانكاري صنعتي و چوب 
رسيد. از سوي ديگر به گفته كارشناسان ارزش دلاري بازار 
سرمايه بين ارقام 170 الي 240 ميليارد دلار در حال نوسان 
است و سياست هاي بانك مركزي براي تثبيت نرخ دلار و 
بالا بردن نرخ بهره را مورد اشاره قرار داد كه اين سياست ها 
منجر به ركود بازارهاي موازي ش��ده و بازار سرمايه نيز از 
اين امر مستثني نيست. به طور كلي سهامداران نسبت 
به شرايط بازار س��رمايه اعتراض دارند و عقيده دارند كه 
در اين شرايط پذيره نويسي يا عرضه اوليه باعث مي شود 
اعتماد آنها از بين برود و نقدينگي بيشتري از بازار خارج 
شود. س��هامداران نسبت به ش��رايط مختلفي اعتراض 
دارند و برخي از فعالان و س��هامداران بورسي نوشتند: » 
منظور از اعتماد تله جديده ما كه 3 سال شد هنوز گروگان 
بورسيم و سرمايه گذاري در بورس با قمار هيچ فرقي نداره 
يكي عشقش بكشه هر دفعه با نرخ خوراك گرفته تا تاييد 
تكذيب بورس زندگي مردمو نابود كردن و آخرين ترفند هم 
عرضه هاي اوليه كه زير قيمت عرضه خريد فروش ميشه« 
فرد ديگري گفت: »خودتونو خسته نكنيد مثل فوتبال كه 
مربي خارجي هدايت تيم ملي را برعهده مي گيره و موفق 

عمل مي كنه ش��ما هم از خارج رييس سازمان بورس و 
اوراق بهادار را انتخاب كنيد تا مردم بدبخت كمي روشون 
بخنده « سهامدار ديگري نوشت: »آقاي عشقي به جز بهم 
ريختن قوانين بورس كاري انجام نداد فقط با تغيير قوانين 
درآمد كشور را به صفر رسانده كس��ي وارد بازار سرمايه 
نمي شود چون سودي عايدش نمي ش��ود سرمايه گذار 
درطول سال سود نمي گيرد هيچ بلكه پله پله اصل سرمايه 
رو از دست مي ده اين چه طرز كاريه آقا استفا بده شما اين 
كاره نيستي!« اين سه نمونه تنها توصيف بخش كوچكي از 
مشكلات سهامداران است، درست است شاخص به ضرب و 
زور مثبت مي شود اما كسي به قيمت تك سهم ها رسيدگي 
مي كند؟ اكنون مشكل بازار افرادي هستند كه سال 99 وارد 
بازار شدند، در آن زمان با هر شرايطي سهم خريداري شد اما 
در نهايت زيان براي سهامداران ماند و اكنون متولي سازمان 
بورس حداقل بايد به اين زيان ها رسيدگي كند چراكه دولت 
عامل دعوت بدون دانش مردم به بورس بود و اكنون شرايط 
حداقلي فراهم شود. البته به جز سال 99 ارديبهشت ماه 
امسال نيز به علت عدم اطلاع سازمان بورس از نرخ خوراك 

نيز شاهد زيان حداكثري بوديم.

  گلايه نسبت به شرايط بازار
حسين مريدسادات كارش��ناس و مدرس بازار سرمايه 
طي بيان صحبت ها و گلايه هاي سهامداران از مسوولان 

و متوليان سازمان بورس، اظهار داشت: گلايه بسياري از 
اهالي بازار در اين روزها بر اين است كه در بازاري با عمق 
كم كه پول به اندازه حتي براي سرپا ايستادن در آن جريان 
ندارد چطور عرضه اوليه هاي رگباري و پذيره نويسي هاي 
متنوعي را ليست مي كنند و آيا واقعاً الزام دارد در شرايطي 
كه بازار حال و روز خوبي ن��دارد و نياز دارد حداقل پولي 
كه در بازار است در خود بازار معامله شود به نوعي از بازار 
خارج كنند!؟چرا يك سيستم شفاف در شركت بورس و 
فرابورس وجود ندارد كه از ارزش گذاري ها و فرايندي كه 
شركت پذيرش مي شود به مردم توضيح و گزارش دهد؟ 
بسياري از سهامداران گلايه دارند كه عرضه اوليه ها بسيار 
گران عرضه مي شوند، چرا يك سيستم شفاف در شركت 
بورس و فراب��ورس وجود ندارد ك��ه از ارزش گذاري ها و 
فرايندي كه شركت پذيرش مي شود به مردم توضيح و 
گزارش دهد؟ مگر بورس تالار شيشه اي نيست و همه چيز 
نبايد شفاف باشد!؟ چطور مي شود عرضه اوليه اي همچون 
)بمولد( حتي از قيمتي كه عرضه اوليه شده است پايين تر 
باشد در عين اينكه چه تضميني از مديران اين شركت ها 
گرفته مي شود كه از سهم خود حمايت كنند؟ چنانچه 
در روز عرضه اوليه گرانفروشي شده است چه كسي بايد 
پاسخگو باش��د؟ نظام ارزش گذاري را چگونه مديريت 
مي كنند!؟ چرا هيچ وقت به فكر سهامداران نيستند؟ آيا 
اين خروج پول كه در عرض دو روز انجام شد، لزومي داشته 

و آيا بايد حتم��اً در تاريخ مقرر اين كار صورت مي گرفته 
است؟ آيا مديران سازمان و متوليان اين امر به همان اندازه 
كه اصرار بر انجام اين فرايند داشتند به فكر سهامداران و 
بازار سرمايه نيز هستند!؟ چگونه مديريت مي كنيد و با چه 
برنامه اي به فكر سهامداران بازار بورس هستيد كما اينكه 
عرض اوليه ها چگونه پذيرش و نيز به چه شكلي ليست 
مي شوند و چگونه در مدار عرضه قرار مي گيرند؟ آيا رانتي 
وجود دارد؟ آيا پول هاي زيرميزي جابه جا مي شود و اينكه 
چگونه اين عرضه اوليه ها ارزش گذاري مي شوند و آيا مجوز 
دادن به اين صندوق ها كه به صورت قارچ گونه از همه جاي 
بازار به نوعي بيرون مي آيند، داراي سازوكاري است و به 
چه كساني مجوز داده مي شود؟ اينها سوال هايي است كه 
بسياري از سرمايه گذاران و سهامداران مظلوم بازار بورس 
از رياست محترم س��ازمان و مديران عامل شركت هاي 
بورس و فرابورس دارند.چگونه عرضه اوليه ها ارزش گذاري 
مي شوند و آيا مجوز دادن به اين صندوق ها كه به صورت 
قارچ گونه از همه جاي بازار به نوعي بيرون مي آيند، داراي 
س��ازوكاري است و به چه كس��اني مجوز داده مي شود؟ 
اميدوارم مانند س��ري هاي قبل كه گوش شنوايي نبود 
و پاسخگويي وجود نداشت حداقل دوستان در سازمان 
جواب دهند، همه سوار بر يك كشتي هستيم و چنانچه 
گلايه اي است قطعاً جهت بهبود شرايط بازار مي باشد و 

اميدوار هستم كه روزهاي خوب بازار فرا رسد.
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رشد وال استريت همزمان با 
دور شدن ركود از اقتصاد امريكا

اكوايران| در چند روز گذش��ته و همزم��ان با آغاز 
درگيري ه��اي جديد در خاورميانه، س��هام هاي وال 
استريت با افزايش ارزش روبرو  ش��دند و ارزش اوراق 
قرض��ه دولتي امري��كا كاهش يافت. ش��اخص هاي 
اس اند پ��ي 500 و نزدك در روز سه ش��نبه )18 مهر( 
به بالاترين ارزش خود در س��ه هفته اخير رسيدند و 
در عين حال ب��ا اظهارنظرهاي مقامات بانك مركزي 
امريكا، س��ود اوراق قرضه دولت��ي خزانه داري امريكا 
كاهش يافت. همچنين سرمايه گذاران به دقت تازه ترين 
تحولات در تنش هاي اخير خاورميانه را زيرنظر دارند. 
به نوشته رويترز، رييس بانك مركزي امريكا در شعبه 
آتلانتا اعلام كرد فدرال رزرو ديگر نيازي به افزايش نرخ 
بهره نمي بيند و ركود اقتصادي در كمين امريكا نيست. 
طبق تازه ترين نظرس��نجي ها، معامله گران شانس 
تغيير نكردن نرخ بهره در ماه هاي نوامبر و دسامبر را 
به ترتيب حدود 88 و 74 درصد پيش بيني كرده اند. 
از س��وي ديگر، اوراق قرضه دولت��ي امريكا طي امروز 
دچار روند نزولي شد و از قله بالاترين ارزش خود در 16 
سال اخير فاصله گرفت. طبق گزارش ها، اوراق قرضه 
دولتي ايالات متحده در 10 اكتبر )18 مهر( ش��اهد 
بيشترين كاهش ارزش روزانه خود در هفت ماه اخير 
بوده است.آخرين خبرها از وال استريت نشان مي دهد 
سهام شركت هاي اپل، مايكروسافت، انويديا، آمازون، 
تسلا و مِتا بين 2/0 تا 3 درصد رشد داشته اند. ميانگين 
صنعتي داو جونز با 267 واح��د افزايش به 33 هزار و 
872 واحد رسيده اس��ت، اس اند پي 500 با 47 واحد 
افزايش به 4 ه��زار و 382 واحد افزايش يافته و نزدك 
مركب نيز با رشد 165 واحدي در سطح 13 هزار و 649 
واحد ايستاده است. همچنين تمام 11 بخش اصلي 
اس اند پي 500 با رشدِ ارزش و معامله همراه شده  اند. 
در چند روز آينده نيز تمركزها به سوي پيش بيني هاي 
تورمي در امريكا از جمله شاخص قيمت توليدكننده و 
شاخص قيمت  مصرف كننده در ماه سپتامبر و جزييات 

جلسه بانك مركزي امريكا در همين ماه خواهد بود.

انتشار ۱۶،۸ هزار ميليارد تومان 
صكوك در فرابورس

از ابتداي سال جاري تا نيمه مهرماه 31 شركت 16 هزار 
و 800 ميليارد تومان تأمين مالي با انتشار صكوك در 
فرابورس انجام دادند كه نس��بت به مدت مشابه سال 
گذش��ته 160 درصد افزايش در تعداد متقاضي و 64 
درصد رشد در رقم تأمين مالي از اين محل ثبت شده 
است. در بين 31 متقاضي تأمين مالي از مسير انتشار 
صكوك، سه شركت دانش بنيان »تحقيقاتي و توليدي 
واريان فارمد، داروسازي سبحان آنكولوژي و داروسازي 
فاران شيمي« طي اين مدت از مسير فرابورس با انتشار 
اوراق صكوك تأمين مالي كردند. انتش��ار 16.8 هزار 
ميليارد تومان صكوك در فرابورس اين گزارش حاكي 
است در اين روش تأمين مالي، سهم صكوك مرابحه 
74 درصد و سهم صكوك اجاره 26 درصد بوده است.

همچنين 18 درصد صكوك منتشرشده در فرابورس 
ايران با تكيه بر رتبه اعتب��اري باني )به منظور كاهش 
وثايق مورد ضمانت( منتشرش��ده كه حدود 6 درصد 
آنها از طريق توثيق سهام و 76 درصد ديگر توسط بانك 
ضمانت شده است. علاوه بر سه شركت دانش بنيان ذكر 
شده، شركت هاي »سپيد مطهر انتخاب، ريسندگي 
و بافندگ��ي پرنيا، حاي��ر تهران، تولي��دي و بازرگاني 
حاير پلاس��ت، طبيعت س��بز پارس كهن، گهردانه، 
آس��مان بيكران هش��تم طوس، صنايع آرمان سلولز 
يزد، س��رمايه گذاري و انبوه سازي پارس ميكا كيش، 
صنايع گلديران، صنايع لوازم خانگي ماديران، صنايع 
الكترونيك ماديران، اكتووركو، صنايع آلوم رول نوين، 
تجارت كوشش سپاهان، دارويي و نهاده هاي زاگرس 
دارو پارس��يان، كارنو تجارت ياسين، پترو برنا كيش، 
جهان فولاد سيرجان، كرمان موتور، هواپيمايي كارون، 
راه سازي و معدني مبين« از جمله شركت هايي بودند 
كه از ابتداي سال جاري از طريق فرابورس ايران نسبت 

به انتشار صكوك به منظور تأمين مالي اقدام كرده اند.

افزايش نظارت ها در بورس كالا
محمدمهدي برادران، معاون صنايع عمومي وزارت 
صمت اف��زود: اي��ن دغدغه جدي ب��راي صاحبان 
صنايع است و انتظار داريم كه برخي از شركت هاي 
عرضه كننده مواد اوليه، س��عي كنند به بهانه هاي 
مختلف مانند مهندسي عرضه قيمت مواد را تعديل 
كنند و با ايجاد رقابت كاذب در بازار، به گرانفروشي 
روي نياورند. وي افزود: گاهي براي ايجاد عطش در 
بازار، عرضه مواد اوليه به درستي انجام نمي شود براين 
اساس انتظار داريم كه فعاليت بورس كالا، به صورت 
ش��فاف، متوازن باش��د و عرضه متناسب به صورت 
هفتگي انجام گيرد. مع��اون صنايع عمومي وزارت 
صمت گفت: منابع صنايع بالادس��تي در درازمدت 
به صنايع پايين دست گره خورده، نبايد سود صنايع 
پايين دست به حداقل برسد در حدي كه كالاهايشان 
قابليت صادرات نداش��ته باش��د. وي افزود: در سال 
گذش��ته ما يكي از صادركنندگان رادياتور فولادي 
بوديم هم اكنون ب��ه علت آنكه فولاد در جهان ارزان 
شده و توليد رادياتور فولادي ديگر در كشور مزيت 
ندارد صادرات ما متوقف ش��ده اس��ت. ما به نيابت 
از توليدكنندگان موظف به پيگيري آن هس��تيم. 
برادران با اشاره به اينكه توليد و ايجاد اشتغال رشد 
پيدا كرده است افزود: نرخ بيكاري ما در صنعت به زير 
10 درصد رسيده است. معاون صنايع عمومي وزارت 
صمت با اشاره جلسه وزير صنعت، معدن و تجارت با 
نمايندگان و فعالان صنعتي، توليدكنندگاني استان 
گيلان گفت: استان گيلان در كنار ساير قابليت هايي 
كه دارد، يك استان صنعتي هم محسوب مي شود. 
برادران افزود: در 33 ش��هرك صنعتي اين استان، 
براي 429 هزار و 500 نفر اشتغال ايجاد شده و بيش 

از 2 هزار و 305 واحد به بهره برداري رسيده است. 

نقش بورس انرژي
در معاملات بازار برق كشور

نمايندگان مجلس در جلس��ه علني صبح ديروز 
در مجلس شوراي اس��لامي وزارت نيرو را مكلف 
كردند س��هم معاملات برق در بورس انرژي ايران 
را تا پايان س��ال دوم برنامه هفتم توس��عه به 30 
درصد و ت��ا انتهاي برنامه به حداقل 60 درصد كل 
معاملات برس��انند. همچنين ضم��ن عرضه برق 
تولي��دي نيروگاه ها در بورس ان��رژي، رابطه مالي 
اين وزارتخانه با دولت را در راستاي استقلال مالي 

صنعت برق اصلاح كند.
مركز پژوهش هاي مجلس در گزارش��ي مس��ائل 
راهبردي بخش ان��رژي در برنامه هفتم توس��عه 
در خصوص معاملات برق در ب��ورس انرژي مورد 
بررسي قرار داده است.صنعت برق به عنوان يكي 
از مهم ترين صنايع زيرساختي كشور، در سال هاي 
اخير با چالش ه��اي فراواني به ويژه از لحاظ تأمين 
منابع مالي براي توسعه ظرفيت نيروگاهي مواجه 
بوده است. نظام قيمت گذاري ناكارآمد برق موجب 
كاهش درآمد و انباش��ت بده��ي دولت به بخش 
خصوصي شده و به تبع آن جذابيت سرمايه گذاري 
در آن حوزه را از بين برده است. يكي از رويكردهايي 
كه در اين زمينه مي توان اتخاذ كرد، ايجاد بازاري 
است كه به صورت ش��فاف به كشف قيمت برق بر 

اساس اصل عرضه و تقاضا مي پردازد.
در اين راس��تا بر اس��اس بند )ب( ماده 43 لايحه 
برنامه هفتم توس��عه، وزارت نيرو موظف اس��ت با 
لحاظ ارزش س��وخت نيروگاه ها و افزايش س��هم 
معاملات ب��رق در بورس ان��رژي به گونه اي عمل 
نمايد كه باعرضه برق توليدي نيروگاه هاي كشور تا 
پايان سال دوم اجراي برنامه، سهم معاملات مذكور 
را به حداقل سي درصد )30٪( و در انتهاي برنامه 
به حداقل ش��صت درصد )٪60( از كل معاملات 
برساند و همچنين رابطه مالي وزارت نيرو و دولت 
را به گونه اي اصلاح نمايد كه ضمن ايجاد استقلال 
مالي صنعت برق و قطع وابستگي به بودجه عمومي 
دولت، نات��رازي مالي صنعت برق، رف��ع و انگيزه 
اقتصادي كافي براي بهب��ود بازدهي نيروگاه ها و 

كاهش تلفات در شبكه فراهم شود.
براس��اس اين گزارش وضعيت معام��لات در بازار 
بورس ان��رژي در يك دهه اخي��ر فرازوفرودهايي 
داشته اس��ت ارزش كل معاملات بازار بورس برق 
انرژي در سال 1401 بيش از 300 ميليارد تومان 
بوده كه نس��بت به س��ال 1400 به نصف رسيده. 
بيش��ترين مقدار رو هم در س��ال 1394 به خود 
اختصاص داده كه مبلغش از 700 ميليارد تومان 

گذشته
بااين وجود سهم معاملات بورس انرژي از مجموع 
ارزش معاملات برق كشور بسيار اندك و در حدود 
3 درصد اس��ت. به عبارت ديگر وضعيت كلي بازار 
برق نس��بت به قبل از برنامه شش��م توسعه تغيير 
محسوسي نداشته اين درحالي كه اغلب معاملات 
انجام ش��ده در بورس انرژي مرب��وط به معاملات 

برق بوده.
نمودار زير متوس��ط قيمت برق در بورس انرژي و 
بازار عمده فروشي را در سال هاي مختلف و برحسب 
ريال كيلووات ساعت نشان مي دهد. همانطور كه 
مش��اهده مي ش��ود، قيمت برق در بورس انرژي 
به ميزان قابل توجهي كمت��ر از قيمت آن در بازار 
عمده فروش��ي اس��ت كه دليل اصلي آن، قدرت 

نقدشوندگي معاملات بورس انرژي است.
 شايان ذكر است به دليل ناترازي اقتصادي صنعت 
برق، مبلغ برق خريداري ش��ده از نيروگاه در بازار 
عمده فروش��ي با تأخير زيادي پرداخت مي شود و 
به همين دليل تمايل نيروگاه ها به انجام معاملات 

نقدي )ازجمله در بورس انرژي( زياد است.
 علي رغم اينكه از آغاز به كار معاملات برق در بورس 
انرژي بيش از 10 س��ال مي گ��ذرد و در اين مدت 
قوانين مختلفي جهت تكميل و سرعت بخشيدن 
به معاملات آن تصويب شده، اما عملكردها نشان 
مي دهند كه بازار برق بورس انرژي، نقش 3درصدي 

در معاملات نهايي بازار برق داشته است.
 ازجمل��ه پيامده��اي اين مس��اله، كاهش رغبت 
س��رمايه گذار ب��راي ورود و توس��عه صنعت برق، 
افزايش ناترازي در توليد و مصرف برق و انباش��ت 

بدهي دولت به صنعت برق است.
 در اين گزارش به ارايه پيشنهادهايي براي برنامه 
هفتم توسعه در راس��تاي رونق معاملات برق در 
بورس انرژي و افزايش س��هم اين بازار در كش��ف 
قيمت برق پرداخته ش��ده است. براي اين منظور 
بايد رويكردهاي كلي وزارت نيرو در زمينه تجارت 
برق، با درنظرگرفتن سهم بازارهاي مختلف تعيين 
شود. از طرفي اجراي قوانين مربوط به تجارت برق 
نيز بايد با يك رويه واحد و در جهت افزايش س��هم 
معاملات برق در بورس انرژي همراه ش��ود. يكي 
ديگر از راهكاره��اي افزايش رقابت پذيري در بازار 
برق، ازجمله توسعه معاملات بورس انرژي، اصلاح 
ساختار بازار برق و خصوصاً ً افزايش رقابت در بخش 
خرده فروشي برق اس��ت. علاوه بر اين، مي توان با 
افزايش انعطاف پذيري در تعيين س��قف قيمتي و 
تعرفه هاي برق مش��تركان فعال در بورس انرژي، 

شرايط فعاليت در بورس انرژي را تسهيل كرد.
اصلاح س��اختار بازار برق به منظور بهبود عملكرد 
و افزايش رقابت پذيري ب��ازار برق در ايران، نيازمند 
تغييرات جدي است. يكي از بازيگران اصلي در بازار 
برق ايران ش��ركت هاي توزيع هستند كه باتوجه به 
نقش حياتي آنها در تأمين برق براي مصرف كنندگان، 
لازم است ساختار بازار به نحوي اصلاح شود كه اين 
ش��ركت ها به عنوان عوامل اصلي در فرآيند توزيع 
برق، بهره وري بيشتري داشته باشند. يكي از جوانب 
مهم اصلاح ساختار بازار برق، افزايش رقابت در بازار 
خرده فروشي است. به منظور افزايش رقابت در اين 
بازار بايد ش��رايط ورود بخش خصوصي به اين بازار 

تسهيل و موانع ايجاد رقابت تاحدامكان رفع شود.

»تعادل«گزارشميدهد

درنخستينهمايشسالانهبازارسرمايهمطرحشد

بازدهي  مثبت در سايه نبود اعتماد

لزوم ارتقاي نقش بازار سرمايه در تامين مالي بنگاه ها
نخستين همايش سالانه بازار سرمايه با حضور مجيد عشقي، 
رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار، غلامرضا مصباحي 
مقدم، رييس كميته فقهي س��ازمان بورس، محمدجواد 
شريف زاده، معاون وزير اقتصاد و جمعي از اساتيد حوزه بازار 
سرمايه در سالن همايش هاي بين المللي دانشگاه شهيد 
بهشتي روز گذشته برگزار شد. مجيد عشقي در نخستين 
همايش بازار س��رمايه كه در سالن همايش هاي دانشگاه 
شهيد بهشتي در حال برگزاري است، ضمن ابراز خرسندي 
از برگزاري اين همايش گفت: يكي از اهداف اصلي برگزاري 
چنين همايش��ي هماهنگ ك��ردن فعاليت هاي علمي و 
پژوهش��ي مرتبط با نيازهاي روز بازار سرمايه و همفكري 
در اين زمينه اس��ت. وي افزود: يكي از دغدغه هاي جدي 
ما حمايت از سرمايه گذاري و مشاركت مردم در اقتصاد از 
طريق ابزارهاي بازار سرمايه است. ابزارهاي متعددي در اين 
زمينه طراحي شده و مقالاتي هم دريافت شده كه اميدواريم 
به طراحي و اصلاح ابزارها كمك كند. رييس سازمان بورس 
گفت: بازار سرمايه با توجه به رويكرد علمي و تخصصي دارد، 
از تخصصي ترين بازارهاي رسمي است كه طيف گسترده اي 
از دانش آموختگان مالي و مهندسي و... در آن حضور دارند. 
عش��قي اظهار كرد: اكنون نيروهاي متخصص��ي در بازار 
س��هام داريم كه اميدواريم با كمك گرفتن از آنها بتوانيم 
اهداف س��ازمان بورس را محقق كنيم بدون بهره گيري از 
توان نيروهاي متخصص، گسترش ابزارها وبرخي بازارها 
امكان پذير نبود. وي افزود؛ بايد اقداماتي انجام دهيم تا نقش 
بازار سرمايه در تامين مالي افزايش يابد. بازار سرمايه از طريق 
جريانات علمي نيازمند توسعه بازار و ابزارها است كه اين 
امر را مي توان به سبب افزايش حضور سهامداران دانست. 
در بخش تامين مالي نيز حضور بازار سرمايه در مقايسه با 
گذشته بسيار محس��وس است. عشقي گفت: بحث ديگر 
مساله اطلاع رساني و افزايش سواد علمي است كه اين مساله 
هم نيازمند حضور دانش آموختگان است. هدايت درست 
س��رمايه گذاران و نشان دادن ريس��ك ها به آنان، نيازمند 
اطلاع رساني و ابزارهاي جديد است. وي افزود: در حال حاضر 
ظهور ابزارهاي نوين فرصت ها و چالش هايي براي بازار ايجاد 
كرده كه انتقاع از آنها نيازمند افزايش آگاهي است. عشقي 
در خصوص رمزارزها گفت: بحث ارزهاي ديجيتال يكي از 
دغدغه هاي جدي تمام بازارهاي سرمايه در جهان است، در 
سازمان بورس در حال تهيه ابزارهايي هستيم كه مي توانند 
در بحث معامله كمك كنند؛ زيرا با ابزارهاي فعلي نمي توان 
آنها را مهار كرد. اميدواريم در آينده نزديك، همايش��ي در 
خصوص ارزهاي ديجيتال برگزار كنيم. رييس س��ازمان 
بورس در اين همايش اظهار كرد: يكي از رويكردهاي اين 
همايش، رفع چالش هاي بازار سرمايه است كه در اين رابطه 

مي توان به بازارهاي مش��تقه، حاكميت شركتي، تعارض 
منافع، ارتقا شفافيت، مديريت ريس��ك در حوزه ناشران، 
نهادهاي مالي، تاثير سياس��ت هاي حاكميت شركتي بر 
بازار سرمايه، اتكا به روش هاي نوين تامين مالي از جمله اين 
مسائل است. وي افزود: سازمان بورس وظيفه خود مي داند 
به منظور رفع چالش ها رابطه نزديكي با جامعه دانشگاهي 
داشته باشد. براي حضور نخبگان در شوراي مشورتي منعي 
نداريم و براي حل مش��كلات بازار س��رمايه از ظرفيت تام 
دانش��گاه ها بهره خواهيم گرفت. عشقي تصريح كرد: اين 
وعده را مي دهيم از نتايج مقالاتي كه پيشنهادات كاربردي 
براي بازار سرمايه داشته باشد، بهره بگيريم. اميدوارم در پايان 
امروز بتوانيم ديدگاه هاي جديدي براي حل چالش هاي بازار 

سرمايه پيدا كنيم.

   بررسي قراردادهاي آتي و سوآپ 
گاز و نفت در كميته فقهي بورس

حجت الاس��لام غلامرضا مصباحي مقدم رييس كميته 
فقهي س��ازمان بورس و اوراق بهادار بيان كرد: اميدواريم 
برگزاري اين همايش سبب شود در سال هاي آينده شاهد 
رشد اقتصادي هر چه بيش��تر در جامعه باشيم. توجه به 
س��رمايه گذاران حقيقي و خرد بسيار از اهميت برخوردار 
است. سرمايه گذاران خرد طي سال هاي گذشته با ورودشان 
به بازار سهام دچار ضرر و زيان شده و آسيب ديدند. در حال 
حاضر بازار نوسان شديد ندارد اما در زمان اوج شاخص بورس 
اين افراد به شدت آسيب ديدند. وي افزود: در اين بازار بايد 
كارشناس��ان مالي و كارگزاران بورس��ي وارد شوند. بحث 
بيمه سهامي كه سال گذشته توسط شوراي عالي بورس 
مصوب شد، كمك شاياني به سهامداران كرد، همچنين 

بحث معاملات انعكاسي نيز سال گدشته در كميته فقهي 
بررسي شد كه اميد مي رود با همكاري سازمان بورس شاهد 
تحقق آن باشيم. خوشبختانه با حمايت شوراي عالي بورس 
سرمايه تا 100 ميليون تومان اشخاص حقيقي را بيمه شد. 
اين مساله سبب شد تا افراد اطمينان خاطر پيدا كنند. وي 
ادامه داد: سهم بازار سرمايه در تامين مالي بسيار كم است و 
اين مهم بيشتر مربوط به بانك ها مي شود. بايد به بازار سرمايه 
وزن بيشتري بدهيم. افرادي هم كه كم تجربه هستند بايد 
به صورت غيرمس��تقيم ورود پيدا كرده و سرمايه گذاري 
كنند. مصباحي مقدم اظهار كرد: در برنامه هفتم توسعه 
پيش بيني ش��ده تا پترو پالايش ها از طريق بازار سرمايه و 
صندوق پروژه ها تامين مالي شوند كه اين مهم نيازمند ايجاد 
جاذبه براي سرمايه گذاران است، مردم بايد نسبت به بازدهي 
صندوق پروژه ها مطمئن شوند. وي اضافه كرد: در گذشته 
اوراق استثنا و وكالت توسط شوراي فقهي تاييد شده، اما 
بهره گرفته نمي شود، بهتر است سازمان بورس از اين اوراق 
نيز بهره گيرد. مصباحي مقدم عنوان كرد: از س��ال 1386 
كميته فقهي در سازمان بورس تشكيل شد و تشكيل اين 
كميته منجر به تقويت ابزارها و اسناد شد كه در اين خصوص 
مي توان به اسناد خزانه اسلامي اشاره كرد. سال گذشته بين 
80 تا 100 هزار ميليارد تومان از طريق اوراق خزانه اسلامي 
تامين مالي صورت گرفته است. وي گفت: بحث سوآپ گاز 
و نفت نيز جزو مس��ائلي بود كه ما امسال در كميته فقهي 
آن را مطرح و جمع بندي كرديم، يكي ديگر رس��يد برگ 
است كه به اشخاصي كه تامين مالي از طريق بازار سرمايه 
انجام دهند تحويل داده مي ش��ود. مصباحي مقدم افزود: 
مساله اوراق اجاره سهام شركت ها نيز يكي از مسائل مهمي 
است كه در كميته فقهي مطرح مي شود، بعضي شركت ها 

براي بار چهارم براي دريافت مجوز انتش��ار اين اوراق اقدام 
مي كنند. وي عنوان كرد: بحث گواهي تجديدپذير نيز يكي 
ديگر از مسائلي بود كه امسال در كميته فقهي مطرح شد، 
اما سهم ش��ان از انرژي هاي تجديد پذير اندك است كه ما 
 epc بايد اين را ارتقا دهيم. مساله اوراق مرابحه در قرار داد
از جمله مواردي است كه در كميته فقهي مطرح شده و به 
نوعي طراحي كرديم كه به صورت مرابحه مورد اس��تفاده 
قرار گيرد. رييس كميته فقهي سازمان بورس گفت: بحث 
قرارداد آتي، سند اسناد خزانه و توسعه تامين مالي دولت از 
طريق انتشار اوراق مرابحه تعديل شده و... از جمله مسائلي 

است كه در دستور كار شورا قرار دارد.

    بازار سرمايه؛ بهترين مسير
براي توسعه اقتصادي

حمد ش��ريف زاده معاون بانك، بيمه و شركت هاي وزارت 
اقتصاد در نخستين همايش بازار سرمايه بيان كرد: سياست 
ما از ابتداي آغاز دولت س��يزدهم در وزارت اقتصاد اين بود 
كه بازار سرمايه بدون حاشيه و عالمانه هدايت شود و اين 
مساله در دوسال اخير توسط مديران سازمان بورس محقق 
شده است. وي افزود: اقدامات توسعه اي بسيار مناسبي در 
بازار س��رمايه در بحث صندوق ها و ابزارها در دوسال اخير 
صورت گرفته اس��ت. در وزارت اقتصاد تمام تلاشمان اين 
اس��ت كه اقتصادمان به سمت پيش بيني پذيري حركت 
كند و سرمايه گذاران با اعتماد بيشتري در بازارهاي مالي 
سرمايه خود را تزريق كنند كه اين بحث در مساله خوراك 
پتروشيمي ها قابل مش��اهده بود. شريف زاده گفت: بحث 
تامين مالي طرح هاي توسعه اي در كشور يكي از چالش هاي 
اصلي اقتصاد اس��ت. در دهه 90 متوس��ط رشد اقتصادي 
س��الانه كمتر از يك درصد بود؛ بايد تلاش كنيم تا رش��د 
اقتصادي مان ارتقا يابد. وي اضافه كرد: براس��اس آمارها، 
ميانگين رشد اقتصادي در دوسال اخير حدود 4 درصد بوده 
است، همچنين مطابق گزارش بانك مركزي رشد اقتصادي 
در شش ماهه نخست سال 6.2 دهم درصد بوده است. وي 
ادامه داد: طي س��ال هاي اخير عمده تامين مالي از طريق 
بانك ها انجام شده كه اين موضوع مشكلاتي را براي اقتصاد 
به وجود آورده، بازار س��رمايه بهترين مسير براي توسعه 
اقتصادي كشور است. احكامي در برنامه ششم لحاظ شده 
بود كه اميدواريم اين مساله به طور مجدد در بازار سرمايه 
ديده شود. شريف زاده اظهار كرد: تامين مالي از طريق بازار 
سرمايه نيازمند ارتقاي سواد مالي، توسعه ابزارها و حضور 
نخبگان جوان است. اميدواريم باتوجه به تحولاتي كه در بازار 
سرمايه رخ داده شاهد بازاري پويا و فعال باشيم. برگزاري اين 

همايش نشان از رشد و توسعه علمي در بازار سرمايه دارد.



گروه راه و شهرسازي|
بر كسي پوشيده نيست كه منطقه 22 پايتخت در دوران 
12 ساله رياس��ت محمدباقر قاليباف بر شهرداري تهران 
ش��كل گرفت. دوراني كه مهدي چمران نيز بر كرس��ي 
رياست شوراي ش��هر تكيه زده بود و قاليباف را همراهي 
مي كرد. هم اينك، اين دوران در نگاه اصولگرايان، يك دوره 
طلايي در مديريت شهري به شمار مي رود. همانطور كه 
كارگزاران از مديريت كرباسچي بر شهرداري به عنوان يك 
دوره فراموش نشدني در شهرداري پايتخت ياد مي كنند. اما 
نكته از آنجا جالب مي شود كه چمران به عنوان عضوي موثر 
از تيم مديريتي شهرداري در اين دوران 12 ساله، هم اينك 
منتقد شرايطي شده است كه خود در آن نقش داشته است.

او گفته است، »منطقه 22 تهران كم مدرسه ترين نقطه 
كش��ور اس��ت و با وجود اينكه اين همه آپارتم��ان و برج 
ساختند اما اين منطقه مسجد و مراكز درماني كمي دارد 
كه اين مشكل مربوط به طراحي است.« آن گونه كه ايرنا 
گزارش كرده اس��ت، مهدي چمران در افتتاحيه سومين 
اجلاسيه مجمع روساي كميسيون هاي فرهنگي و اجتماعي 
شوراهاي اسلامي مراكز استان ها اظهار كرد: منطقه 22 
تهران كم مدرسه ترين نقطه كشور است و با وجود اينكه 
اين همه آپارتمان و برج ساختند اما اين منطقه مسجد و 
مراكز درماني كمي دارد كه اين مشكل مربوط به طراحي 
است. وي با بيان اينكه ما معماري ايراني - اسلامي داريم و 
در دانشگاه ها اين رشته تدريس مي شود، ادامه داد: محور 
شهرهاي ما براساس مسجد شكل گرفته است برخلاف 
ش��هرهاي اروپايي كه خيابان هاي اصلي آن به پارلمان يا 
ساختمان هاي دولتي آن ختم مي شود. به گفته چمران، 
خانواده كوچك ترين سلول در ساختار شهري ما بوده و بعد 
آن محله ها حول محور مسجد شكل مي گيرد و كار و كاسبي 
و تكيه رونق مي گرفته است. وي تاكيد كرد: شهرسازي هاي 
جديد براساس تفكر سكولاريستي است و محله، ناحيه، 
منطقه و مسجد در آن فراموش ش��ده است؛ هشتگرد را 
ساخته بودند و ما براي بازديد رفتيم و به پيمانكار گفتيم 
كه اين همه ساخت و ساز كرديد چرا مسجد نساختيد؟ 
چمران افزود: در ش��وراي عالي شهرسازي مصوب شد در 
ازاي هر ۳۰۰ واحد مسكوني كه مي سازند، مسجد، مدرسه 
و درمانگاه هم احداث شود و در تهران هم اگر مجموعه اي 
ساخته مي ش��ود ما ابتدا مي پرسيم مسجد و مدرسه آن 

كجاست؟

بيحجابيازپردهكشيدنآغازميشود
رييس شوراي اسلامي شهر تهران اظهار كرد: فرهنگ از 
خانه و محله شكل مي گيرد، از اين رو، در خانه هاي كنوني با 
كشيدن پرده وسعت ديد بسيار است و در واقع بي حجابي 
از پرده كنار كشيدن آغاز مي شود كه اين از معايب زندگي 
شهري اس��ت. وي گفت: مقوله فرهنگ صرفا با افزايش 
بودجه ترويج و اصلاح نمي شود البته كار فرهنگي بسيار 
زمان بر و عميق است و نمي شود به راحتي براي يك ملت 
فرهنگ ساخت. چمران با بيان اينكه شوراها در معماري 

و شهرس��ازي مي توانند تأثير بزرگي در ش��هرها داشته 
باش��ند، تاكيد كرد: فرهنگ شهرسازي بايد تغيير كند و 

مسجدمحوري نيز مورد توجه قرار گيرد.

بزرگترينتخلفدورانمديريتيقاليباف
به گزارش »تعادل«، براساس اولين طرح تفصيلي پايتخت، 
منطقه 22 ش��هر تهران به دليل موقعيت مكاني، وسعت 
و وجود بوستان جنگلي چيتگر، وردآورد، خرگوش دره، 
لتمال ك��ن، درياچه خليج ف��ارس و امكانات تفريحي به 
عنوان قطب گردشگري پايتخت تعريف شد. بسياري از 
كارشناسان شهري معتقدند ساخت و سازهاي بي رويه و 
بلندمرتبه سازي، بسياري از فرصت هاي اين منطقه را از 
بين برده از جمله »پيروز حناچي« شهردار سابق تهران، 
زماني كه معاون وزير راه و شهرسازي بود، ساخت و سازها 
در اين منطق��ه را »بزرگ ترين تخل��ف دوران مديريتي 
قاليباف« خوانده بود. بلندمرتبه سازي در منطقه 22 يكي از 
مهم ترين انتقادهايي است كه به دوران 12 ساله مديريت 
محمدباقر قاليباف در شهرداري تهران مي شود. از طرفي 
بر اساس طرح جامع منطقه 22 براي اين منطقه ۳۰۰ هزار 
نفر جمعيت پيش بيني شده بود كه با توجه به بارگذاري ها 
و ساخت و سازهاي انجام شده جمعيت منطقه 22 از 5۰۰ 
هزار نفر نيز فراتر رفته است و گفته مي شود، مديران شهري 
به دنبال اين هستند كه جمعيت پذيري منطقه 22 را به 6۰۰ 
تا 7۰۰ هزار نفر برسانند. اين در حالي است كه هم اكنون 
شهرونداني كه در منطقه 22 ساكن هستند از نبود سامانه 
حمل و نقل عمومي و نبود فضاي آموزش��ي و بهداشتي 

به شدت رنج مي برند.
براساس مستندات موجود، آبان س��ال 9۳ شوراي عالي 
شهرس��ازي و معماري مصوبه اي را با حضور نمايندگان 
شهرداري و شوراي تهران به تصويب رساند كه در آن بيان 
ش��ده بود: »طرح تفصيلي منطقه 22 پايتخت و تمامي 
مصوبات گذشته كميسيون ماده 5 در مورد اين منطقه بايد 

به طور كامل ملغي شود.« برپايه مفاد اين مصوبه، همچنين 
شهرداري تهران بايد با توجه به مشكلات زيست محيطي، 
اكولوژي و بارگذاري قابل توجه صورت گرفته در منطقه 
22 طرح تفصيلي جديدي را براي اين منطقه طي س��ه 
ماه با رويكرد حداقل جمعيت پذي��ري تهيه مي كرد و به 
تصويب شوراي عالي شهرسازي و معماري كشور برساند. 
اما تا زماني كه قاليباف روي كار بود از ابلاغ مصوبه شوراي 
عالي شهرسازي در خصوص ابطال طرح تفصيلي منطقه 
22 و تدوين ط��رح تفصيلي جديد امتناع ك��رد و بر اين 
اساس7۰درصد املاك و زمين هاي اين منطقه را به جاي 
تامين سرانه ها و زيرساخت ها به بلندمرتبه سازي اختصاص 
داد. صدور پروانه ساخت مال ها و نيز برج هاي بلندمرتبه در 
منطقه اي كه قرار بود منطقه توريستي تهران باشد، باعث 
ش��ده منطقه 22 امروز به منطقه و محله اي با مشكلات 
فراوان تبديل ش��ود. بر اس��اس آمارها اكنون منطقه 22 
بيشترين ميزان بلندمرتبه ها را در تهران به خود اختصاص 

داده است .

پيامدهايبرجسازي
دركريدورهواييپايتخت

يكي از تبعات منفي ساخت بلندمرتبه ها در اين منطقه اين 
است كه باعث كاهش قابل ملاحظه جريان باد در شمال 
تهران و ساكن  شدن هوا در امتداد شرقي شهر شده است. 
بررسي هاي آزمايشگاهي درباره آثار بلندمدت اين حجم 
بلندمرتبه احداث شده در تهران بر هواي شهر كه توسط 
پژوهشكده سازمان هواشناسي انجام شده، مشخص كرده 
است: »برج هاي شكل گرفته در منطقه 22 تهران بين 1۰ 
تا 15 درصد بر آلودگي هواي پايتخت موثر افتاده است و 
سبب كاهش قابل ملاحظه جريان باد بر اين اساس، كاهش 
بادهاي از سمت كوه به دشت تهران و بالعكس، در دهه هاي 
اخير بسيار قابل ملاحظه بوده است و حتي سرعت بادهايي 
كه شب و اوايل صبح از مناطق كوهستاني به سمت تهران 

مي وزد، به ش��دت پايين آمده است. همچنين با توجه به 
گسترش طولي شهر تهران بين دو جهت غرب و شرق و با 
لحاظ اينكه، جريان وزش باد در تهران از غرب به شرق است، 
جريان باد طي اين دوره زماني، در شرق پايتخت نيز افت 
كرده و در امتداد شرقي شهر، سكون هوا بيشتر شده است.

براي محمدباقر قاليباف ش��هردار اسبق تهران كه علاقه 
زي��ادي به اجراي پروژه هاي بزرگ مقي��اس و مانور دادن 
روي آنها داشت، منطقه 22 كه منطقه اي تازه تاسيس و 
بكر بود فرصت خوبي براي خودنمايي به شمار مي رفت. 
يكي از پروژه هاي بزرگ قاليباف كه به آن افتخار مي كرد، 
ايران م��ال يا ب��ازار بزرگ ايران ب��ود ك��ه از آن به عنوان 
بزرگ ترين مجتمع تج��اري، تفريحي، فرهنگي و مركز 
خريد در خاورميانه و به عنوان يكي از پنج مال برتر جهان 
ياد مي كنند كه در منطقه 22 واقع شده است. گفته مي شد 
اين مجموعه با هدف توسعه اقتصادي و اشتغال، توسعه 
گردش��گري و خريد تمامي افراد جامعه خصوصا جوانان 
كشور و كشورهاي همسايه احداث شده است. اما سوال اين 
است در شرايطي كه تهران از وجود تعداد زياد مال ها اشباع 
ش��ده و رنج مي برد و به خصوص در سال هاي دهه 1۳9۰ 
به دليل شرايط نامساعد اقتصادي بسياري از اين مال ها به 
خصوص آنهايي كه در مركز شهر واقع شده اند بسيار خلوت 
شده و خالي از مشتري اند، ساخت تعداد زيادي مال به غير 
از درآمدزايي براي شهرداري چه منفعتي براي منطقه و 

مردم آن داشته است؟

سايرتخلفاتمنطقه22
به گفته كارشناسان و برخي اعضاي شوراي شهر، بسياري 
از س��اخت و سازهاي بلندمرتبه در منطقه 22 با تخلفات 
بسيار همراه بوده اند كه پروژه ايران مال هم يكي از آنهاست.

اواسط ارديبهشت 97 بود كه بازرسي شهرداري تهران از 
ده ها هزار متر تخلف ايران مال خبر داد. شهردار منطقه 22 
تهران تاكيد كرده بود كه مغايرت س��اخت با پروانه صادر 
شده، تخلف آشكار ايران مال است. به عنوان مثال، پروانه 
ساختماني ايران مال، يك ميليون و 65۰ هزار متر مربع 
بوده در حالي كه براي يك ميليون و سيصد هزار متر مربع 
ساخت و ساز انجام شده است و با وجود تراكم پهنه 5۰۰ 
درصدي، ۳۰5 درصد پروانه اخذ شده است و 195 درصد 
تخلف تراكم وجود دارد. به همين خاطر، طبق اعلام شهردار 
منطقه 22، پرونده تخلفات ايران مال به كميسيون ماده 
1۰۰ ارسال شده است و براي بررسي نتيجه راي كميسيون 
ماده 1۰۰ بايد منتظر ماند. ساخت درياچه شهداي خليج 
فارس كه به درياچه چيتگر معروف شده است نيز از ديگر 
افتخارات قاليباف بود كه آن هم از تخلف خالي نبود. سالاري 
نيز در جريان احداث و صدور پروانه پروژه خيابان طبيعت 
در نزديكي درياچه شهداي خليج فارس از چندين تخلف 
خبر داده و گفته بود: »در اين پروژه پس از احداث 1۰ طبقه 
صدور پروانه انجام شده كه اين تخلف در تهران بي سابقه 
بوده است، همچنين در پروژه ديگري در منطقه 22 شاهد 

تخلف 2۰ هزار متري در احداث بناي مسكوني بوده ايم.«
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۸۰درصداتوبوسهاي
پايتختفرسودههستند

در پي اعلام شهردار تهران مبني بر ورود 5۰ دستگاه 
اتوبوس برق��ي در ماه آينده ب��ه پايتخت، مديرعامل 
شركت كنترل كيفيت هواي تهران با تاكيد بر اهميت 
و ضرورت برقي سازي ناوگان اتوبوسراني تهران گفت: 
در حال حاضر ۸۰ درصد اتوبوس هاي تهران فرسوده  
هستند اين در حالي اس��ت كه يك دستگاه اتوبوس 
ديزلي فرسوده ده ها برابر يك دستگاه اتوبوس ديزلي 
نو ذرات معلق منتشر مي كند. دكتر سيدمحمدمهدي 
ميرزايي قمي در گفت وگو با ايس��نا با استناد به آمار 
سياهه انتشار سال 96 شهر تهران، 1۳ درصد از انتشار 
ذرات معلق و يك درصد از انتش��ار آلاينده هاي گازي 
اين كلان ش��هر را ناش��ي از تردد اتوبوس ها دانست و 
افزود: با جايگزيني هر دستگاه اتوبوس ديزلي فرسوده 
ب��ا اتوبوس برقي، هر س��ال ۴95 كيلوگرم از انتش��ار 
ذرات معلق و روي هم رفته، 1122 كيلوگرم از انتشار 
آلاينده ه��اي گازي در هواي ته��ران كاهش خواهد 
يافت. وي با اشاره به برآوردهاي صورت گرفته، منافع 
اقتصادي اين ميزان كاهش در انتش��ار آلاينده ها در 
هواي تهران را بيش از 1۰ ميليارد تومان در سال و در 
طول 15 سال عمر مفيد يك اتوبوس برقي، در مجموع 
15۰ ميليارد توم��ان اعلام و اظهار كرد: با جايگزيني 
هر دس��تگاه اتوبوس ديزلي فرسوده با اتوبوس برقي، 
سالانه 5۰ هزار ليتر صرفه جويي در مصرف گازوييل 
صورت خواه��د گرفت. مديرعامل ش��ركت كنترل 
كيفيت هواي تهران با بيان اينكه بر اس��اس ميانگين 
نرخ جهاني به ازاي نيم دلار براي هر ليتر، صرفه جويي 
5۰ هزار ليتري هر دستگاه اتوبوس برقي، سالانه 25 
هزار دلار مي ش��ود، تصريح كرد: اين ميزان بر اساس 
نرخ روز دلار آزاد، معادل يك ميليارد و ۳۰7 ميليون 
تومان مي شود. با احتساب كاهش آلاينده ها و مصرف 
سوخت، يك دستگاه اتوبوس برقي در طول عمر 15 
ساله خود درمجموع حدود 196 ميليارد تومان منافع 

اقتصادي در بر دارد.

مسووليتسرويسمدارس
بهشهرداريتهرانسپردهشد

فرماندار تهران گفت: مسووليت سرويس مدارس در 
آيين نامه جديد به شهرداري تهران سپرده شده و از 
مديران مدارس خلع مس��ووليت شده است. احمد 
قيومي در گفت وگو با ايسنا، در تشريح روند پيگيري 
چالش ها و انتقادات حوزه سرويس مدارس گفت: بر 
اساس آيين نامه جديدي كه براي سرويس مدارس 
تدوين شده است، مسووليت س��رويس مدارس به 
صورت كامل به ش��هرداري تهران س��پرده شد، در 
حالي كه در آيين نامه ه��اي قبلي فرمانداري تهران 
يك ورودي در اين حوزه داش��ت؛ ام��ا در اين آيين 
نامه جديد كل موضوع به ش��هرداري تهران سپرده 
شده است. وي افزود: حتي در اين آيين نامه جديد از 
مديران مدارس خلع مسووليت شده است در حالي 
كه مديران مدارس پيش تر و در آيين نامه قبلي روي 
سرويس مدارس نظارت داشتند كه اين مسووليت 
و نظارت براي آنها برداشته شده است. قيومي ادامه 
داد: از سوي ديگر سامانه »سپند« كه براي سرويس 
مدارس طراحي ش��ده بود براي اولين بار رونمايي و 
اجرايي شد تا همه اطلاعات در آنجا بارگذاري شود و 
رانندگان سرويس هاي مدارس ثبت نام كنند. فرماندار 
تهران تأكيد كرد: در فرمانداري تهران از منظر تطبيق 
قوانين تلاش كرديم تا طبق مصوبات شوراي شهر، 
براي تعيين قيمت سرويس مدارس پس از چندين بار 
رفت و آمد عدد را معقول كنيم؛ لذا بخشي از موضوع 
س��رويس دانش آموزان كه در اختيار ما بود را انجام 
داديم. وي ادامه داد: در مورد س��امانه »س��پند« نيز 
شهرداري تهران بايد كار انجام مي داد؛ اما چند روز پس 
از آغاز كار مدارس مشكلاتي مشاهده شد؛ لذا از منظر 
ديگري ورود پيدا كرديم و همه طرف ها را خواستيم 
كه مقرر شد تا اطلاعات راننده ها، مسيرها و قيمت ها 
را در سامانه بارگذاري كنيم كه هنوز اين اتفاق نيفتاده 
است. قيومي افزود: با توجه به اينكه اولين سال است 
كه آيين نامه جديد اجرا مي شود قاعدتاً ممكن مشكل 
وجود داشته باشد و حتما نياز به بازبيني سامانه هست. 
سامانه در تهران اولين بار رونمايي شده است و پيش از 
اين با اين روند انجام نمي شد؛ لذا باتوجه به حجم بالا 
تقريبا جا ماندن از ورود اطلاعات در سامانه شايد قابل 
پيش بيني بوده است. نهايتا بله آسيبي وجود داشته 
و هرچند ما مسووليت نداشتيم و كل مسووليت برابر 
آيين نامه جديد به شهرداري تهران سپرده شده است؛ 

اما به موضوع ورود پيدا كرديم.

هشداردربارهتردد
درمسيلهايتهران

معاون فرماندار تهران گفت: شهروندان از تردد در 
حاش��يه رودخانه ها و مس��يل ها از جمله محدوده 
رودخانه كن خودداري كنند. به گزارش مهر، سعيد 
بشيري معاون هماهنگي امور عمراني فرمانداري 
تهران گفت: با توجه به هشدار نارنجي هواشناسي تا 
جمعه به ويژه در نيمه شمالي و مناطق غربي تهران 
بعضي از س��اعت ها وقوع رگبار و رعدوبرق، وزش 
باد ش��ديد، كاهش قابل ملاحظه دما و نفوذ توده 
هواي سرد، آبگرفتگي و لغزندگي معابر، رخداد مه 
و تگرگ بسيار محتمل خواهد بود. بشيري افزود: به 
هموطنان توصيه مي شود ضمن احتياط در جاده ها، 
پرهيز از كوهنوردي، اجتن��اب از پرواز با چتربال و 
هواپيماي آموزشي و استحكام سازه هاي موقت، از 
توقف و تردد در حاشيه رودخانه و مسيل ها از جمله 
حوزه آبريز كن و محور سولقان- امامزاده داوود)ع( 
خودداري كنند. بشيري با تاكيد به عدم جابه جايي 
عش��اير و چراي��ي دام در ارتفاع��ات تصريح كرد: 
هشدارهاي لازم جهت آمادگي كامل دستگاه هاي 

اجرايي، امدادي و خدماتي داده شده است.

تكذيبموافقتوزيركار
باساختخانههاي٢۵متري

وزارت تعاون، كار و رف��اه اجتماعي ادعاي مديرعامل 
اتحادي��ه تعاوني هاي عمراني ش��هر ته��ران مبني بر 
موافقت وزير كار با ساخت خانه هاي ٢5 متري را تكذيب 
كرد. به گزارش ايسنا، در پي ادعاي مديرعامل اتحاديه 
تعاوني هاي عمراني شهر تهران مبني بر موافقت وزير كار 
با ساخت خانه هاي ٢5 متري و فضاسازي برخي رسانه ها 
در اين خصوص وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي اعلام 
كرد: مطالبه فرد مذكور كه به عن��وان همراه در ديدار 
يكي از نمايندگان مجلس شوراي اسلامي با سيدصولت 
مرتضوي حضور، وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي داشت، 
تسهيل و حمايت از تشكيل تعاوني هاي مسكن بود كه با 
توجه به انطباق با ماموريت هاي وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي و دولت مردمي سيزدهم مورد تأييد آقاي وزير 
قرار گرف��ت. وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي افزود: با 
توجه به اينكه ساخت مسكن و به ويژه ورود به جزيياتي 
چون متراژ و نقشه آن در حوزه ماموريت هاي وزارت راه 
و شهرسازي قرار دارد، وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
هيچگاه اعلام و اعمال نظري در اين زمينه نداشته و اين 

ادعا قوياً تكذيب مي شود.

تفاهمايرانوافغانستان
دربارهراهآهنخواف-هرات

نماينده ويژه رييس جمهور در امور افغانستان اظهار 
كرد: در نشست فرصت هاي سرمايه گذاري ايران و 
افغانستان تفاهم هاي خوبي در ارتباط با نگهداري 
و بهره ب��رداري از راه آهن خواف - هرات انجام ش��د.  
به گزارش ايسنا، حس��ن كاظمي قمي در توييتي 
نوشت: به همراه جمعي از تجار ايراني جهت بررسي 
و امكان سنجي سرمايه گذاري و توسعه تجارت بين 
ايران و افغانستان ميهمان وزراي تجارت، كشاورزي، 
اقتصاد، مع��ادن و روس��اي اداره راه آهن و اتاق هاي 
تجارت و زراعت كشور افغانستان بوديم.  وي همچنين 
در توييت ديگري نوشت: تفاهم هاي خوبي در ارتباط با 
نگهداري و بهره برداري راه آهن خواف-هرات، تسهيل 
تبادلات تجاري و همچنين افزايش تراز اقتصادي با 
توجه به ظرفيت هاي گسترده دو كشور و همچنين 

علاقه مندي هاي طرفين صورت گرفت.

وابستگيسازمانهواشناسي
بهمدلهايخارجي

رييس سازمان هواشناسي با بيان كه »هنوز به مرحله تهيه 
مدل جهاني براي پيش بيني هواشناسي نرسيده ايم« 
گفت: مدل هاي منطقه اي را ايراني كرده و از آنها استفاده 
مي كنيم. سحر تاجبخش مسلمان در گفت وگو با تسنيم، 
يادآور شد: در زمان حاضر برخي از سامانه هاي هواشناسي 
بر اس��اس مدل هاي بومي راه اندازي ش��ده، خروجي 
مي دهد. وي افزود: اينكه بتوانيم از صفر تا 1۰۰ يك مدل 
جهاني براي پيش بيني هواشناسي را بنويسيم، هنوز به 
اين مرحله نرس��يده ايم. وي ادامه داد: اما در مدل هاي 
منطقه اي از مدل هاي »متن باز« موجود استفاده كرده 
و به تعبيري آن را ايراني كرده و از آن استفاده مي شود. 
تاجبخش پيش تر با بيان اينكه در »سازمان هواشناسي 
گير داريم« گفته بود: در بحث تجهيزات هواشناسي با 
استانداردهاي بين المللي فاصله داريم. يكي از نيازهاي 
اساس��ي و ضروري كشور، ش��بكه راداري است. تركيه 
با مس��احت حدود ۸۰۰ هزار كيلومتر مرب��ع 17 رادار 
هواشناس��ي را دور تا دور كش��ور نصب كرده است. اين 
درحالي است كه در ايران با احتساب نصب رادار لرستان 
در زمان حاضر 1۰ رادار داريم! وي با بيان اينكه نيمه شرقي 
كشور رادار ندارد و بايد شبكه پايش هواشناسي را تجهيز 
كنيم در پاسخ به پرسش تسنيم در خصوص تعداد نياز 
كشور به رادارهاي هواشناسي ادامه داد: در زمان حاضر 
حداقل 16 رادار هواشناس��ي در كش��ور كمبود داريم، 
درخواس��ت تامين فوري اين تعداد رادار را ارايه داده ايم 
كه به اطلاع رييس جمهوري هم رس��يده است. رييس 
سازمان هواشناسي كشور درباره تامين تجهيزات مورد 
نياز هواشناسي، گفت: تامين تجهيزات فرآيندهايي دارد 
و همه را بايد از خارج خريداري كنيم. شرايط تحريم كار 
را سخت كرده اما تلاش مي كنيم با كمك دولت، وضع را 
بهبود ببخشيم. كار سخت است و مساله تحريم خيلي ما 
را اذيت مي كند، اما سعي مي كنيم با دور زدن تحريم ها، 

تجهيزات را تامين كنيم.

چمران؛ از همراهي با قاليباف در دوران شهرداري تا گلايه از كمبود سرانه هاي منطقه نوساز تهران

   رييس شوراي شهرتهران: شهرسازي هاي جديد سكولاريستي است
   چمران: منطقه ۲۲ كمترين تعداد مدرسه را در كل كشور دارد

انتقاد ديرهنگام از طراحان منطقه 22 پايتخت

لزوم ۲ برابر شدن ظرفيت توليد مسكن در كشور

دولتبهدنبالكاهشقيمتتمامشدهمسكن
دستيار ويژه وزير راه و شهرسازي ضمن تاكيد بر لزوم 
2 برابر ش��دن ظرفيت توليد مسكن در كشور گفت: 
دولت سيزدهم با راهكارهايي از جمله اجاره زمين به 
صورت 99 س��اله و حذف قيمت زمين از هزينه تمام 
شده مسكن به دنبال كاهش قيمت تمام شده آن است.

به گ��زارش ايرنا، روح الله اكبري روز چهارش��نبه در 
يكصد و چهلمين نشس��ت علم��ي تخصصي مركز 
پژوهش هاي توسعه و آينده نگري با موضوع »مهار 
تورم در بخش س��اخت مس��كن، بررسي آثار عرضه 

مصالح س��اختماني در بورس« با اش��اره به اينكه در 
بخش مس��كن بايد به دنبال جهش در آن باش��يم، 
اظهار كرد: هدف اين است كه در كنار افزايش كيفيت 
توليد، ش��اهد مديريت عرضه و تقاضا نيز بوده تا در 
نهايت هدف دولت كه خانه دار كردن اقشار كم درآمد 

و فاقد مسكن است، محقق شود.
وي با بيان اينكه علاوه ب��ر توليد بايد نهضت كاهش 
قيمت تمام ش��ده را نيز پيگيري و پياده سازي كنيم، 
اظهار داش��ت: در اي��ن بين پ��اي كارآوردن بانك ها، 

بازارهاي مالي، مشاركت مردم و انبوه سازان نيز از ديگر 
برنامه هايي است كه در حال اجرايي كردن آنها براي 
دست  يابي به هدف ساخت چهار ميليون مسكن در قالب 
نهضت ملي هستيم. رييس قرارگاه مسكن و شهرسازي 
ساماندهي محدوده روستا و شهرها را از ديگر اقدامات 
دولت در راس��تاي كاهش قيمت تمام ش��ده مسكن 
عنوان كرد و افزود: نيروي كار و مديريت هزينه ساخت 
كه توسط انبوه س��ازان در حال اجرايي شدن است و 
در كنار آن ساماندهي مجوزها از ديگر مسائلي است 

كه طبق قانون جهش توليد از س��وي دولت در حال 
عملياتي شدن است. اكبري استفاده از تكنولوژي هاي 
نوين در ساخت و ساز از طريق اعمال كردن قراردادهاي 
هوش��مند و اجراي راه حل هاي جايگزي��ن را از ديگر 
مواردي عنوان كرد كه در راستاي كاهش قيمت تمام 
شده مس��كن، موثر خواهند بود و ادامه داد: هدف اين 
اس��ت كه با اجراي اين برنامه ها و كنترل بازار مصالح 
ساختماني شاهد كاهش قيمت تمام شده مسكن براي 

اقشار كمتر برخوردار كشور باشيم.
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ادامه از صفحه اول|
دهه ۹۰، دهه ای بود كه نرخ رش��د س��رمايه گذاري در 
بسياري از س��ال ها نزديك به صفر و در برخي از سال ها 
منفي ب��ود و در مجموع در دهه ۹۰ تش��كيل س��رمايه 
ثابت كش��ور كاهش پي��دا كرده بود. اين موجب ش��ده 
بود كه بني��ه و توان توليد در كش��ور دچار ضعف جدي 
بش��ود. در س��ال ۱۴۰۱ ما از آن دام سرمايه گذاري هاي 
منف��ي و نزديك به صفر عبور كرديم. بعد از چند س��ال 
۶.۷ درصد سرمايه گذاري كشور رشد پيدا كرد. در حوزه 
س��رمايه گذاري ماش��ين آلات - كه بيشتر بخش هاي 
صنعتي و توليدي ما هس��تند - نسبت به سال قبل، ۱۵ 
درصد افزايش سرمايه گذاري داشتيم. آمار بهار ۱۴۰۲ هم 
حاكي از اين است كه رشد سرمايه گذاري در سه ماهه اول 
امسال ادامه پيدا كرده است. ما مي توانيم مطمئن باشيم از 
ده هاي كه هم رشد و هم سرمايه گذاري در آن دچار توقف 
و عقبگرد بود، عبور كرديم. مسير رشد بلندمدت اقتصاد 
ايران وارد فاز جديد و مرحله جديدي شده است. همچنين 
در مورد شاخص هاي حوزه بازار كار و اشتغال - كه مردم 
بيشتر اين بخش ها را از نزديك لمس مي كنند - در طول 
فصل هاي گذشته، مس��تمرا هر سه ماه كه آمار اشتغال 
و بيكاري منتشر ش��ده، وضعيت شاخص بيكاري رو به 
كاهش بوده است. در بعضي از سال ها و بعضي از دولت ها، 
نرخ مش��اركت اقتصادي كاهش پيدا مي كرد خب نرخ 
بيكاري هم كاهش نشان مي داد. اما اينكه نرخ مشاركت 
مردان و زنان در كش��ور افزايش پيدا كند و همزمان نرخ 
بيكاري شاهد كاهش باشد، نشان مي دهد مسير، مسير 

درست و صحيح و قابل اتكايي است.
خاندوزي اضافه كرد: چندين سياست و تدبير مختلف 
منجر به اين نتيجه شد. اولا مساله تأكيد رييس جمهور بر 
احيای واحدهاي توليدي و صنعتي كه سال هاي طولاني 
خوابيده بود. در استان هاي مختلف كارگرها مي آمدند 
اعتراض مي كردند، اس��تاندارها از اين وضعيت ناراضي 
بودند. تعداد زيادي از اين واحدهاي توليدي احيا شدند. 
بودجه هاي عمراني دولت كمك بسيار خوبي كرد به اينكه 
هم تحرك و رشد در همان حوزه رشد سرمايه گذاري ها 
رخ بدهد، هم اش��تغال ايجاد بشود. شايد براي اولين  بار 
در سال هاي اخير بود كه دولت صددرصد بودجه مصوب 
عمراني را در سال ۱۴۰۱ تخصيص داد و بيش از ۲۷۰ هزار 
ميليارد تومان بودجه عمراني به كشور تزريق شد. تسهيل 
محيط كس��ب و كار و توليد مس��اله بعدي است. اعم از 

مساله مجوزهاي كسب و كار - كه وزارت اقتصاد و دارايي 
نقش پررنگ تري ايفا مي ك��رد كه فعالان و كارآفرينان 
اقتصادي بتوانند در كوتاه ترين زمان با ساده ترين روش ها 
بدون اينكه درگير پيچ و خم هاي اداري خسته كننده و 
آزاردهنده يا فس��اد بش��وند، بيايند و فعاليت اقتصادي 
خودشان را آغاز بكنند - تبصره ۱۸ مربوط به تسهيلات 
حوزه اشتغال كش��ور بود. تا پيش از اين دولت كمتر از 
دو هزار ميليارد تومان در س��ال، به تس��هيلات اشتغال 
اختصاص پيدا مي كرد. با تدبير مش��تركي كه دولت و 
مجلس به خرج دادند، در س��ال ۱۴۰۱ حدود ۴۶ هزار 
ميليارد تومان تسهيلات اشتغال به نهادها و پروژه هايي 
تخصيص پيدا كرد كه آن نهادها بعدا نظارت مي كردند 
كه آيا واقعاً در شهر و روستا بر اساس تسهيلات ترجيحي 
كه با نرخ سود جذاب تر و بهتر در اختيار گذاشتيم، شغل 
ايجاد شده است يا نه؟ و بودجه دولت اهرم شد، يك برابر 
دولت گذاشت، دو برابر بانك ها را مكلف كرد كه بودجه 
بگذارند. مجموع اين تدابير و سياس��ت ها منجر شد كه 
نرخ بيكاري در يكي از بهترين نقاط خودش در سال هاي 

گذشته باشد.
وزير اقتصاد در پاسخ به س��والي درباره آخرين وضعيت 
پيگيري شعار س��ال ۱۴۰۲ نيز تاكيد كرد: درباره شعار 
امس��ال كه تأكيد رهبر انقلاب همزمان بر رشد توليد و 
مهار تورم در اقتصاد ايران اس��ت، يك بسته ده بندي در 
ارديبهش��ت ماه مورد اتفاق س��تاد اقتصادي دولت قرار 

گرفت. ما قبل از اينكه خدمت آقاي رييس جمهور برسيم 
و بسته را ارائه كنيم، وزارت اقتصاد و دارايي، سازمان برنامه 
و بودجه و بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران كه سه 
نهاد اقتصادي حوزه كلان اقتصاد هستند - نه حوزه هاي 
بخشي مثل صنعت، كشاورزي، انرژي و امثالهم - برای 
تمام اجزاي اين بسته جلسات مستمر گذاشتيم و از يك 
اجماع درون ستاد اقتصادي دولت از پايين به بالا شروع 
كرديم كه بتوانيم اميدوار باش��يم به اجرا و نه صرفا يك 
انتشار سندي براي اينكه بگوييم دولت برنامه دارد. براي 
اينكه برنامه اجرايي مورد اتفاق خودمان را به جامعه اعلام 
بكنيم، در اين برنامه در پنج سرفصل ذيل رشد توليد و در 
پنج سرفصل ذيل مهار تورم، تقسيم كار بين دستگا  ه ها 
صورت گرفت. زمان بندي تعيين شد كه هر دستگاهي 
بايد تا چه برهه ای از س��ال چه اقداماتي را در اين زمينه 
انجام بده��د. ماهانه هم گزارش تهيه و ارس��ال بكنيم، 
آنجايي كه رييس جمهور لازم است تذكراتي به دستگاه ها 
بدهند، مورد اصلاح قرار بگيرد مسيري كه طي شده است. 
در ش��ش ماهه اول امسال با ميزان بسيار خوبي تحقق و 
همگرايي بين عملكرد و برنامه مصوب شكل گرفته است. 
اگر هدف گذاري ش��ده بود كه در طول شش ماهه اول بر 
فرض اين ميزان افزايش نقدينگي داشته باشيم، تقريبا 
عددي كه در پايان ش��هريور ماه محقق ش��ده، به همان 
عدد مصوب نزديك است. در برخي از موارد نيازمند زمان 
بيش��تري هس��تيم چون اصلاحات از جنس اصلاحات 

ساختاري است. اقتصادي كه دهه ها به درآمد نفتي وابسته 
بوده است و از اين ناحيه هم اتفاقاً آسيب پذير بوده، وقتي 
تحريمي آمده و مساله ارزي پيش آمد؛ هم درآمد دولت، 
هم صادرات، هم نرخ ارز، همه  دچار تلاطم مي شدند. خب 
براي اينكه اين وابستگي اش به نفت كاهش پيدا كند، زمان 

بيشتري مي برد.
خاندوزي به مشكلات مربوط به تسهيلات بانكي اشاره 
كرد و ادامه داد: يك تدبير ديگري كه به نظر مي رس��يد، 
خيلي كمك خواهد كرد به عدالت اجتماعي و دسترسي 
طبقات مختلف، اين اس��ت كه ما بتوانيم به جاي نظام 
معيوب حوزه وثايق بانكي و امثال آن - كه باعث مي شود 
بس��ياري از توليدكنندگان يا مردم ع��ادي ما نتوانند به 
تسهيلات دسترسي پيدا كنند - يك نظام اعتبارسنجي 
در كشور داشته باش��يم. اگر فردي خوش حساب است 
ولو اينكه س��رمايه زيادي ندارد، اين خوش حس��ابي و 
قانون مداري و درس��تكاري او سرمايه  بشود براي اينكه 
بتواند تسهيلات بيش��تري از شبكه بانكي كشور بگيرد. 
بخش مهمي از اين مس��ير را با هم��كاري بانك مركزي 
پيش برديم. در قالب شركت اعتبارسنجي ايرانيان، كل 
الگوهاي اعتبارس��نجي را در جهان بررسي كرديم. يك 
مدل مختار براي اقتصاد ايران كه شرايط ايراني - اسلامي 
ما را داشته باشد در اين زمينه فراهم كرديم. الان به شكل 
آزمايشي، داده هاي اقتصادي براي اعتبارسنجي تست 
شده است. اميدواريم ظرف ماه هاي آينده اين فرصت را 
براي همگان ايجاد بكنيم كه اگر خوش حساب هستند، 
بتوانند به تس��هيلات دسترسي داش��ته باشند. بخش 
زيادي از نابرابري ها از اين ايجاد مي شود كه يك كسي با 
يك شركت يا يك بانك رابطه اي دارد و تسهيلات بيشتر 
دريافت مي كند اما فرد ديگري كه چنين رابطه اي ندارد، 
بي بهره مي ماند. تلاش كرديم از طريق نظام اعتبارسنجي 
هم براي اش��خاص حقيقي و خانوارها، هم براي فعالان 
اقتصادي و شركت ها تس��هيل ايجاد كنيم. يك سامانه 
مشتركي بين وزارت اقتصاد و وزارت صمت ايجاد شده 
است كه تمام شركت ها را رتبه بندي مي كنند. ما مي توانيم 
شركت هاي ولو كوچك در مناطق دورافتاده اما با ظرفيت 
و پتانسيل بالا را بياوريم به لحاظ رتبه اعتباري، وضعيت 
بالاتري براي آنها قائل بشويم. اينها آن مسيرهايي است كه 
شروعش تا تغيير دادن اصلي و اينكه احساس بشود ما در 
اقصي نقاط كشور وارد يك حوزه عدالتي جديدي شديم، 
مقداري زمان بر است اما دولت در اجراي آن جدي است.
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پيش بيني احكام هوشمندسازي 
در برنامه هفتم توسعه

معاون برنامه ري��زي و نظارت راهب��ردي وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات گفت: در برنامه هفتم 
توسعه احكام بسيار خوبي پيرامون هوشمندسازي 
پيش بيني شده كه پس از تصويب به اجرا خواهند 
رسيد. به گزارش ايسنا، هوشمندسازي به اتكاي 
تكنيك هاي��ي مانند هوش  مصنوع��ي و اينترنت 
اش��يا اس��ت، اما عموما تعريف آن خودكارسازي 
فرآيندهايي است كه طيف وسيعي از فعاليت هاي 
ساده و پيچيده را ش��امل مي شود. يكي از اهداف 
در زمينه هوشمندسازي اين است كه به صورت 
سه جانبه )دستگاه هاي متولي، وزارت ارتباطات 
و معاونت علمي رياس��ت جمهوري( چالش ها را 
شناسايي و با اس��تفاده از هوشمندسازي آنها را 
مهار شوند، زيرا هوشمندسازي يكي از راهكارها 
در اجراي برنامه هفتم توس��عه و رشد اقتصادي 
اس��ت. در همين رابطه اخيرا كنفرانس��ي تحت 
عنوان كنفرانس ظرفيت شبكه ملي اطلاعات ويژه 
توسعه هوشمندس��ازي در پژوهشگاه ارتباطات 
و فن��اوري اطلاعات ب��ا هم��ت وزارت ارتباطات 
و فناوري اطلاع��ات، معاونت علم��ي، فناوري و 
اقتصاد دانش بنيان رياست جمهوري و پژوهشگاه 
ارتباطات و فناوري اطلاعات، تشكل هاي مرتبط 
و ۶۰ شركت توانمند داخلي با شعار »برنامه هفتم 
توسعه، فرصتي براي توسعه هوشمندسازي« در 
پژوهش��گاه ارتباطات و فناوري اطلاعات برگزار 
شد. معاون برنامه ريزي و نظارت راهبردي وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاع��ات در اين كنفرنس، 
اظهار كرد: مبحث هوشمندس��ازي بسيار مهم و 
گسترده اس��ت و اين كنفرانس ظرفيت مي تواند 
مقدمه و شروعي براي برگزاري رويدادهاي ديگري 
در اين زمينه باشد. علي اصغر انصاري تاكيد كرد: 
در برنام��ه هفتم توس��عه احكام بس��يار خوبي را 
درباره هوشمندس��ازي پيش بين��ي كرده ايم كه 
پ��س از تصويب به اجرا خواهند رس��يد، البته در 
اين خصوص مقدماتي نيز لازم است و همچنين 
در اي��ن برنامه تمام بخش هاي اقتصادي از جمله 
كش��اورزي، صنعت، مع��دن و س��اير بخش ها، 
رش��د اقتصادي براي آنها مش��خص شده است و 
براي تحقق اه��داف، موضوع هوشمندس��ازي، 
بس��يار اهمي��ت دارد. طب��ق اعلام پژوهش��گاه 
ارتباطات و فناوري اطلاعات، او تاكيد كرد: كاهش 
هزينه، مديريت هزينه، تس��ريع در ام��ور و ... از 
اهداف هوشمندس��ازي است و بخش خصوصي 
و مجموعه هاي توانمن��د بايد راهكارهاي خود را 
اعلام كنند تا به اهداف برس��يم. اخيرا در وزارت 
ارتباطات س��اختارها تغيير يافته است و معاونت 
برنامه ريزي و توس��عه اقتص��اد ديجيتال عنوان 
جديد آن اس��ت ت��ا موضوعاتي را دنب��ال كند، 
هوشمندسازي كاري پر چالش است و كشورهاي 
پيش��رفته تا حدودي اين مس��ير را طي كرده اند 
و اي��ن موضوع در ايران نيازمند س��رمايه گذاري 
و مش��اركت در نوس��ازي و تجهيز زيرساخت ها 
است. تنظيم گري در حوزه هوشمندسازي بسيار 
حائز اهميت اس��ت و در زمينه اينترنت اشيا نيز 
قدم هاي بزرگي برداشته نش��ده است. در حوزه 
دانش بنيان آيين نامه خوبي در وزارت ارتباطات 
وج��ود دارد كه در اي��ن آيين نام��ه چند بخش 
در حوزه آموزش ديده مي ش��ود و دس��تگاه هاي 
مربوطه مكلف هس��تند در امر تحول ديجيتال، 
آموزش لازم را ببينند. هوشمندس��ازي از جمله 
مهم ترين موضوعاتي است كه اخيرا مورد تأكيد 
وزارت ارتباطات قرار گرفته اس��ت. به طور مثال 
روز گذش��ته در مراس��م رونماي��ي از پروژه هاي 
شركت ملي پس��ت به مناسبت روزجهاني پست 

بر هوشمندسازي پست و شتاب آن تاكيد شد.

فروش جهاني رايانه شخصي 
كاهش يافت

فروش جهاني رايانه ش��خصي در سه ماهه سوم 
س��ال ۲۰۲۳، كاهش ۹ درصدي پي��دا كرد و به 
پايين ترين ميزان در دو س��ال گذشته رسيد. به 
گزارش ايسنا، ش��ركت تحقيقاتي گارتنر اعلام 
كرد اپل، ش��ديدترين كاهش فروش را در ميان 
سازندگان رايانه شخصي مطرح داشت و فروش 
اين شركت ۲۴ درصد در مقايسه با سه ماهه سوم 
س��ال ۲۰۲۲ كاهش پيدا كرد. فروش واحدهاي 
ش��ركت HP، رش��د ۶.۴ درصدي داشت و اين 
ش��ركت، تنها سازنده رايانه ش��خصي بود كه در 
سه ماهه جولاي تا سپتامبر، رشد فروش داشت. 
گروه لنوو با داشتن ۲۵ درصد سهم، موقعيت برتر 
خود در بازار رايانه شخصي را حفظ كرد. مجموع 
فروش رايانه شخصي در بازار جهاني در سه ماهه 
سوم امسال، به ۶۴.۳ ميليون دستگاه در مقايسه 
با ۷۰.۶ ميليون دس��تگاه در مدت مش��ابه سال 
گذشته رسيد. ميكاكو كيتاگاوا، تحليلگر شركت 
گارتنر گفت: پس از كاهش به مدت هشت فصل 
متوالي، ش��واهدي وجود دارد كه افت بازار رايانه 
شخصي، س��رانجام به انتها رسيده است. با آماده 
شدن ارتقا به ويندوز ۱۱ مايكروسافت، مشتريان 
سازماني ممكن است به سيكل خريد بعدي خود 
رسيده باش��ند و مصرف كنندگان، ممكن است 
آماده باشند دستگاه هايي كه در دوران همه گيري 
كوويد ۱۹ خريداري كرده بودند را تعويض كنند. 
بر اساس گزارش بلومبرگ، تحليلگر گارتنر گفت: 
خبر خوب براي فروشندگان رايانه شخصي، اين 
اس��ت كه بدترين دوره بازار ممكن اس��ت تا آخر 

سال ۲۰۲۳، به پايان برسد.

وزير اقتصاد با اشاره به شعار سال 1402 

اقتصاد كشور در مسير خوداتكايي و پيشرفت است 

مهم ترين اقدامات امنيتي پس از تعمير لپ تاپ و فعاليت هاي روزمره
نگران��ي از امنيت لپ تاپ پ��س از تحويل گرفت��ن آن از 
تعميركار براي بسياري از كاربران وجود دارد اما با رعايت 
چند نكته س��اده مي توان از خطرات احتمالي جلوگيري 
كرد. به گزارش ايس��نا، لپ تاپ ها معم��ولا به دليل اندازه 
كوچك تر، باتري قدرتمند و وزن پايين، قيمت بيشتري 
نسبت به رايانه هاي خانگي دارند؛ اما اين مزيت را هم دارند 
كه به سادگي مي توانيد آن را جابه جا كنيد. دستگاه هاي 
هوشمند بس��ياري از كاربران براي تعمير به تعميركاران 
سپرده مي شود و پس از مدتي بعد از تعمير به آنها بازگردانده 
مي شود. بس��ياري از كاربران پس از دريافت لپ تاپ خود 
نگران امنيت آن هستند؛ بنابراين در اين گزارش به بررسي 
اقدامات امنيتي مي پردازيم كه پ��س از دريافت لپ تاپ 
از تعميركار و همين طور فعاليت هاي روزمره نياز اس��ت 
انجام دهيد. پس از دريافت لپ تاپ از تعميركار، در اولين 
فرصت ويندوز سيستم خود را عوض كنيد و پس از نصب 

ويندوز جديد، حتماً آن را به روزرساني كنيد. اين كار باعث 
بهبود عملكرد سيس��تم، حذف بدافزاره��ا و ويروس ها، 
به روزرساني درايورها و برنامه ها و افزايش امنيت سيستم 
مي شود. به روزرساني ويندوز بايد به صورت دوره اي و همراه 
با پشتيبان گيري از اطلاعات مهم انجام شود. تعريف رمز 
عبور براي ويندوز هم امر مهمي اس��ت؛ بنابراين توصيه 
مي ش��ود براي ورود به ويندوز يك رمز عبور تعريف كنيد 
يا اگر قابليت شناسايي از طريق اثرانگشت در لپ تاپ شما 
وجود دارد، آن را فعال كنيد. تعريف رمز عبور براي ويندوز، 
ازنظر امنيتي بسيار حائز اهميت است و به كاربران توصيه 
مي شود كه از رمزهاي قوي و پيچيده استفاده كنند و آنها 
را به صورت منظم تغيير دهند. با انج��ام اين اقدام پس از 
نصب وين��دوز، براي افزايش امنيت، سيس��تم تان حتماً 
تك تك درايوها را فرمت كنيد؛ با اين كار اگر فايل مشكوك 
و آلوده اي در درايورهاي سيستم شما كپي شده باشد، كاملًا 

از بين خواهد رفت. اگر فايل مشكوكي نيز در سيستم خود 
ديديد، به هيچ عنوان آن را باز نكنيد و روي آن كليك نكنيد. 
درايوهايي كه فايل مشكوك در آن مي بينيد را فرمت كنيد 
و دوباره براي امنيت بيشتر ويندوز سيستم را عوض كنيد. 
نصب ابزارهاي امنيتي از ديگر اقداماتي است كه مي توان 
براي اطمينان از امنيت لپ تاپ پس از تعمير انجام داد؛ درباره 
  Antivirus، Firewall جزييات اين امر مي توان گفت
و Anti Malware  مناس��ب و امن روي سيستم خود 
نصب كنيد. فايروال و آنتي ويروس مي تواند جلوي برخي 
از تهديدات در دنياي مجازي را بگيرد. آنتي مالوور نيز يك 
نرم افزار امنيتي براي شناسايي و نابود كردن بدافزارها روي 
سيستم شما نقش مهمي دارد كه هدف اصلي آن افزايش 
امنيت سيستم و جلوگيري از ورود ويروس ها، بدافزارها و 
هكرها از دسترسي غيرمجاز به داده ها و فايل هاي سيستم 
است. علاوه بر موارد ذكر شده رمزگذاري فايل ها به معناي 
تبديل اطلاعات يا داده هاي فايل به يك كد غيرقابل فهم 
براي ديگران يا افراد ناش��ناس اس��ت. اين كار با استفاده 
از الگوريتم ه��اي رمزن��گاري انجام مي ش��ود و هدف آن 
افزايش امنيت و حفاظت از حريم خصوصي فايل ها است. 
با رمزگذاري فايل، فقط افرادي كه داراي كليد رمزگشايي 
هستند، مي توانند به اطلاعات موجود در فايل دسترسي 
پيدا كنند؛ بنابراين تمام فايل هايي كه روي سيستم خود 
ذخيره كرده ايد يا ذخيره خواهيد كرد را رمزگذاري كنيد 
تا از دسترسي افراد ناشناس به آنها جلوگيري كنيد. اگرچه 
اس��تفاده از فيلترش��كن براي اتصال به اينترنت توصيه 
نمي ش��ود اما اتصال امن به اينترنت با وي پي ان مي تواند 
در افزايش امنيت لپ تاپ پس از تعمير تأثيرگذار باش��د. 
در اين باره علي اصغر زارعي -مدرس دانشگاه و كارشناس 
ارشد مديريت سيستم هاي اطلاعاتي - مهندسي فناوري 
و اطلاعات- در گفت وگو با ايسنا، به استفاده از وي پي ان به 
عنوان يكي از راهكاري امنيت لپ تاپ پس از تعمير اشاره 
ك��رد و گفت: وي پ��ي ان )VPN( يك تكنولوژي امنيتي 
است كه با استفاده از يك سرور مخصوص، اتصال كاربران 
به اينترن��ت را رمزگذاري مي كن��د و آدرس آي پي آنها را 
مخفي نگه داري مي كند. اين تكنولوژي به كاربران اجازه 
مي دهد تا به صورت امن در اينترنت سطح بالاتري از حريم 
خصوصي و امنيت داشته باشند. او در ادامه صحبت هايش 
به ديگر راهكارها مانند امنيت م��ودم پرداخت و توضيح 
داد: مودم يا روتر، دس��تگاهي اس��ت كه ب��راي اتصال به 
اينترنت و ارتباط با دستگاه هاي ديگر در شبكه، استفاده 
مي شود. توجه به امنيت مودم به معناي تعريف رمز عبور 
ق��وي و تنظيمات امنيتي مانند فعال ك��ردن رمزنگاري  
WPA۲، تغيير نام ش��بكه، محدود كردن دسترسي به 
دس��تگاه هاي خاص و غيره مي ش��ود. به گفته زارعي با 
انجام اين تنظيمات، امنيت شبكه كاربر افزايش مي يابد 
و احتمال نفوذ هكرها و بدافزارها كاهش مي يابد، بنابراين 
بروي مودم خود رمز عبور قوي تعريف كنيد و تنظيمات 
آن را به صورت امن اعمال كنيد. علاوه برموارد ذكر ش��ده 
براي امنيت بيشتر در فضاي مجازي، به صورت ناشناس 
ظاهر شدن به معناي استفاده از ابزارهايي است كه هويت 
واقعي شمارا پنهان مي كنند. اين شامل استفاده از شبكه 
تور، VPN  و پروكسي ها مي شود. همچنين مي توانيد با 

استفاده از نام كاربري و رمز عبور مختلف براي هر سايت 
و خدمات آنلاين، هويت خود را پنهان كنيد. با استفاده از 
روش هايي مانند استفاده از شبكه تور، كه ترافيك كاربر را 
رمزگذاري مي كند و هويت او را ناشناس مي سازد، كاربر 
مي توان��د از رديابي هويت و فعاليت هاي خود در اينترنت 
جلوگيري كند. همچنين امني��ت در مرورگري كه با آن 
وب گردي مي كنيد، موضوع بسيار مهمي است. انتخاب 
دوم ما اس��تفاده از مرورگر كروم »Chrome « اس��ت؛ 
مرورگر كروم يكي از مرورگرهاي امن و پرطرفدار است كه 
توسط شركت گوگل توسعه داده شده است. اين مرورگر 
از تكنولوژي امنيتي پيشرفت هاي استفاده مي كند كه به 
كاربران امكان مي دهد به صورت آسان و بدون هيچ گونه 
مشكلي از اينترنت استفاده كنند. نكته قابل توجه اين است 
كه كروم قابليت بلاك كردن سايت هاي مخرب و پاك سازي 
كوكي ها و كش را ني��ز دارد؛ به همين دليل اس��تفاده از 
مرورگر ك��روم به عنوان يك مرورگر امن و پايدار بس��يار 
توصيه مي شود. دانلود نرم افزارها از سايت ها و ماركت هاي 
رسمي ديگر راهكارهاي توصيه شده براي امنيت لپ تاپ 
است. براي افزايش امنيت سيستم خود، حتماً نرم افزارهاي 
موردنيازتان را از ماركت هاي رس��مي دانلود كنيد. دانلود 
نرم افزارها از سايت ها و ماركت هاي رسمي، به معني دانلود 
نرم افزارها از س��ايت ها و فروش��گاه هايي است كه توسط 
سازندگان نرم افزارها يا شركت هاي مجاز ارايه شده اند. اين 
سايت ها و ماركت هاي رسمي، اطمينان حاصل مي كنند 
كه نرم افزارهايي كه در آنها قرار داده مي شوند، بدون ويروس 
و مش��كلات امنيتي هستند و به روزرس��اني هاي لازم را 
دارند؛ همچنين در صورت بروز هرگونه مشكل با نرم افزار، 
مي توانيد به سازنده يا شركت توليدكننده آن مراجعه كنيد 
يكي از موارد مهم در برقراري امنيت، تعريف رمزهاي عبور 
قوي و مناس��ب براي حساب هاي كاربري  است به همين 
دليل به كاربران توصيه مي ش��ود رمز عبور تمام ايميل ها 
و شبكه هاي اجتماعي خود را در خيلي زود تغيير دهند، 
سيستم تاييد هويت دو مرحله اي را براي اكانت هاي خود 
فعال كنند و از به كار بردن رمزهاي عبور تكراري خودداري 
كنند. نكته قابل توجه اين است كه هرگز نام،  تاريخ تولد يا 
آدرس خود را براي رمز عبور تعريف نكنيد. معمولًا امروزه 
اكثر كاربران ش��بكه هاي اجتماعي پرطرف��داري چون 
اينستاگرام، پيام رسان تلگرام و ... فعاليت هاي بيشتري دارند 
در همين رابطه براي افزايش امنيت لپ تاپ توصيه مي شود 
كاربران براي ادامه  فعاليت هاي مجازي خود اكانت هاي با 
اسم اصلي خود استفاده نكنند و حتماً با اسم هاي غير اصلي 
)مستعار(، فعاليت كنند. به هيچ عنوان از اطلاعات حقيقي 
خود براي درس��ت كردن اين حساب ها مانند وارد كردن 
آدرس ايميل اصلي خود، استفاده نكنيد. در پايان مي توان 
به اهميت پش��تيبان گيري از فايل هاي مهم اشاره كرد. 
فايل هاي پشتيبان، نسخه اي از فايل هاي مهم شما هستند 
كه درجايي ديگري ذخيره  شده اند. اين فايل ها به عنوان يك 
نسخه پشتيبان از فايل هاي اصلي شما استفاده مي شوند و 
در صورت بروز هرگونه مشكلي با فايل هاي اصلي، مي توانيد 
از فايل هاي پشتيبان استفاده كنيد. درواقع پشتيبان گيري 
از فايل هاي مهم، به شما اطمينان مي دهد كه در صورت 

بروز هرگونه مشكل، فايل هايتان را از دست نخواهيد داد.
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مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: روز دوشنبه مورخ 1402/07/24 ساعت 15 
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: روز شنبه مورخ 1402/08/06 ساعت 14
زمان بازگشایی پاکتها: ساعت 14 روز یکشنبه مورخ 1402/08/07

مبلغ برآورد مناقصه: 19.000.000.000 )نوزده میلیارد(ریال
مبلغ تضمین شرکت در فرآیند مناقصه 950.000.000)نهصد و پنجاه میلیون( ریال می باشد.

شرکت کنندگان می بایست علاوه بر بارگذاری در سامانه س�تاد، اصل ضمانتنامه را تا روز شنبه مورخ 
1402/08/06  س�اعت14 به آدرس ذیل تحویل نمایند در غیر این صورت پاکت پیشنهاد قیمت بررسی 

نخواهد شد.
آدرس:کرمانشاه، باغ ابریشم، پردیس دانشگاه رازی، سازمان مرکزی، طبقه همکف، اداره امور قراردادها

شماره تماس: 083-34274507 

شماره ارشادي : 2169/م الف/12

مورخ :1402/07/19

نشست رسانه اي چهارمين رويداد 
ملي عصر اميد در حوزه تخصصي 

هوش مصنوعي و اينترنت اشيا

نشست رس��انه اي چهارمين رويداد ملي عصر اميد در 
حوزه هوش مصنوعي و اينترنت اش��ياء با حضور دكتر 
حسين كلانتري دبير هيات امنا و رييس دانشگاه آزاد 
اسلامي اس��تان البرز در محل س��الن جلسات حوزه 
رياست واحد كرج برگزار گرديد. به گزارش روابط عمومي 
دانشگاه آزاد اسيلامي واحد كرج دكتر حسين كلانتري 
ضمن تبريك به مناسبت آغاز سال تحصلي و بازگشايي 
مدارس و دانشگاه ها و تشكر از فعالين بخش رسانه گفت: 
دانشگاه آزاد اسلامي استان البرز اولين دانشگاهي است 
كه دانشكده هوش مصنوعي را تأسيس نموده و در حال 
حاضر اين دانشكده با شش هزار دانشجو در ۲۴ رشته 
متنوع در اين حوزه فعاليت دارد و امس��ال هم ۲ رشته 
بازي هاي رايانه اي و هوش مصنوعي و رباتيك در مقطع 

كارشناسي ارشد به اين دانشكده افزوده شده است. 
وي عنوان نمود: در راستاي بيانات مقام معظم رهبري 
كه ايران بايد در زمره ۱۰ كش��ور برت��ر در حوزه هوش 
مصنوعي باشد و بر همين اساس رويداد ملي عصر اميد 
در بازه زماني ۲۲ لغايت ۲۵ مهر به ميزباني دانشگاه آزاد 
اس��لامي واحد كرج برگزار مي گردد. كلانتري با اينكه 
سه دوره قبلي اين رويداد در تهران، عسلويه و سيرجان 
برگزار شده است؛ گفت: امروز كمتر كسي است كه به 
اهميت هوش مصنوعي واقف نباش��د اين رويداد يكي 
از مهم ترين رويدادهاي علمي كشور است كه ميزباني 
چهارمين دوره آن به البرز سپرده شده است، به همين 
دليل اين رويداد براي استان البرز اهميت زيادي دارد. 
دبير هيات امنا و رييس دانش��گاه آزاد اسلامي استان 
البرز خاطرنش��ان كرد: اين رويداد در قالب ۱۵ كميته  
تخصصي و با حضور ۲۰۰ شركت دانش بنيان در حوزه 
هوش مصنوعي برگزار خواهد شد. تاكنون ۳۸۵ چكيده 
مقاله و از اين تعداد ۲۸۰ مقاله اصلي دريافت شده كه 
۹۱ مقاله پذيرش و ۷۵ مقاله در حال نهايي شدن است. 
كلانتري ادامه داد: شركت هايي كه در اين همايش علمي 
شركت كنند مي توانند با بخش هاي مختلف استان از 
جمله صنايع ارتباط برقرار كرده و تحول آفرين باشند. اين 
استاد تمام دانشگاه اظهار داشت: از خروجي اين رويداد 
مي توان به چند مورد اصلي اشاره نمود و اينكه در ابتدا با 
كمك مجموعه استانداري البرز، كميته هم آفريني البرز 
هوشمند مي تواند سال هاي سال ادامه داشته باشد تا 
استان را در حوزه هوشمند سازي تقويت كند. نكته ديگر 
تدوين نقشه راه هوشمند سازي و بحث فراجهاني كردن 
استان مي باش��د كه مي توان به شبكه هوشمند سازي 
سراسري و صندوق نوآوري هوش مصنوعي، ايجاد مركز 
مطالعات و تحقيقات هوش مصنوعي با كمك معاونت 
علمي و فناوري رياست جمهوري اشاره نمود.  در ادامه 
اين نشست عليرضا نيك روان رييس دانشكده هوش 
مصنوعي دانش��گاه آزاد البرز هم با بيان اينكه از هوش 
مصنوعي به عنوان انقلاب صنعتي دوم ياد مي شود؛ گفت: 
هدف از برگزاري اين رويداد با محوريت هوش مصنوعي 
فرهنگ س��ازي و آشنايي بخش هاي مختلف كشور با 
هوش مصنوعي است بنابراين سعي كرديم در اين رويداد 
همه شركت هاي دانش بنيان از كل ايران را كه در زمينه 
هوش مصنوعي فعال هستند دعوت كنيم تا استان البرز 
هم از توانمندي هاي آنان بهره مند شود. در اين رويداد ۴ 
روزه، ۲ روز كنفرانس تخصصي هوش مصنوعي برگزار 
خواهد شد. براين اساس اين رويداد براي استان البرز حائز 
اهميت محسوب مي شود، چراكه بيش از ۲۰۰ شركت 

دانش بنيان در اين رويداد حضور خواهند يافت.



تعادل|
اقتصاد ايران براي س��ومين ماه پياپي در س��ال ۱۴۰۲ 
براس��اس جديدترين اظهارات فعالان اقتصادي با افت 
صادرات و فروش داخلي كس��ب و كارها روبرو اس��ت. 
ارزيابي ها نش��ان مي دهد، ش��امخ كل در شهريور روي 
عدد 5۴.3۴ نشس��ته، اما ش��اخص ميزان فروش روي 
عدد ۴9.93 متوقف شده است. در حالي كه از نگاه بخش 
خصوصي برخي شاخص هاي كسب و كار بهبود يافته 
است، اما هنوز در حوزه »صادرات و فروش، تأمين مواد 
اوليه، سرمايه در گردش و استخدام نيروي كار متخصص« 
بنگاه هاي اقتصادي نگران كننده است. اطلاعات حاصل 
از نظرس��نجي از فعالان اقتصادي در شهريورماه نشان 
مي دهد كه در اين ماه، مساله تأمين مواد اوليه و قيمت 
فزاينده آن همچنان از مسائل اساسي بخش صنعت بوده، 
مشكل كمبود نقدينگي براي تأمين سرمايه در گردش 
موردنياز شركت ها و مشكلات مربوط به پيمان سپاري 
ارزي، در تضعيف بخش توليد نقش��ي اساس��ي داشته 
و عدم تمايل نيروي انس��اني متخصص به اش��تغال، به 
مشكلي فراگير در اقتصاد )به ويژه بخش صنعت( تبديل 

شده است.

   جزييات شاخص صنعت
آخرين نظرسنجي گردآوري ش��ده، نشان مي دهد كه 
ش��اخص تركيبي مديران خريد براي كل اقتصاد ايران 
در شهريورماه 5۴.3۴ در مقايسه با مردادماه )۴9.97( 
افزايش يافته و بيشترين ميزان چهارماهه اخير را به ثبت 
رسانده اس��ت. پس از سه ماه انقباض شديد در تقاضاي 
مشتريان، شاخص ميزان سفارشات جديد )55.۰۲( در 
شهريورماه افزايش داشته، اگرچه تقاضاي بخش صنعت 
همچنان با كاهش روبرو است. باوجود بهبود در شرايط 
توليد و انتظارات خوش بينانه كسب وكارها براي ماه آينده، 
شاخص ميزان اس��تخدام و به كارگيري نيروي انساني 
)۴8.۲۰( در ش��هريورماه كاهش داش��ته و به كمترين 
ميزان هشت ماهه اخير رسيده است. عليرغم بهبود تقاضا 
در مقايسه با ماه قبل، بسياري از كسب وكارها با كمبود 
نيروي كار به دليل عدم تمايل نيروي انساني به اشتغال و 

مهاجرت نيروي كار متخصص روبرو هستند.
ش��اخص ميزان صادرات كالا و خدمات )۴8.77( براي 
دومين ماه متوالي روند كاهش��ي داشته است. بر اساس 
نظرات فعالان اقتص��ادي، محدوديت ه��اي صادراتي 
ازجمله مشكلات مربوط به پيمان سپاري ارزي از يك سو 
و كاهش صادرات شهريورماه به خصوص در مرز عراق از 
سوي ديگر )به ويژه در بخش صنعت( بر ادامه اين روند 
كاهشي تأثيرگذار بوده اس��ت. همچنان ميزان فروش 
كسب وكارها كاهشي است، به طوري كه شاخص ميزان 
فروش كالا و خدمات )۴9.93( براي سومين ماه پياپي 

كمتر از 5۰ گزارش شده است. در شرايطي كه شاخص 
قيمت خريد مواد اوليه و لوازم خريداري شده )68.86( 
در شهريورماه، شدت افزايش كمتري داشته و كمترين 

مقدار ۱3 ماهه اخير را ثبت كرده است.
به نظر مي رسد شركت ها به دنبال كاهش تقاضا و فروش 
ماه هاي گذشته، سرعت افزايش قيمت فروش خود را، به 
ميزان كمتري، نسبت به ماه گذشته افزايش دادند تا تأثير 
مثبتي در تقويت تقاضا به همراه داشته باشد. به طوري كه 
شاخص قيمت محصولات توليدشده و خدمات ارايه شده 
)53.5۰( نيز كمترين مقدار ۱3 ماهه از شهريور ۱۴۰۱ 
را به ثبت رسانده است. انتظارات نسبت به بهبود فعاليت 
كس��ب وكارها در مهرماه با ثبت عدد 7۰.5۰، سومين 
بيشترين مقدار خود را طي ۴8 دوره اجراي طرح به ثبت 
رسانده اس��ت. اگرچه اين خوش بيني فعالان اقتصادي 
در بس��ياري از ماه ها به دليل نوس��انات زياد و غيرقابل 
پيش بيني بودن و بي ثباتي ش��رايط اقتصادي مطابق 
انتظار پيش نمي رود. بر اساس داده هاي به دست آمده از 
بنگاه هاي صنعتي، شامخ صنعت در شهريورماه با ثبت 
عدد 5۰.6۲ نسبت به ماه قبل بهبود داشته و در محدوده 
مرزي 5۰ قرار گرفته اس��ت، اگرچه مقدار ش��اخص در 
مقايسه با شهريورماه سال هاي گذشته كمتر گزارش شده 

است. در اين ماه، مولفه هاي اصلي ميزان سفارشات جديد 
مشتريان و موجودي مواد اوليه خريداري شده، كمتر از 
5۰ محاسبه شده اند و كاهش در شامخ صنعت، عمدتاً به 

دليل كاهش رشد ميزان سفارشات است.

   كاهش فروش و صادرات
شاخص مقدار توليد محصولات )5۱.95( بعد از دو ماه 
كاهش متوالي، در شهريورماه اندكي افزايش داشته 
اگرچه مقدار شاخص در مقايسه با شهريور سال هاي 
قبل كمتر است؛ درحالي كه فشارهاي تورمي پياپي 
منج��ر به كاهش ق��درت خريد و تضعي��ف تقاضاي 
مشتريان شده اس��ت، به طوري كه ميزان سفارشات 
جديد مش��تريان )۴7.8۲( براي س��ومين ماه پياپي 
كاهش��ي است كه نش��ان دهنده ادامه ركود تقاضاي 

بخش صنعت است.
در عين حال، شركت ها براي تأمين مواد اوليه موردنياز به 
دلايلي مانند تشديد مشكلات ناشي از كمبود نقدينگي 
همچنان با مش��كل روبرو هستند به طوري كه شاخص 
موجودي مواد اوليه )۴7.۰۰( براي سومين ماه متوالي 
كاهشي است. ش��اخص ميزان استخدام با عدد 5۰.۲۰ 
به كمترين مقدار ۱7 ماهه خود از ارديبهش��ت ۱۴۰۱ 

)به غيراز فروردين ماه( رسيده است. شرايط تورمي باعث 
شده اس��ت تا نيروي كار متخصص تمايلي به اشتغال 
در واحدهاي توليدي نداش��ته باشد و در جست وجوي 

موقعيت هاي ديگر يا مهاجرت هستند.
علاوه بر تقاضاي ضعيف مش��تريان داخل��ي، صادرات 
نيز به دليل مش��كلات ناش��ي از نحوه رفع تعهد ارزي و 
محدوديت هاي صادراتي در مرز عراق در ش��هريورماه 
كاهش داش��ته و ش��اخص ميزان صادرات كالا با عدد 
۴5.63، ضعيف تري��ن عملك��رد هش��ت ماهه اخير از 

بهمن ماه )به غيراز فروردين ماه( را به ثبت رسانده است.
كاهش تقاضاي داخل و كاهش صادرات و فروش خارجي 
باعث شده تا ش��اخص ميزان فروش محصولات با عدد 
۴5.37 همچنان براي سومين ماه پياپي كاهشي باشد. 
به عقيده فعالان اقتصادي، فش��ارهاي تورمي منجر به 
تقاضاي ضعيف مشتريان و در نتيجه كمبود نقدينگي و 

مواد اوليه شده است.
علاوه بر اين اتخاذ قوانين س��ليقه اي و غيركارشناسانه 
ازجمله تعهد ارزي، خروج صنايع فلزي و كاني غيرفلزي 
از بورس كالا، قيمت گذاري هاي دس��توري در برخي از 
بخش ها و قطعي هاي مكرر برق در تابستان، همچنان 
در كاهش شامخ طي ماه هاي اخير تأثيرگذار بوده است.
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قاليباف پشت شوراي رقابت 
درآمد

رييس مجلس در جلسه علني از نهاد تنظيم گر شوراي 
رقابت در بح��ث خودرو دفاع كرد. مخاطب س��خنان 
محمدباقر قاليباف، وزير صمت دولت سيزدهم بود كه 
خواستار در اختيار گرفتن قيمت گذاري خودرو شده بود.

رييس مجلس در جريان بررسي بندي از لايحه برنامه 
درباره ايجاد نهاد تنظيم گر توسط شوراي رقابت، گفت: 
در جلسه س��ران ش��وراي عالي هماهنگي اقتصادي 
پيشنهاد اين بود كه ش��وراي رقابت بر قيمت گذاري 
دخالت نكند. ما آن زمان چندين جلس��ه با وزير وقت 
داشتيم و مخالف اين موضوع بوديم. چون اگر بازار رها 
شود و قيمت گذاري صورت نگيرد وضعيت نابساماني 
خواهد ش��د. اين س��خنان قاليباف را مي توان دفاع از 
شوراي رقابت در مقابل انتقاد ضمني وزير صمت از اين 
نهاد تنظيم گر دانست. رييس مجلس ادامه داد: از وقتي 
شوراي رقابت كنار رفت وضعيت بازار خودرو اينجوري 
شد. شوراي رقابت اشكالاتي داشت كه ما گفتيم اصلاح 
شود اما آن زمان به اين موضوع توجهي نكردند. قاليباف 
با اشاره به ماده 59 اصل ۴۴ گفت: اين ماده از اصل ۴۴ 
تنظيم گري انحصار طبيعي و قانوني را تعريف كرده است 
و اختيارات و مجوزهايي به شوراي رقابت داده است لذا اگر 
قيمت گذاري در خودرو مي شود بر اساس انحصارها است 
وگرنه حق دخالت ندارد. شوراي رقابت در بررسي هاي 
خود تشخيص مي دهد كه كدام موضوع انحصار است و 
كدام نيست. كسي نمي تواند شوراي رقابت را حذف كند 
و ما هم نمي توانيم براي شوراي رقابت تعيين تكليف 
كنيم مگر اينكه بخواهي��م قانون عوض كنيم. رييس 
مجلس در ادامه سخنان خود نحوه مديريت شركت هاي 
خودروساز را نيز مورد نقد قرار داد و گفت. بيشتر اعضاي 
شوراي رقابت دولتي هستند، چرا دولت تا 6 درصد سهام 
مديريت خودروسازها را در دست گرفته و اين وضعيت 
نابساماني را شاهديم. اين اظهارات رييس مجلس، پيام 
روشني براي وزارت صمت و شخص وزير صمت دارد. 
عباس علي آبادي روز گذشته به طور تلويحي از حضور 
شوراي رقابت در پروسه قيمت گذاري خودرو گلايه كرده 
بود. وزير صمت ادعا داشت قيمت گذاري خودرو بايد به 
راس هرم وزارت صمت س��پرده شود. به نظر مي رسد 
جنگ بر سر حذف يا بقاي شوراي رقابت همچنان ادامه 
دارد. اما آنچه در بحبوحه اين بحث ها مورد بي توجهي 
قرار مي گيرد، وضعيت بغرنج دو خودروساز بزرگ كشور 
است. آمارهاي منتشر شده از سوي ايران خودرو و سايپا 
در سايت كدال س��ازمان بورس نشان مي دهد تا پايان 
بهار امسال در مجموع حدود ۱۴۰ هزار ميليارد تومان 
زيان انباش��ته در صورت هاي مالي خودروسازان درج 
شده است. بهتر اس��ت مجلس و دولت به جاي تداوم 
بحث به تصميمي واحد درباره صنعت خودرو برسند، 
تا ش��ركت هاي خودروساز هر چه س��ريع تر از باتلاق 

زيان دهي خارج شوند.

»مخبر« براي واردكنندگان برنج 
خط و نشان كشيد

محمد مخبر معاول اول رييس جمهور گفت: واردات و 
توزيع برنج خارج��ي تا زماني كه يك گرم برنج داخلي 
در انبارهاي كشاورزان باشد؛ تخلف است و با متخلفان 
برخورد مي ش��ود. حدود دو ماه قبل ب��ود كه به دنبال 
پيگيري هاي كشاورزان برنج كار دولت تصميم گرفت 
واردات برنج را منوط به خريد از داخل كند. اين تصميم 
دولت ب��ه اين دليل بود كه برنج هاي س��ال گذش��ته 
كشاورزان تا همين چند ماه قبل در انبارهاي برنج كاران 
ايراني مانده بود و دولت نمي خواست اين اتفاق دوباره 
تكرار ش��ود.  ماجرا به دوسال قبل بر مي گردد. دو سال 
قبل به دليل تصميم نادرست وزير وقت جهادكشاورزي 
واردات برنج محدود ش��د. همين موضوع باعث ش��د، 
قيمت برنج خارجي و به تبع آن برنج ايراني رشد كند. 
رشدي كه تا س��ال ۱۴۰۱ هم ادامه يافت. حتي وقتي 
وزارت كش��اورزي تصميم به واردات انبوه برنج گرفت؛ 
قيمت ها اصلاح نشد و فقط برنج كشاورزان در انبارها 
ماند. چون قيمت آن چند برابر قيمت برنج هاي وارداتي 
بود. فراواني برنج در انبارها صداي كشاورزان را درآورد. 
در نهايت هم استانداري ها براي آرام كردن وضع موجود 
از واردكنندگان برنج خواستند كه برنج كشاورزان را با 
قيمت توافق��ي بخرند. قيمتي كه از قيمت اصلي برنج 
كمتر بود. سياس��تي كه درنهايت تبديل به قانون شد. 
اما ظاهرا مشكلات برنج كاران پايان نيافته است. محمد 
مخبر معاون اول رييسي هم براي حل و فصل مشكلات 
باقي مانده در جلسه اي با حضور استانداران سه استان 
شمالي، وزير جهادكشاورزي و نمايندگان كشاورزان 
دستورات ويژه اي براي حل مشكل برنج كاران داد. در اين 
جلسه مخبر اعلام كرد: مادامي كه يك گرم برنج داخلي 
در انبارهاي كشاورزان وجود دارد، واردات و توزيع برنج 
خارجي تخلف محسوب مي شود و دستگاه هاي نظارتي 
با افراد خاطي و متخلفين در اين زمينه برخورد خواهند 
كرد. سياستي كه به گفته فعالان حوزه برنج مي تواند بازار 
برنج را در آينده نه چندان دور بهم بريزد. با اين حال مخبر 
از وارد كنندگان برنج خواست به جاي واردات، محصول 
توليدكنندگان و كشاورزان داخلي را خريداري كنند و 
دولت نيز از آنان حماي��ت خواهد كرد. او در واكنش به 
موضوع فرسوده بودن ماشين آلات برنج كاري كه از سوي 
نمايندگان بخش خصوصي مطرح شد هم گفت: دولت 
اعتباراتي را به منظور حمايت از كشاورزان و شاليكاران 
در راستاي بازسازي و نوسازي ماشين آلات شاليكوبي 
اختصاص خواهد داد. مخبر همچنين از بررسي موضوع 
تعيين خط اعتباري براي خريداران برنج داخلي خبر 
داد و افزود: اين موضوع در بانك مركزي مورد بررس��ي 
قرار خواهد گرفت تا در صورت امكان خط اعتباري در 
نظر گرفته شود. مخبر اس��تانداران سه استان شمالي 
كشور را مكلف كرد: براي فروش برنج كيفي باقي مانده 
در انبارهاي كشاورزان و ساير محصولات كشاورزي و 
باغي، راهكارهاي تس��هيل صادرات اين محصولات را 
بررسي كنند تا از طريق منابع حاصل از صادرات، بخشي 

از مطالبات كشاورزان تامين شود.

بازگشايي سامانه براي ۳۰ هزار 
متقاضي خودرو وارداتي

س��امانه يكپارچه عرضه خودروه��اي وارداتي از امروز 
براي 3۰ ه��زار نفر كه در اس��فند ماه ثبت ن��ام كرده 
بودند بازگش��ايي ش��ده كه البته به نظر مي رسد فعلا 
صرفا مش��خصات فني خودروها در سامانه بارگذاري 
شده اس��ت. اسفند ماه پارسال 3۴ هزار نفر براي خريد 
خودروي وارداتي با مسدود كردن 5۰۰ ميليون تومان 
در حساب سازمان حمايت، ثبت نام كردند. به اين افراد 
وعده داده شده بود كه بخشي از خودروها تا پايان سال 
۱۴۰۱ و بخشي ديگر نهايتاً تا خرداد ماه ۱۴۰۲ تحويل 
داده خواهد ش��د. با اين حال به دليل تأخير در تحويل 
خودروها، ۴ هزار نفر از خريد خودروي وارداتي انصراف 
دادند و 3۰ هزار نفر در صف خريد باقي ماندند. ديروز و 
پس از گذشت تقريباً 8 ماه وزارت صمت اعلام كرد كه 
آمادگي تحويل خودروهاي وارداتي را دارد و س��امانه 
https: // يكپارچه عرضه خودروهاي وارداتي به آدرس

saleauto.ir را بازگشايي كرد. مهدي ضيغمي مجري 
طرح واردات خودروي وزارت صمت در اين ارتباط به مهر 
گفت: در اين نوبت سامانه صرفاً براي همان 3۰ هزار نفري 
كه در اسفند ماه ثبت نام كرده بودند فعال شده است. البته 
مهدي تقدسي مدير سامانه يكپارچه نيز به مهر اعلام 
كرد كه در حال حاضر صرفاً مشخصات فني و دفترچه 
راهنماي خودروهاي قابل عرضه در سامانه بارگذاري 

شده و زمان ثبت نام قطعي به زودي اعلام مي شود.

صادرات فرش ايران در كما
بازار فرش دستباف ايران دست رقبا افتاد. آمارها حكايت 
از اين دارد كه ايران كه در سال ۲۰۱۱ رتبه اول تجارت 
فرش دستباف را در اختيار داشت سال ۲۰۲۲ به جايگاه 
ششم بسنده كرد. بررسي روند صادرات فرش دستباف 
ايران طي دهه گذشته )سال هاي ۱39۱ تا ۱۴۰۱( از روند 
نزولي صادرات اين محصول حكايت دارد. بر اساس آمار 
گمرك ارزش صادرات فرش دس��تباف ايران از ۴۲7.3 
ميليون دلار در سال ۱39۱ به 5۰.7 ميليون دلار در سال 
۱۴۰۱ رسيده است. بررسي روند صادرات فرش دستباف 
نشان مي دهد متوسط رشد سالانه ارزش صادرات فرش 
دس��تباف ايران در بازه زماني مورد بررس��ي منفي ۱9 
درصد بوده است. سهم صادرات فرش دستباف ايران از 
كل صادرات غيرنفتي، از ۱.3 درصد در س��ال ۱39۱ به 
۰.۰9 درصد در سال۱۴۰۱ رسيده است. در بازه زماني 
مورد بررسي كمترين رقم صادرات محصول مزبور مربوط 
به س��ال ۱۴۰۱ بوده و بيش��ترين رقم صادرات به سال 
۱396 اختصاص دارد. آمار حاكي از نابساماني و تضعيف 
فرش دستباف ايران در بازار جهاني است. موضوع مهم و 
تاثيرگذار در روند كاهش سهم جهاني فرش دستباف 
ايران، نه ركود اقتصادي، بلكه به وجود آمدن رقباي جديد 
توليدكننده و تبليغات جهاني و گاهي توانمندي هاي 
توليدي با داشتن هزينه توليد پايين برخي از كشورهاي 
رقيب است. موضوعي كه هم اكنون »هند«، »پاكستان«، 
»نپال« و »چين« از اين مزيت نسبي براي توليد در مقابل 
ايران برخوردارند.  بر اساس آمار سازمان تجارت جهاني 
و به گزارش اتاق بازرگاني تهران، طي سال هاي ۲۰۱۱ تا 
۲۰۲۲ در بازار تجارت جهاني فرش دستباف به صورت 
ميانگين بيش از ۱5۰ كش��ور صادركننده وجود دارد. 
طي س��ال ۲۰۲۲ كش��ورهاي »هند« با 3۱۰ ميليون 
دلار و س��هم حدود 3۰.3 درصد از كل صادرات فرش، 
»چين« با93.۱ ميليون دلار و سهم حدود 9.۱ درصد 
از كل صادرات فرش و »مص��ر« با 89.8 ميليون دلار با 
سهم حدود 8.8 درصد از كل صادرات سه كشور عمده 
در صادرات فرش دستباف طي سال هاي مزبور بوده اند. 
پس از اين كش��ورها »نپال« با سهم حدود 8.3 درصد، 
»پاكستان« با سهم حدود 7.7 درصد و ايران با سهم 7.۴ 
درصد از كل صادرات فرش دستباف جهان در رتبه هاي 
بعد ي قرار مي گيرند . 7۱.5 درصد از كل صادرات فرش 
دستباف جهان توسط اين شش كشور تامين مي شود. 
آمارها حاكي از اين است كه ايران در سال۲۰۱۱ حدود 
۲5.5 درصد از عرضه فرش دستباف در بازارهاي جهاني 
را به خود اختصاص داده كه بيش��ترين متوسط سهم 
سالانه جهاني از بازار فرش را در دوره ۲۰۲۲-۲۰۱۱ دارا 
بوده است. سهم ايران از صادرات فرش دستباف در دوره 
زماني مورد بررسي كاهش يافته و از ۲5.5 درصد به 7.۴ 
درصد رسيده است. برعكس سهم رقباي ايران ازجمله 
هند، چين، نپال و پاكستان در حال افزايش بوده است. 
به طوري كه كشور هند توانست سهم خود را از ۱5 درصد 
در س��ال ۲۰۱۱ به 3۰.3 درصد در سال ۲۰۲۲ افزايش 
دهد و اين امر مي تواند زنگ خطري براي صنعت فرش 
دستباف ايران باشد. البته بايد عنوان كرد كه صادرات 
هند تغيير قابل قابل توجهي نداش��ته و دليل افزايش 
س��هم هند از بازار صادرات جهاني، كاهش قابل توجه 
صادرات ايران بوده است. براساس آمار گمرك در سال 
۱۴۰۱ كشورهاي »آلمان« با سهم حدود ۱7.6درصد، 
»امارات متحده عربي« با س��هم حدود ۱7.۲ درصد و 
كشور »چين« با سهم حدود ۱6.۲ درصد و »پاكستان« با 
سهم حدود 6 درصد از ارزش كل صادرات فرش دستباف 
عمده مقاصد صادراتي اين محصول بوده اند. طي همين 
سال كشورهاي »چين«، »استراليا« و »هند« به ترتيب با 
سهم حدود 3.9 درصد، 3.8 درصد و 3.7 درصد از ارزش 
كل صادرات فرش در رتبه هاي بعدي عمده كشورها ي 
صادرات ي فرش ايران قرار مي گيرند . در مجموع مي توان 
گفت 7۰ درصد فرش دستباف ايران از حيث ارزش به 
اين هفت كشور صادر مي شود. يكي از بهترين شيوه هاي 
ارتقاي جايگاه فرش ايران در سطح بين المللي شناسايي 
بازارهاي ه��دف اين صنعت با هدف توس��عه تجارت 
خارجي و صادرات اس��ت. چراكه فراتر از توانمندي ها و 
پتانسيل هاي هر كش��ور در توليد و صدور كالاها نقش 
بازارهاي صادراتي و بازارهاي هدف حائز اهميت فراواني 
است. عدم درك پتانسيل هاي يك كشور و عدم تشخيص 
بازارهاي هدف مناسب، همواره فرصت هاي زيادي را از 
صادركنندگان گرفته است. برخي از كشورهاي هدف 
فرش دستباف ايران مانند آلمان و امارات طي سال هاي 
گذشته به عنوان محلي براي صادرات مجدد فرش هاي 
دستباف مطرح شده اند كه بخش زيادي از واردات فرش 

خود را مجددا به كشورهاي ديگر صادر مي كنند.

بنگاههايتوليديبهخوابزمستانيميروند؟

نگراني صنعت از ۴ جهت
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دليل عمده متروكه شدن كالاها
تعادل| 

»دريافت ۲.5 درصد از ارزش س��يف كالا توسط سازمان 
جمع آوري و فروش اموال تمليكي در هنگام ابطال اظهارنامه 
و اعاده كالاي متروكه« در دس��توركار كميته حمايت از 
كسب وكار اتاق ايران قرار گرفت. مسوولان گمرك بر اين 
باورند كه دريافت هزينه قانوني ۲.5 درصد، ابزار اقتصادي 
كارآمدي براي جلوگيري از فساد و سوءاستفاده برخي از 
اشخاص است كه به قصد احتكار باعث اختلال در تعيين 
تكليف كالا مي شوند. در چنين شرايطي وقتي صاحب كالا 
براي ترخيص كالا مراجعه مي كند، كالا به سازمان اموال 
تمليكي ارجاع داده ش��ده و براي بازگشت به گمرك بايد 
كارمزدي مع��ادل ۲.5 درصد ارزش ريالي كالا را پرداخت 
كند. در مقابل، فعالان اقتصادي مي گويند: مشكل اصلي 
متروكه شدن كالا مشكل ارزي است. بانك مركزي كار خود 
را به موقع انجام نمي دهد و كالا در گمرك متروكه مي شود.

به گفته آنها، بخش زيادي از هدايت كالاها به سمت املاك 
تمليكي ناشي از پروسه اشكال دار ترخيص كالا و كمبود 
ارز اس��ت. در واقع بيش از 9۰ درصد اين ماجرا ناش��ي از 

تخصيص ارز است.

   چرا كالاها رسوب مي كنند؟ 
فعالان اقتصادي حوزه واردات بر اين نكته تأكيد كردند كه از 
ابتداي سال گذشته مبناي محاسبه ارزش ريالي كالاها در 
گمرك از ۴۲۰۰ تومان به نرخ ETS تغيير كرده و در نتيجه 
كارمزدهاي دريافتي سازمان اموال تمليكي نيز به شكل 
قابل توجهي افزايش يافته است. به باور آنها، اطاله فرآيند 
ترخيص كالا و تحمي��ل هزينه مضاعف بر صاحبان كالا، 
عدم تناسب بين خدمات انجام شده با هزينه هاي دريافتي 
از صاحبين كالا، مغايرت موجود ميان متروكه شدن كالا 
و تبصره 3 ماده ۲۴ قانون امور گمركي و عدم تناسب بين 
مدت زمان متروكه شدن كالا با هزينه هاي انجام شده از 
مهم ترين مشكلات اين مقرره است. علي ميرعبدالله، رييس 
هيات مديره انجمن كارگزاران گمركي تهران، در ادامه اين 
نشست، گفت: اين پيشنهاد اضافه شود كه از سوي گمرك 
وقتي كالا را صاحب كالا اظهار مي كند به منزله اين باشد 
كه محدوديت هاي اوليه برداشته شده و اسناد آن توسط 
فروشنده خارجي آزاد شده است. داود رنگي، نايب رييس 
كميسيون واردات هم معتقد بود: مشكل اصلي متروكه 
شدن كالا مشكل ارزي است. بانك مركزي كار خود را به 
موقع انجام نمي دهد و كالا در گمرك متروكه مي ش��ود. 
محمدرضا فاروقي، رييس اتحاديه كارگزاران گمركي هم 
گفت: ما با كالايي كه بدون ثبت سفارش آمده كاري نداريم. 
اگر چه ثبت سفارش مجوز ورود است اما به خاطر اين قانون 
موخر در قانون مبارزه با قاچاق ما اجازه ترخيص كالا را بدون 

اطلاعات منشأ ارز نمي توانيم بدهيم. پس در حال حاضر اين 
مجوز تلقي مي شود و با اختياراتي كه شوراي عالي امنيت 
ملي دارد در لواي ثبت س��فارش ج��زو مجوزهايي تلقي 
مي شود كه بدون آن اجازه ترخيص را نمي توانيم بدهيم. 
پس به اين جمع بندي برسيم كه اگر ثبت منشأ اطلاعات 
ارز راجع به اختيارات ش��وراي امنيت ملي مصوبه اي كه 
صادر شده منطبق به تبصره 3 ماده 7 قانون مبارزه با قاچاق 
كالا سال ۱۴۰۰ مشمول تبصره 3 ماده ۲۴ مي شود اين را 
جزو مجوزها در نظر بگيريد. يا يك استفساريه از معاونت 
حقوقي رياست جمهوري يا مصوبه شورا كه لازم الاجراست، 

تا 9۰درصد مشكلات را حل مي كند.

   پروسه ترخيص اشكال دارد 
نماينده س��ازمان اموال تمليكي هم معتقد بود: قيد ۲.5 
درص��د بازدارندگي دارد كه صاح��ب كالا آن را به راحتي 
متروكه نكند؛ اما كاهش به ۱.5 درصد اين بازدارندگي را 
از بين مي برد. به گفت��ه او به همين دليل مجمع عمومي 
اين سازمان با اين پيشنهاد مخالفت كرد. غلامي گفت: روز 
گذشته در جلسه اي بوديم كه معاون اول رييس جمهور 
پيش��نهاد افزايش اين ۲.5 به ۱۰ درصد را مطرح كرد كه 
البته با مخالفت ما مواجه شد. چرا كه معتقديم اين افزايش، 
تورم كالاي وارداتي را موجب خواهد ش��د. لذا تأكيد ما بر 
باقي ماندن اين ۲.5 درصد است. محمد اسكندري، مدير 
دبيرخانه ش��وراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي 
نيز گفت: بخش زيادي از هدايت كالاها به سمت املاك 
تمليكي ناشي از پروسه اشكال دار ترخيص كالا و كمبود 
ارز اس��ت. در واقع بيش از 9۰ درصد اين ماجرا ناش��ي از 

تخصيص ارز است.

   دولت نگاه ضد تجاري دارد 
محمدباقر الفت معاون قوه قضاييه نيز با بيان اينكه به نظر 

مي آيد دولت نگاه ضد تجاري دارد، ادامه داد: ظاهراً دولت 
براي فعالين در اين حوزه اهميتي قائل نيست كه اين اتفاق 
بدي است. اينكه تعدادي افراد متقلب كه براي منافع خود 
كالا را ترخيص نمي كنند را نبايد به همه تجار تعميم دهيم. 
اگر حرمت گ��ذاري در قوانين را براي تجار قائل نش��ويم 
اقتصاد و تجارت آسيب خواهد ديد. او با تأكيد بر افزايش 
سرعت ترخيص كالا در گمرك، بيان كرد: بايد روان سازي 
كار توسط گمرك و اجزاي آن انجام شود. اگر گره اي ايجاد 
كرديم كه ترخيص را با مش��كل مواجه مي كند بايد اين 
گلوگاه ها برداشته شوند. الفت افزود: اخذ ۲.5 درصد كمكي 
به تجارت ما نمي كند. ما مي خواهيم به تجارت كمك كنيم. 
اگر قرار باشد از محل قصور تجار براي دولت درآمد ايجاد 
كنيم و مرتب آنها را جريمه كنيم، اين وضعيت نامطلوب تر 
خواهد شد. رس��وب كالا تبعات زيادي براي كشور دارد و 
شركاي خارجي را فراري مي دهد. بايد وضعيت رسوب را 
از بين ببريم كه به واقع لكه ننگي براي تجارت ماست. او با 
تأكيد بر اصلاح فرآيندي ترخيص كالا در گمرك، تصريح 
كرد: اين اصلاح از جنبه هاي مختلف بايد انجام شود. اول 
اينكه بايد تاريخ مشخصي را براي اظهار كالا به گمرك و 
شروع قطع مرور زمان تعيين كرده و به همه ابلاغ كنيم. اين 
سه ماه بايد جايي قطع شود. متأسفانه سازمان املاك مرجع 
تشخيصي شده و اين خطرناك است. الفت افزود: اينكه از 
مرور زمان سه ماه به اضافه دو ماه حرف مي زنيم تلورانسي 
ندارد. در مورد تمام كالاهايي كه موضوع تجارت است بايد 
به اعتبار كالا اين زمان تلورانس داشته باشد و بتوان آن را 
كم و زياد كرد. او با طرح اين س��وال كه بايد در اين اصلاح 
فرآيندي مشخص شود چه كسي علت اصلي ماندگاري 
كالا اس��ت و چرا كالا متروكه ش��ده؟ گفت: چرا هميشه 
تاجر مقصر اين موضوع معرفي مي شود. دستگاه هايي كه 
كوتاهي مي كنند را بايد شناسايي كرد. بايد معلوم كنيم 
چرا كالا مانده و چه كسي مسبب آن است تا همان دستگاه 

۲.5 درصد را پرداخت كند. معاون قوه قضاييه ادامه داد: اگر 
دنبال تقويت بخش خصوصي هستيم چرا مزيت هاي نابجا 
براي ش��ركت هاي دولتي قائل مي شويم. خواهش من از 
معاون اول رييس جمهور اين است كه شركت هاي دولتي 
را نيز مشمول پرداخت اين ۲.5 درصد كند تا معلوم شود 
اين دستگاه ها چقدر در تجارت سهيم هستند. او تأكيد كرد: 
اين اصلاح فرآيندي و جزييات آن بايد به سرعت ارايه شود 

تا جامعه تجار بيش از اين آسيب نبينند.

   سه پيشنهاد براي رفع تعهد ارزي صادرات 
خدمات فني ومهندسي

بررسي رفع تعهد ارزي صادرات خدمات فني و مهندسي از 
محل واردات كالا نيز موضوع ديگري بود كه در دستور كار 
كميته حمايت از كسب وكار اتاق ايران قرار گرفت. مشكل 
صادركنندگان خدمات فني و مهندس��ي اين بود كه در 
سال هاي گذشته، فعالان اين حوزه ملزم به بازگشت ۱۰ 
درصد ارز مربوطه به سيستم بانكي بوده اند كه اين امر در 
بسته هاي سياس��ت هاي ارز حاصل از صادرات سال هاي 
۱397 تا ۱۴۰۰ و قانون بودجه سال ۱۴۰۱ لحاظ شده بود؛ 
اما صادركنندگان خدمات فني و مهندسي به دلايل عدم 
وجود زيرساخت ثبت صادرات خدمات فني و مهندسي 
در سامانه جامع تجارت و برخي ابهامات ديگر در قوانين و 

مقررات و رويه هاي اجرايي از اين تسهيل محروم بوده اند.
در اين رابطه اگرچه مصوبه كميته اقدام ارزي در راستاي 
امكان استفاده از واردات كالا و تجهيزات از محل صادرات 
خدمات مهندس��ي صادر ش��د؛ اما با توجه به پيچيدگي 
ش��رايط، صادرات خدمات فني و مهندسي همچنان در 
دست بررس��ي صدور تغييرات متناسب در سامانه جامع 
تجارت اس��ت و اصلاحات و تغييرات لازم آن هنوز اعمال 
نشده اس��ت.  بر اين اس��اس دبيرخانه كميته حمايت از 
كسب وكار سه پيشنهاد را مطرح كرد. پيشنهاد اول اين بود 
كه بانك مركزي و سازمان توسعه تجارت ظرف يك هفته 
بستر مورد توافق را راه اندازي كند تا در سامانه جامع تجارت، 
صادرات خدمات هم مانند صادرات كالا، كوتاژ صادراتي 
دريافت كند و از زمان ثبت اين كوتاژ تا ۴ ماه فرصت براي 
رفع تعهد ارزي براي صادركننده اين حوزه وجود داش��ته 
باشد. بر اساس پيشنهاد دوم، بايد صادركنندگان خدمات 
فني و مهندسي مستند به اخذ گواهينامه كميته ماده ۱9 
از الزام بازگشت به روش هاي عنوان شده رفع تعهد ارزي 
مستثني شوند. همچنين در پيشنهاد سوم مطرح شد كه 
صادركنندگان خدمات فني و مهندسي مستند به حداقل 
يك مورد گواهي كميته ماده ۱9 در 5 س��ال گذش��ته از 
شرايط تمديد 5 ساله كارت بازرگاني صادركنندگان نمونه 

بهره مند شوند.
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خبرروز

آمار جهاني كرونا؛ آلمان ركورددار فوتي هاي روزانه
بنابر آمار جهاني »ورلدامُتر«، مجموع مبتلايان به كرونا )كوويد۱۹( در كشورهاي مختلف به بيش از ۶۹۶ ميليون و ۴۴۰ هزار 
و ۷۱۹ نفر رس��يده و تاكنون مرگ شش ميليون و ۹۲۵ هزار و ۱۱۳ بيمار تأييد شده است. طبق داده هاي به روزشده در جدول 
جهاني ورلدامُتر، اين بيماري ويروسي همچنين در روز گذشته ۲۸ هزار و ۶۰۸ ابتلاي جديد داشته و جان ۱۰۱ بيمار را گرفته 
است. همچنين آلمان با ثبت ۲۸ فوتي و روسيه با بيش از ۱۶ هزار ابتلاي جديد به ترتيب بالاترين آمار تلفات و مبتلايان كرونايي 
را در شبانه روز گذشته گزارش كرده اند. در ميان ۱۰ كشوري كه در بالاي جدول ورلدامُتر جاي گرفته اند، امريكا همچنان با ثبت 

بيش از ۱۰۸ ميليون ابتلا و بيش از يك ميليون و ۱۷۰ هزار فوتي به ترتيب ركورد ابتلا و مرگ هاي كرونايي را در كل دنيا دارد.

رويداد

سلامت روان جامعه در معرض تهديد است
رويخطخبر

غربالگري ۲۲ ميليون نوزاد در كشور
رييس اداره غدد و متابوليك وزارت بهداش��ت، درمان 
و آموزش پزش��كي گف��ت: ۲۲ ميليون ن��وزاد ايراني و 
غيرايراني در ۱۸ سال گذشته مورد غربالگري قرار گرفته 
و بيش از ۶۴ هزار بيمار نيز شناس��ايي شده اند. شهين 
ياراحمدي در نشست »دستاوردهاي ۱۸ ساله اجراي 
برنامه كش��وري غربالگري بيماري كم كاري تيروئيد 
نوزادان در ايران« كه در بيمارستان قلب شهيد رجايي 
برگزار شد، افزود: همه بيماران شناسايي و درمان شده 
از بهره هوشي طبيعي برخوردارند و هيچ بيماري عقب 
مانده ذهني نشده كه نشانگر اثربخشي برنامه بوده است. 
او ادامه داد: برنامه كشوري غربالگري كم كاري تيروئيد 
به عنوان زيرساخت غربالگري بقيه بيماري هاي مهم 
نوزادان از مهر ۱۳۸۴ در سيستم سلامت كشور ادغام شد 
و در اين مدت، برنامه به اهداف كوتاه مدت، ميان مدت و 
درازمدت خود دست يافته و به عنوان يكي از موفق ترين 
برنامه هاي ملي در حوزه سلامت كودكان شناخته شده 
است. ياراحمدي اظهار داشت: همه بيماران شناسايي 
و درمان ش��ده از بهره هوش��ي طبيع��ي برخوردارند و 
هيچ بيماري عقب مانده ذهني نشده است كه نشانگر 
اثربخشي برنامه بوده و با اجراي برنامه كشوري بيماري 
كم كاري تيروئيد نوزدان، هر ساله حداقل چهار تا چهار 
هزار و ۵۰۰ كودك از عقب ماندگي ذهني نجات مي يابند. 

او تصريح كرد: در همه روستاها و شهرهاي كشور نوزادان 
از دريافت خدمت برخوردارند و پوشش برنامه در هيج 
زماني حتي در همه گيري كرونا دچار وقفه نشد و علاوه 
بر نوزادان ايراني، نوزادان غيرايراني نيز غربالگري شده 
و در صورت بيمار ب��ودن تحت مراقبت قرار مي گيرند. 
رييس اداره غدد و متابوليك وزارت بهداشت با بيان اينكه 
كم كاري تيروئيد در ۴.۳ نوزاد ايراني از هر هزار تولد وجود 
داشته و يك بيمار از هر ۲۲۱ نوزاد غربالگري شده است، 
گفت: بيماري كم كاري تيروئيد در همه نقاط دنيا بروز 
مي كند و روند افزايشي داشته است. او اضافه كرد: بروز 
اين بيماري در ايران چها تا هش��ت برابر ميزان جهاني 
اس��ت؛ در عين حال ۵۰ درصد از موارد ابتلا در نوزادان 
گذرا است. اگرچه هر دو نوع دائم و گذاري اين بيماري 

براي مصونيت از عوارض جدي، نياز به درمان دارند. 

يار احمدي درباره مهم ترين عوامل بروز بالاي كم كاري 
تيروئيد نوزادان در كشور گفت: اختلالات يد در محيط، 
نارس بودن، وزن كم نوزاد هنگام تولد، دوقلو يا چند قلو 
بودن، زردي طول كشيده، كمبود دريافت يد روزانه در 
مادر باردار، ابتلاي م��ادر به بيماري تيروئيدي، ابتلاي 
مادر به ديابت، وجود ناهنجاري مادرزادي، سابقه داشتن 
خواهر يا برادر مبتلا به كم كاري تيروئيد و ازدواج هاي 
فاميلي از جمله مهم ترين عوامل بروز بالاي كم كاري 
تيروئيد نوزادان در كشور است. او با اشاره به غربالگري 
كم كاري تيروئيد در نوزادان غيرايراني، گفت: از س��ال 
۱۳۹۰ تا ۱۴۰۱ تعداد ۵۴۰ هزار و ۲۸۷ نوزاد غير ايراني 
غربالگري شده و از ميان آنها ۲ هزار و ۵۸۷ بيمار شناسايي 
شده است. رييس اداره غدد و متابوليك وزارت بهداشت 
افزود: اين در حالي اس��ت كه تعداد نوزادان غيرايراني 
بيش از ۳.۵ برابر افزايش و تعداد بيماران شناسايي شده 
در بين آنان نيز هفت برابر افزايش يافته است. ياراحمدي، 
برنامه كشوري غربالگري نوزادان را يكي از برنامه هاي 
موفق در سيستم سلامت كشور دانست و گفت: پوشش 
۹۵ درصدي اين برنامه نش��ان از موفقي��ت برنامه در 
سياس��ت گذاري و اجرا و حاصل تلاش هاي همكاران 
در دانشگاه هاي علوم پزشكي كش��ور در اجراي موفق 

برنامه بوده است.

از سامانه »هشدار سيل« چه خبر؟
رييس س��ازمان هواشناسي كشور از برگزاري مناقصه 
براي راه اندازي فاز دوم س��امانه هشدار سيل خبر داد و 
اظهار كرد: با برگزاري اين مناقصه در تلاشيم تا بتوانيم 
به اطلاعات بيشتري از ش��رايط دِبي آب رودخانه ها در 
بالادست و مراكز جمعيتي دست يابيم. سامانه هشدار 
سيل يكي از شيوه هاي دس��ت يابي به اطلاعات درباره 
حوضه هاي آبريز است كه به پيش بيني هاي با كيفيت 
و اث��ر محور در بازه زمان��ي كوتاه مدت كمك مي كند و 
براي راه اندازي و فعاليت  آن به اطلاعات از س��وي غالب 
دستگاه ها نياز است. اين سامانه دو بخش اصلي نرم افزاري 
و سخت افزاري دارد. بخش سخت افزاري همان توسعه 
شبكه ديدباني است، يعني تجهيزات شبكه باران سنجي 
يا تجهيزات شبكه رادارهاي كشور كه بايد تكميل شود 
و در كنار اين موارد زيرس��اخت اعم از زمين، اينترنت، 
سرورهايي براي عمليات پردازشي نياز است. در حوزه 
نرم افزاري نيز پيش بيني هاي كاربردي با جفت كردن 
دو مدل هواشناس��ي و حوزه كاربردي انجام مي شود. 
رييس سازمان هواشناسي درباره لزوم ايجاد و تقويت 
اين س��امانه گفته بود: نكته اي كه توسط سازمان هاي 
بين المللي به ما توصيه مي شود اين است كه لزوما نياز 
نيس��ت كه ميزان بارش توسط ما اعلام ش��ود. در واقع 
عدد مهم نيس��ت. پيش بيني ها بايد بر اساس تاثيرات 
آن انجام شود. براي مثال ما بايد بدانيم كه نفوذپذيري 
خاك محل مورد نظر چقدر است؟ همچنين بايد بدانيم 
كه سازه هاي ناپايدار در برابر باد كدامند؟ اين ضرورت 

وجود پاي��گاه داده اي جامع كه همه اي��ن اطلاعات را 
شامل شود را به ما گوشزد مي كند بنابراين اين سامانه به 
پيش بيني هاي اثرمحور كمك مي كند. سحر تاجبخش 
درباره آخرين وضعيت سامانه هشدار سيل اظهار كرد: 
خوشبختانه همكاري مناسبي از س��وي وزارت نيرو و 
جهاد كشاورزي انجام شده است چون به منظور اجراي 
قانون مديريت بحران، سازمان هواشناسي مكلف است 
كه با تمام دس��تگاه ها به ويژه اين دو وزارتخانه در حوزه 
سيل در ارتباط باشد. سازمان هواشناسي بايد داده ها و 
اطلاعاتي را از دستگاه ها دريافت كند چراكه در كشور به 
برخي اطلاعات همچون دبي رودخانه ها بايد دسترسي 
برخط داشته باشيم. بخشي از اين كار انجام شده است. 
او افزود: فاز يك راه اندازي نرم افزار سامانه هشدار سيل 
سال گذشته انجام شد و همكاران سازمان هواشناسي 
در مراكز پيش بيني از اطلاعات ۵۵۰ نقطه اس��تفاده 
مي كنند. پيش بيني دبي آب تنها در ۵۵۰ نقطه از كشور 
انجام مي شود اما اصلا كافي نيست چراكه كشور ما بسيار 

پهناور است و توپوگرافي بسيار پيچيده اي دارد. رييس 
سازمان هواشناسي كشور ادامه داد: براي فاز دوم نيز در 
حال برگزاري يك مناقصه هستيم تا بتوانيم به اين ۵۵۰ 
نقطه ۳۰۰۰ نقطه ديگر را اضافه كنيم تا به اطلاعات دبي 
رودخانه ها در بالادست و در مراكز جمعيتي تا حد امكان 
دسترسي پيدا كنيم تا بدانيم بارشي كه رخ مي دهد با 
منابعي كه در سطح زمين است آيا منجر به رخداد سيل 
يا طغيان رودخانه و مواردي از اين قبيل مي شود يا خير؟ 
او افزود: برخي از اين اطلاعات در اختيار وزارت نيرو بود 
كه بخشي از آن را دريافت كرده ايم. اين اطلاعات درباره 
شرايط حوضه هاي آبريز بود. براي فاز دوم اجراي مدل ها 
را نيز در دس��تور كار قرار دادي��م كه به صورت مناقصه 
برگزار مي شود و طي هفته آينده برنده مناقصه مشخص 
خواهد شد و فكر مي كنم تا يك سال و نيم آينده بتوانيم 
فاز دوم سامانه هشدار سيل را نيز راه اندازي كنيم. رييس 
س��ازمان هواشناسي كش��ور ادامه داد: آنچه در بخش 
سخت افزاري براي سامانه هشدار سيل به شمار مي آيد، 
توسعه شبكه ديدباني است بنابراين آن در دستور كار 
قرار داده ايم و جزو وظايف اصلي ما است. خوشبختانه 
توانسته ايم طي سال هاي اخير در توسعه ايستگاه هاي 
خودكار و ايستگاه هاي باران سنجي فعاليت هاي خوبي 
داشته باشيم اما در زمينه رادارها كه يكي از ابزارهاي موثر 
در پيش بيني هاي كوتاه است، بايد بتوانيم كشور را به 
رادارهاي بيشتري تجهيز كنيم و ضرورت تامين اعتبار 

قابل توجه در اين حوزه وجود دارد.

وقتي وعده هاي وزير آموزش و پرورش اجرايي نمي شود

۳ هزار مدرسه بدون آموزگار

گليماندگار|
 تنه��ا ۱۰ روز به پايان اولين ماه س��ال 
تحصيلي باقي مانده است و اين در حالي 
اس��ت كه هنوز بيش از ۳ هزار مدرسه بدون آموزگار 
در كش��ور وجود دارد. نبود آموزگار آن هم در مقطع 
ابتدايي و س��رگرداني دانش آموزان و اولياي آنها نه 
تنهامي تواند به روند آموزشي دانش آموزان ضربه بزند 
كه باعث مي شود تا شور و اشتياق بچه ها براي درس 
و تحصيل با وجود چني��ن كمبودهايي از بين برود. 
اينكه هنوز نتايج آزمون معلمان اعلام نشده و... تنها 
توجيه هاي غير قابل قبولي هستند كه وزارت آموزش 
و پرورش بايد نسبت به آنها پاسخگو باشد. وزيري كه 
با شعار مدرسه قوي ايران قوي سال تحصيلي را آغاز 
كرد حالا هر روز براي تامين نيروي آموزگار در مدارس 
وعده و امروز و ف��ردا مي دهد و در اين بين اين دانش 
آموزان هس��تند كه از تحصيل باز مي مانند و از ديگر 
هم پايه اي هاي خود در مدارس كش��ور عقب مانده و 
جبران اين عقب ماندگي برايش��ان سخت و طاقت 
فرسا مي شود. در حالي با گذشت بيش از ۲۰ روز از آغاز 
سال تحصيلي همچنان برخي مدارس از نبود معلم 
رنج مي برند كه در اول مهر ماه معاون دبيركل شوراي 
عالي آموزش و پرورش گفت: كمبود نيروي انساني با 
توجه به ۱۶ ميليون و ۵۰۰ هزار جمعيت دانش آموزي 
كشور در س��ال تحصيلي ۱۴۰۲-۱۴۰۳ با استفاده 
از ظرفي��ت دانش آموختگان دانش��گاه فرهنگيان، 
بازنشستگان و افزايش ساعت كاري شاغلان، رفع شد. 
موسي الرضا كفاش افزود: براي رفع كمبود احتمالي 
معلمان از ظرفيت بازنشستگان تا سقف ۲۴ ساعت 
اضافه مي شود و شاغلان در صورت تمايل مي توانند 
ساعت هاي بيش��تري تدريس كنند. او افزود: تلاش 
مي شود س��ال تحصيلي ۱۴۰۲-۱۴۰۳ با كمترين 
دغدغه در زمينه كمبود نيروي انساني در نظام تعليم 
و تربيت كشور و بدون وقفه تداوم يابد. اما هيچ كدام 
از اظهار نظرهاي اين معاون دبيركل ش��وراي عالي 
آموزش و پرورش به واقعيت تبديل نشد. مسوولان در 

هنگام اظهار نظر چنان در مورد تعداد دانش آموزان و 
جمعيت بيش از ۱۶ ميليون نفري آنها حرف مي زنند 
كه انگار سيل آمده و باز هم غافلگيرشان كرده است. 
مگر تعداد دانش آموزان مشخص نيست؟مگر قبل 
از س��ال تحصيلي نبايد مدارس براي پذيرش دانش 
آموزان آماده شوند و تعداد آنها در آموزش و پرورش 
مورد بررسي قرار گيرد؟ اينكه جمعيت دانش آموزي 
۱۶ ميليون است يا ۱۰ ميليون و يا هر تعداد ديگري 
اين وظيفه آموزش و پرورش است كه سرشماري را 
قبل از شروع سال تحصيلي انجام بدهد و بر اساس اين 

سرشماري امكانات را فراهم كند. 

   عدالت تحصيلي
 تنها يك روياي دست نيافتني است

روزي كه منوي غذاي لاكچري يك مدرسه غيرانتفاعي 
منتشر شد و از وزير آموزش و پرورش در مورد عدالت 
تحصيلي سوال شد، او با پرخاش به خبرنگاران نهيب 
زد كه اين مسائل را با عدالت آموزشي ادغام نكنيد. اما 
حالا آيا كمبود معلم در م��دارس دولتي و نبود معلم 
س��ر كلاس هاي درس را مي توان به عدالت آموزشي 
ربط داد. چرا بايد دانش آموزاني كه در مدارس دولتي 
درس مي خوانند هميشه پاي ثابت تحمل كمبودها و 

نبودهاي حوزه آموزش و پرورش باشند.
از روزي كه آموزش و پرورش در كشور ما به محلي براي 
كسب درآمدهاي ميليوني تبديل شد عدالت آموزشي 
به رويايي دس��ت نيافتني تبديل وتا امروز هم همين 
رويه ادامه دارد. درس خواندن در مدارس دولتي يعني 
كلاس هايي با تراكم جمعيتي بالا، يعني كمبود معلم 
و فضاي آموزشي، يعني تحصيل زير سايه فقر. وقتي 
مدارس غير انتفاعي و هي��ات امنايي و ديگر مدارس 
خصوصي در حال ارايه خدمات vip به دانش آموزان 
خود هستند مدارس دولتي با هزار و يك مشكل دست 
و پنجه نرم مي كنند و البته وزارت آموزش و پرورش هم 
براي رفع اين مشكلات كار خاصي انجام نمي دهد و همه 
چيز به گشاده دستي اوليا دانش آموزان براي كمك به 

مدرسه و كارهاي خيرين و ... خلاصه مي شود در حالي 
كه طبق اصل ۳۷ قانون اساسي تمامي دانش آموزان 
بايد از امكانات تحصيلي برابر در كشور برخوردار باشند. 

   چه اتفاقي رخ داد كه ۱۱ هزار
 ظرفيت پذيرش معلم خالي ماند؟

آرزو مقدادي، كارشناس آموزش در اين باره به تعادل 
مي گويد: وقتي شما طي سال هاي گذشته به وضعيت 
معيشتي و اقتصادي معلم ها نگاه مي كني و مي بيني كه 
هميشه با مشكلات بي شماري مواجه بوده اند پس قطعا 
پذيرفتن اين شغل ديگر نمي تواند يكي از اولويت هاي 
زندگي افراد به شمار برود. سال هاي گذشته هميشه 
بيشتر از ظرفيت پذيرش داوطلب داشتيم اما امسال 
اين ماجرا كاملا برعكس شد در حالي كه وزارت آموزش 
و پرورش اعلام كرده بود كه بيش از ۲۸ هزار ظرفيت 
براي پذيرش معلم دارد حدود ۱۱ هزار و ۳۰۰ ظرفيت 
خالي ماند و در ش��هر تهران ۲ هزار رديف استخدامي 
براي مردان خالي مانده اس��ت.  او مي افزايد: دليل آن 
كاملا روشن اس��ت نارضايتي معلم ها طي چند سال 
گذش��ته مس��اله رتبه بندي كه باعث شد بسياري از 
معلم ها به آن اعتراض كنند و بي توجهي وزارت آموزش 
و پرورش به وضعيت معيشتي آنها همه و همه دست 
به دست هم دادند تا تعداد داوطلبان براي پذيرش اين 
ش��غل كاهش پيدا كند. اين كارش��ناس آموزشي در 
بخش ديگري از سخنان خود مي گويد: برخوردهاي 
سليقه اي هم به نوعي در اين بين دخيل بوده و استخدام 
افراد بر اساس سليقه صورت گرفته نه توانايي و علم و 
دانش آنها وقتي ناگهان چندين هزار مدير در مدارس 
جايگزين مي ش��وند و ابتدايي تري��ن كاري كه انجام 
مي دهند حذف معلمان با سابقه بالا است چه انتظاري 
در اين زمينه مي توان داشت. به هر حال بايد باور كنيم 

كه حال آموزش و پرورش در كشور ما خوب نيست. 

   افزايش آمار ترك تحصيل در كشور
بررس��ي روند ترك تحصيل و بازماندگي از تحصيل 

درآموزش و پرورش كه از س��وي مركز پژوهش هاي 
مجلس تهيه شده، نشان مي دهد: تعداد دانش آموزان 
ترك تحصيلي در س��ال تحصيلي ۱۴۰۰-۱۴۰۱ با 
رش��د ۳درصدي به ۲۷۹ هزارو ۱۹ نفر رسيده است. 
برمبناي اين گزارش تعداد ۹۱۱ هزارو ۲۷۲ كودك 
لازم التعليم در س��ال تحصيل��ي ۱۴۰۱-۱۴۰۰ از 
تحصيل بازمانده اند و تع��داد ۲۷۹ هزارو ۱۹ دانش 
آموز در سال تحصيلي ۱۴۰۱-۱۴۰۰ ترك تحصيل 
كرده ان��د. نتايج گ��زارش مرك��ز پژوهش ها گوياي 
آن است كه مس��اله بازماندگي از تحصيل همسو با 
سياس��ت گذاري ها و در جهت كاه��ش و درنهايت 
به صفر رس��يدن نيس��ت، بلك��ه اين نرخ در س��ال 
تحصيلي ۱۴۰۱-۱۴۰۰ نس��بت به سال تحصيلي 
۱۳۹۵-۱۳۹۴ به ميزان ۱۵/۱۷ درصد افزايش يافته 
اس��ت. مطابق اين آمار طي ۶ سال تعداد بازماندگان 

از تحصيل بيش از ۱۷ درصد افزايش پيداكرده اند.

   بي توجهي مسوولان به مساله آموزش
حوريه مصداقي، معلم در اين باره به »تعادل« مي گويد: 
مساله اينجاس��ت كه مس��اله آموزش و پرورش براي 
مسوولان چندان هم جدي نيست چرا كه اگر چنين 

ب��ود در حال حاضر نباي��د با آم��اري ۲۰۰ هزار نفري 
بازماندگان از تحصيل و ۳۰ هزار مدرس��ه بدون معلم 
مواجه مي بوديم. زماني كه عدالت آموزشي مورد توجه 
قرار نگيرد و افراد به دلايلي مانند نداشتن امكان و هزينه 
مجبور به ترك تحصيل بش��وند يعني ما نتوانسته ايم 
عدالت آموزشي را در كشور برقرار كنيم. او مي افزايد: 
مس��اله فقط عدالت آموزش��ي در مورد دانش آموزان 
نيست مساله بي توجهي به وضعيت معلمان هم هست. 
همين مساله رتبه بندي هنوز هم به صورت ناقص اجرا 
شده و بسياري تكليفشان در اين طرح مشخص نيست. 
معلمي كه مدام بايد نگران معيشت خود باشد چطور 
مي تواند بدون اس��ترس و با توان بالا سر كلاس درس 
حاضر ش��ود. بي توجهي به اين مسائل است كه باعث 
مي شود ما هرسال نسبت به سال قبل با افت تحصيلي و 
آموزشي در مدارس خود مواجه شويم. اين معلم در پايان 
مي افزايد: شعار دادن كار راحتي است اما عمل كردن به 
شعارها و وعده ها خيلي سخت است و به همين دليل 
مسوولان عموما سعي مي كنند در همان مرحله شعار 
باقي بمانند و هر بار هم براي بي عملي خود توجيحي 
داشته باشند كه شايد از نظر خودشان قابل قبول باشد 

اما قطعا از نظر مردم جامعه پذيرفتني نيست. 

   وعده هايي كه اجرا نمي شوند
علي احم��دي، معلم يكي ديگر از م��دارس تهران 
درباره نارضايتي معلمان مي گويد: زماني كه صحبت 
از اجرايي شدن طرح رتبه بندي شد مسوولان وعده 
افزايش حق��وق ۴ تا ۸ ميليوني در اي��ن طرح را به 

معلمان دادند. 
برخي حتي پا را فراتر گذاش��ته و عن��وان كردند با 
اجرايي ش��دن اين ط��رح بين ۸ ت��ا ۱۶ ميليون به 
حق��وق معلمان اضافه مي ش��ود. ام��ا در نهايت نه 
تنها چنين وعده هايي اجرايي نش��د كه بسياري از 
معلمان با دريافت رتبه هايي پايين با كسري حقوق 

هم مواجه شدند.
اعتراض ها هنوز به نتيجه نرس��يده است و بسياري 
از ما وضعيت مناس��بي از نظر معيشتي و اقتصادي 
نداريم. او مي افزايد: در حال حاضر اگر معلمي رتبه 
۵ كه بالاترين رتبه است را كسب كند تنها ۳ ميليون 
تومان به حقوقش اضافه مي شود با اين شرايط نبايد از 
كمبود معلم در آغاز سال تحصيلي جديد چندان هم 
تعجب كرد. وقتي اين همه بدقولي و عدم انجام تعهد 
از سوي مس��وولان آموزش و پرورش اتفاق مي افتد 
ديگر معلمان به چه چيزي مي توانند دلخوش باشند.

گزارش

معلمان با رتبه ۵ تنها ۳ ميليون افزايش حقوق داشته اند

همه ما اتفاقات ناخوشايندي را در زندگي تجربه كرده ايم، 
اما با گذشت زمان توانسته ايم با آنها كنار بياييم. در برخي 
م��وارد، اين حوادث و عوارض ناش��ي از آن ب��ه راحتي از 
ذهن پاك نمي شوند. اين وضعيت پيچيده  معمولًا تأثير 
قابل توجهي بر زندگي روزمره افراد دارد و در صورت عدم 
تشخيص و درمان، عواقب جدي بر  جاي مي گذارد. از اين 
وضعيت با عنوان اختلال »اس��ترس پس از سانحه« ياد 
مي ش��ود. اين عارضه در افرادي به وجود مي آيد كه يك 
رويداد آس��يب زا را تجربه كرده يا شاهد آن بوده اند. حال 
اين رويداد آسيب زا مي تواند جسمي يا روحي باشد. دكتر 
مهدي اسماعيل تبار، روانشناس و نويسنده، درباره اهميت 
سندروم استرس پس از سانحه و اثرات آن بر جامعه امروز 
ايران مي گويد: انسان سه گانه اي دارد كه شامل جسم، فكر 
و روان اوس��ت. سلامت كلي انسان نيز در گروي امنيت و 
سلامت اين ابعاد است. هر فرد ايراني در طول سال هاي اخير 
و با ظهور شبكه هاي اجتماعي، تجربيات تازه و جديدي را 
در زندگي و خانواده كسب كرده است كه شايد برخي از اين 
تجربه ها خوشايند نبوده و آسيب هاي رواني را براي او در 
بر داشته اند. »خودكشي يا مرگ خودخواسته« را مي توان 
يك مثال مهم براي اين واقعيت در نظر گرفت. ما هرگز به 
اندازه ۱۰ سال اخير خبر مرگ خودخواسته اقشار مختلف 
اعم از مجري، بازيگر، خبرنگار، دانش آموز و... را نشنيده 
بوديم. هرچند آمار خودكشي در جامعه ايراني به نسبت 
جوامعي هم چون امريكا كمتر اس��ت، اما نسبت به خودِ 
جامعه ايراني چطور؟ اسماعيل تبار مشكلات امروز جامعه 
ايراني و تغييرات مربوط به آن را ناشي از سه اصل مي داند و 
به خبرآنلاين مي گويد: »اكثر مشكلاتي كه جامعه ما امروزه 
با آن دست وپنجه نرم مي كند، در وهله نخست به »ورودي 
اطلاعات« شهروندان و خانواده ها برمي گردد؛ جامعه اي 
كه حتي در طول شش ماه گذشته، بالاترين نرخ طلاق را 
در شهرهاي تهران )پايتخت سياسي( و مشهد )پايتخت 
مذهبي( داشته است. انسان ها كه با هدف طلاق و جدايي با 
يكديگر ازدواج نمي كنند، پس اين تصادف مربوط به برآورد 
شناختي ما از خودمان است. من از امنيت رواني صحبت 

مي كنم و ديدگاه من اين است كه منشأ بخشي از 
اين اتفاقات، وابسته به ورودي اطلاعات ماست.

    فهم جمعي، راهي براي حل مشكلات
اين روانش��ناس، با تمثيل روابط فرا دست و فرو دست و 
نحوه برخورد طرفين، به ارايه راهكار براي رفع چالش ها 
مي پردازد و مي گويد: مشكلات همواره وجود دارند، اما 
بايد براي حل آنها راهكاري هم ارايه كرد. مقصود من از اين 
گفت وگو رسيدن به آن راهكار است. به عنوان مثال، من به 
واسطه مشكلي كه برايم پيش آمده و حتي جنبه عمومي 
هم دارد، مي خواهم شهردار تهران را ببينم، اما مقام بالاتر 
اين امكان را براي من فراهم نمي كند، رفتار درستي با منِ 
شهروند ندارد يا دست كم پاسخ درستي به من نمي دهد. 

چنين برخوردي بيشتر شبيه يك لجبازي است. 

    فرار از مشكلات، نتيجه ترس است
به باور اسماعيل تبار، انسان موبايلي به واسطه شبكه هاي 
اجتماعي، ورودي اطلاعات زي��ادي دارد. همانطور كه 
يك فرد در مواجهه با يك مار سمي، سعي مي كند محل 
حادثه را ت��رك كرده و فرار كند، پ��س مي توان نتيجه 
گرفت فرار نتيجه ترس است. او در پاسخ به اين پرسش 
كه ترس ناشي از چيس��ت، اذعان مي دارد: اين ترس به 
همان ورودي اطلاعات برمي گردد.چند س��ال پيش با 
يكي از خبرگزاري ها يك گفت وگوي تصويري داشتم، 
اما دريافتم در خروجي مصاحبه، تمام صحبت هاي من 
پيرامون شهرداري تهران و آقاي زاكاني حذف شده بود. 
چرا؟ اگر من ش��هروند به سيستمم اعتماد نكنم، اصلًا 
سنگ روي سنگ بند نمي ش��ود. در چنين شرايطي، 
سيستم حاكميتي معناي بالاتري به نام »اعتماد« را از 
دست مي دهد. در خانواده و مدرسه هم همين است؛ گاه 
فرزند ي��ا دانش آموز در آن محيط به اجبار تن به رعايت 
قانوني مي دهد كه هيچ اعتقادي به آن ندارد، اما در خارج 
از محيط هرگز آن عمل را انجام نخواهد داد چون باور او 

چيزي ديگري است. باور هم يك شبه به وجود نمي آيد.

   استرس پس از سانحه
تهديدكننده امنيت رواني

اختلال رواني »استرس پس از سانحه« همانطور كه 
از نام آن پيداس��ت، در افرادي ايجاد مي شود كه يك 
رويداد آسيب زا يا به عبارتي يك تروما را تجربه كرده اند. 
اين اختلال مي تواند افراد را در هر س��ن، جنسيت يا 
فرهنگي تحت تأثير قرار دهد.اسماعيل تبار به عنوان 
يك روانشناس در اين باره مي گويد: همين الان اگر 
جوياي احوال رواني يك ش��هروند شويد، چه جوابي 
به ش��ما مي دهد؟ قابل پيش بيني است. اختلال يا 
سندروم اضطراب يا استرس پس از سانحه امروزه در 
كشور ما چيز عجيبي نيست. از حدود يك سال گذشته 
و اتفاقاتي كه شاهد آن بوديم، حجم انبوهي اطلاعات 
وارد ذهن ما شده كه امنيت و سلامت روان هر فرد را به 
طرق گوناگون تهديد مي كند. بايد توجه داشت نشاط 
اجتماعي قبل از اينكه فرد به آشتي شخصي با خود 

برسد، ممكن نيست.

   مشكلات امروز
حاصل تربيت نادرست ديروز

اين روانش��ناس، ضمن ارايه راهكار براي تأمين امنيت 
رواني، خطاب به عامه مردم مي گويد: حالا كه ش��رايط 
اجتماعي اين چنين است، نه به كس��ي اعتماد داريم و 
نه كسي با ما صادق است، ما بايد به فكر خودمان باشيم، 
به فكر اينكه برنامه ريزي كنيم؛ مثلًا ساعت استفاده از 
موبايل را كنترل كنيم. موبايل واقعيتي است كه بر تمام 
ابعاد زندگي تأثير مي گذارد و ما اين مفهوم را نتوانستيم 
به فرزندان خود منتقل كنيم. او در پايان تأكيد مي كند: 
مهم است كه والدين بپذيرند مشكلات امروز فرزندانشان 
حاصل سياست و تربيت غلطي است كه به كار گرفته اند. به 
عبارت ديگر درست نيست كه يك نفر يا يك نهاد صاحب 
قدرت باشد، اما مسووليت نداشته باشد. اين معضل اگر از 
نظر رواني در نهاد قدرت حل نشود، منِ نوعي از طرفدار 

سخت به دشمن سدّ تبديل خواهم شد.«


